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Bč za razvoj otrokovih sposolinosti 
BUU bo od 4. Ho o. oktobra letošnji sejem Vse za otroka 

ihodnji teden bodo 
iolovcu pripravili že 
lajsti sejem Vse za otro-
i ga bodo odprli 4. ok-
i, zaprli pa pet dni kas-
Gre za osrednjo prire-
' za otroke v Sloveniji 
dnu otroka, organiza-
)a je Zavod Golovec, 
ovitelji sejma bodo 
odarska zbornica Ju-
ivije, Zveza prijateljev 
ine Slovenije in Skup-
otroškega varstva Slo-
e. Letošnja prireditev 
lotekala pod geslom 
oj različnih novih 
dela z otroki, ki naj bi 
arjal pomen razvoja 
ovih individualnih 
bnosti. 
asnovi sejma sta enako 
mbna tako poslovni 
premij aj oči del. Pri po-

slovnem delu velja poudari-
ti, da postaja sejem letos ko-
mercialno bolj zanimiv za 
proizvajalce in trgovce otro-
ških izdelkov. Program na-
mreč vključuje komercialna 
dneva za vrtce in šole, ki bo-
sta 5. in 6. oktobra. Pripravili 
bodo tudi predstavitev no-
vih izdelkov za otroke različ-
nih proizvajalcev kot so 
Elan, Aero, Pl iva . . . Zasebni 
sektor pa bo na sejmu dobil 
pobude za razvoj tistih izdel-
kov, ki jih na tržišču ni. Pri-
kazali bodo uporabnost iz-
delkov, ki spodbujajo glas-
beno, likovno, telesno, teh-
nično in računalniško aktiv-
nost oziroma ustvarjalnost 
otrok, trgovina pa bo na sej-
mu dobila nasvete za dvig 
kakovosti v prodaji izdelkov 
za otroke. Ob koncu sejma 

bodo podelili nagrade naj-
boljšim predlogom za nove 
izdelke za otroke in predsta-
vili igrače, ki bodo nagrajene 
z znakom Dobra igrača. Na 
svoj račun pa bodo prišli tu-
di tisti, ki bi se radi znebili 
igrač, ki so se jih naveličali. 
Na sejmu bodo namreč orga-
nizirali prodajo rabljenih 
igrač. 

Spremljajoči del sejma 
Vse za otroka pa naj bi bil 
odraz prizadevanj v družbi 

' za celovito skrb za otroke. To 
velja tudi za prizadete otro-
ke, zato bodo invalidske or-
ganizacije iz Slovenije na sej-
mu pripravile posebno raz-
stavo, ki bo predstavila mož-
nosti usposabljanja invalid-
nih otrok ter njihove speci-
fične potrebe. V času sejma 
bo tudi več posvetovanj. 

med njimi eno vsejugoslo-
vanskega značaja. Prikazali 
bodo vrsto glasbenih, likov-
nih, plesnih, športnih dejav-
nosti za otroke ter organizi-
rali lutkovne in filmske 
predstave. -pc 

Varčevanje se vedno 
začne na isti strani 
Kako bomo na celjskem območju raz-
bremenjevali gospodarstvo? Stran 5. 

Štrbunk sredi vodnega rezervata 
Zaradi neurejene kanalizacije živijo v Levcu še vedno kot 
v prejšnjem stoletju. Stran 12. 

Prezgodnja aii prepozna »neža« 
Logarska dolina je občutljiv problem. Stran 9. 

Zaustavimo padanje 
osebnili doliodicov 

Zaustavimo padanje oseb-
nih dohodkov! Pa imamo zo-
pet novo parolo, ob kateri 
lahko strnemo izmučene in 
za lepšo prihodnjost opehar-
jene delavce, ki se s svojim 
delom ne morejo več preživ-
ljati. Trkanje na njihovo za-
vest in pričakovanja, da bo-
do kar naprej več in bolje 
delali, so se hudo izjalovila. 
Kaj pomaga še tako dobro 
delo. če v delovni organizaci-
ji in v žepu nič ne ostane? 

Sedaj smo se vrnili k že 
preizkušeni zahtevi: gospo-
darstvo je treba razbremeni-
ti. Škoda, da se še vsi spom-
nimo, kako je v preteklosti 
vsaka »razbremenitev« go-
spodarstvo veliko stala. Pa 
ne le gospodarstvo, tudi 
družbene dejavnosti in 
v njih zaposlene. Spet zače-
njamo na istem koncu. Tam, 
kjer imamo najbolj nepo-
sredne potrebe. Pri zdrav-
stvu, šolstvu... Ampak to-
krat je že tako hudo, da ve-
mo, da tu ni skoraj kaj odteg-
niti. Pogumneje se oziramo 
po drugih možnostih: po in-
teresnih skupnostih materi-
alne proizvodnje, pa davkih 
na osebne dohodke, pa raz-
ličnih prispevkih od zaklo-
nišč do skladov za nerazvite, 
tu so še različne članarine... 

Možnosti je res veliko, tako 
kot besede. Kdo verjame, da 
bodo bedo vse družbe delili 
tudi veliki proračunski po-
rabniki od republike do fe-
deracije? 

Najlažje je seveda klestiti 
različne odstotke, takšne in 
drugačne prispevke, koristi 
pa so lahko samo kratkoroč-
ne. Zato pa tudi govorimo le 
o zaustavljanju padanja 
osebnih dohodkov in ne več 
o njihovi rasti. Če bi hoteli to 
doseči, bi bilo treba narediti 
precej več. Besede o raciona-
lizaciji celotne družbene re-
žije od delovnih skupnosti 
skupnih služb preko občin 
in naprej bi morale postati 
resnica, predvsem pa bi se še 
morali spremeniti pogoji go-
spodarjenja. Tako, da bi 
omogočali ustvarjanje do-
hodka, kije edina trdna pod-
laga za večje osebne dohod-
ke. Posegi v ekonomski si-
stem države so povezani tudi 
s spremembo ustave. Tu se 
spet znajdemo v začaranem 
krogu različnih interesov in 
preizkusov moči. S potaplja-
joče ladje pa še naprej meče-
mo tisto, kar nam je najprej 
pri roki. Koliko in kako v ob-
činah na celjskem območju, 
pa več na 5. strani. 

MILENA B. POKLIČ 

Podvojili 
zmogljivosti 

V celjskem Etolu so že pri-
čeli z odkupom jabolk za izde-
lavo koncentrata. Prejšnji pe-
tek so namreč prvič pognali 
novo napravo za izdelavo 
koncentrata, vredno kar 800 
milijonov dinarjev. Z investi-
cijo, ki so jo v Etolu pokrili 
sami, so pri proizvodnji kon-
centrata podvojili predelo-
valne zmogljivosti. 

Namesto prejšnjih 50 lahko 
nov koncentrator dnevno pre-
dela več kot 100 ton sadja. 
V Etolu načrtujejo, da bodo 
namesto 3000 ton jabolk, koli-
kor so jih predelali lani, letos 
predelali kar 5000 ton. Računa-
jo, da bodo zaradi dobre letine 
vsa jabolka dobili v okolici Ce-
lja. Cena kilograma jabolk, 
prevzetega v tovarni, je 220 di-
na^ev. Odkupili bodo vsa po-
nujena jabolka, vendar pa opo-
zarj^o, da naj prodajalci pozne 
sorte obir^o takrat, ko bo za to 
čas. 

V Etolu, kjer so letos fizično 
naredili za 18 odstotkov več 
kot v enakem lanskem obdob-
ju, pričakujejo ob devetmeseč-
ju dobre poslovne rezultate, 
hkrati pa se tudi pripravljajo 
na otvoritev nove mehanične 
delavnice. 

RP, Foto: EM 

rakrat žrtvovana generacija 
ec tedna so se v Mozirju zbrali »ukra-
iroci« in nekdanji taboriščniki. Prišli 
Vseh občin celjskega območja in iz 
k. 
^izatorji - borčevska organizacija 

brez denarja, da bi plačala gostom 
'^nico. Za zadnje dinarje so poslali 
'00 vabil, prišlo jih je okrog dvesto, 
ončnico v vrednosti 7000 dinarjev in 
fJe stroške so si morali udeleženci 
'a plačati sami. 

^zabimo, da gre za srečanje »ukrade-
ki so danes sivolase žene in mož-

^ozabimo, da gre za nekdanje tabo-
P, ki so se izmučeni in s trpljenjem 
-ni vrnili po vojni domov v takrat 
° domovino. 
° leto jih je manj, a ti, ki so ostali, so 
^Vezani med seboj. Vežejo jih vred-
of so hrabrost, pogum, doslednost 
skromnost. Izginule vrednote, bi re-

teh ljudeh še prava svetinja. 
[^Pno poglejmo-skromnost. Mozirski 

so videli, da nimajo denarja za 

srečanje, niso iskali pokrovitelja med delov-
nimi organizacijami, ker menijo, da je mo-
zirsko gospodarstvo že preveč obremenjeno 
in da ga ne smejo še oni obremenjevati. 
Gostje pa so tudi izjavljali, da bodo sami 
nosili stroške, če se bodo srečanja udeležiU. 

Torej ljudje, ki so bili v času vojne mala 
deteca in otroci, ki še niso znali materinega 
jezika, pa oni, ki so vsak dan gledali smrti 
v oči in so na njih delali medicinske poizku-
se - ti so danes pripravljeni ob naši materi-
alni in duhovni revščini ponovno zategniti 
pasove, ker so že to vse skusili. Nikoli niso 
iskali bonitet, tudi danes jih ne. 

Pa se nam ob vsej tej njihovi skromnosti 
ne zdi, da bi morah v teh naših časih prav 
njih izpostaviti? Vsem tistim, ki jadikujejo 
nad izginulim standardom? Sploh še hoče-
mo vedeti, kdo so »ukradeni otroci« in tabo-
riščniki? Najbrž ne, kajti drugače bi jih naša 
družba ob njihovem srečanju brezplačno 
nasitila z enolončnico. 

Pa kaj, generacija torej, ki seje žrtvovala 
in ki smo jo hkrati žrtvovali tudi mi. Dva-
krat žrtvovana generacija, ki v teh naših 
hudih trenutkih molči in čaka na renesanso 
vrednot, ki so obhkovale njihova življenja. 

ZDENKA STOPAR 



Ali peša zgodovinski spomin? 
SavInJčanI In RevIrčanI na Mrzlici 

v spomin na predvojne 
čase, ko so se na Mrzlici sre-
čevali napredni ljudje iz 
Revirjev in Savinjske doli-
ne, tam že nekaj let priprav-
ljajo shode pod imenom Ta-
bor ljudske fronte. Tako je 
bilo tudi v soboto, ko je 
mladim, borcem, delovnim 
ljudem in občanom ter 
predvojnim udeležencem 
shodov spregovoril pod-
predsednik RK SZDL, Vik-
tor Žakelj. Prisrčen in lep 
kulturni program so letos 
pripravile kulturne skupi-
ne iz trboveljske občine. 

»Sedanji čas je v evrop-
skih dimenzijah v nekem 
smislu ljudskofrontovski«, 
je dejal Viktor Žakelj, »kajti 
sodobne družbe se povezuje-
jo na način, ki ne zahteva sle-
pega poenotenja. Pri nas pa 
se na žalost dehmo v mili-

tantne nacionalne skupine, 
ki izključujejo vse, kar ne 
ustreza rodovni logiki, na 
drugi strani pa silimo v čred-
na poenotenja tudi to, kar po 
naravi stvari ni mogoče po-
enotiti. Najvišja državna in 
partijska vodstva skušajo 
ohranjati svojo omajano av-
toriteto z molkom. Povrhu 
tega spodbujajo pravnosi-
stemsko nestabilnost v ime-
nu iskanja .boljšega in na-
prednejšega', tako kot tudi 
predsednik jugoslovanskih 
komunistov Stipe Šuvar. Za-
radi politike simetrije nasil-
no išče nacionalizmu na eni 
strani države partnerja na 
drugi.« 

Viktor Žakelj je povedal, 
da se slovenska socialistična 
zveza ta čas uveljavlja prav 
s tem, ker se vrača k izroči-
lom ljudsko-frontovskega gi-
banja. Socijalistična zveza si 

prizadeva za novo, odprto in 
napredno ljudsko gibanje. 
Bori se za to, da bi se družba 
veselila različnosti, ker je to 
največje bogastvo naroda, 
ob tem pa se zaveda, da je 
mogoče doseči akcijsko 
enotnost samo po demokra-
tični poti. 

»V prenavljajoči Sociali-
stični zvezi si prizadevamo, 
za nove oblike delovanja,« je 
dejal Viktor Žakelj. »Vsako 
delo, tudi delo v politiki je 
treba jemati kot družbeno 
potrebno delo, ki ne živi od 
bianco menic, ampak se mo-
ra vsakodnevno potrjevati, 
biti v nenehnem stiku z ljud-
mi in odgovorno ljudstvu. 
Le tako bomo lahko govorili, 
da si prizadevamo za življe-
nje pod geslom Socializem 
po meri človeka.« 

JANEZ VEDENIK 

Kulturni 
spomeniki 

Na današnjem zaseda-
nju zborov žalske občin-
ske skupščine naj bi spre-
jeli odlok o razglasitvi 
Braslovč, historičnega je-
dra Petrovč, naselja Vran-
sko in starega trškega je-
dra Žalca za kulturne spo-
menike. 

Da bi trajno ohranili in 
zagotovili osebno družbe-
no varstvo kulturnih vred-
not, je Zavod za spomeni-
ško varstvo Celje pripravil 
predlog za razglasitev del 
nepremične kulturne de-
diščine na območju občine 
Žalec, ki imajo posebno 
kulturno-znanstveno, zgo-
dovinsko ali estetsko vred-
nost, za kulturne spomeni-
ke. Predlog je bil v široki 
javni razpravi, pripombe 
pa so posredovali Zavodu 
za spomeniško varstvo Ce-
lje, ki je menil, da zbrane 
pripombe niso bistvenega 
pomena. 

JANEZ VEDENIK 

Rešitev v razvoju 
Celjski slndlkail o stiskah delavcev 

V prvem letošnjem pollet-
ju so osebni dohodki celj-
skih delavcev realno upadli 
za 13 odstotkov. Število za-
poslenih se je zmanjšalo 
glede na lansko povprečje 
za odstotek, organizacije 
združenega dela so od 575 
pripravnikov zaposlile le 
102, od tega 91,2 odstotka za 
določen čas. 

Nezaposlenih je bilo konec 
junija 811, kar je 112 več kot 
konec leta 1987, še vedno je 
nazaposlenih 79 delavcev 
nekdanjega Lika Savinja, 
obeta se vse več presežkov 
delavcev. To je le nekaj po-
datkov, ki so ob obravnavi 
uresničevanja celjske občin-
ske resolucije najbolj spod-
bodle člane občinskega sin-
dikalnega sveta. 

Zahtevali so zmanjšanje 
vseh obremenitev gospodar-
stva in takšne pogoje gospo-

darjenja, ki bodo omoa.. 
dohodek. Očitno je ^^ 
ustvarjena akumulacija j 
na račun osebnih dohodi, 
izvoz ob nizki stopnji teh® 
logije pa posledično znižJ 
osebne dohodke. V obp' 
od obetov, zapisanih v p? 
jetku prestrukturiranja ' 
spodarstva, še vedno sko! 
nič ni in sindikat terja odg 
vornost izvršnega sveta qi 
činske skupščine. Brez J 
voja namreč tudi ni reši^ 
hudih stisk delavcev. 

Posebej so spregovofj 
o stanovanjskem gospoda 
stvu. Že avgusta so sprejo 
pobudo, da bi se septemb] 
sko povišanje stanarin pf, 
maknilo na oktober, zaraij 
vse težjih življenjskih raj 
mer delavcev pa so na pon̂  
deljkovi seji predlagali, da^ 
povišanje stanarin umakn, 
v čas, ko jih bo mogofj 
z osebnimi dohodki tudi pl̂  
čevati. Subvencije za stana 
rine strmo naraščajo in sin, 
dikati se sprašujejo, ali jej 
sploh smotrno vztrajati pi 
doseganju cilja ekonomsfe 
stanarine. Od samouprava 
stanovanjske skupnosti p 
tudi terjajo odgovor, kako ji 
z uporabo kadrovskih stana 
vanj. 

Ob pričakovanju narašča 
nja tehnoloških in ekonom 
skih presežkov delavcev si 
obravnavali kriterije, po ka 
terih bi v združenem deli 
določali te viške. A bolj koi 
to je pomembna spremebi 
zakonodaje, ki bo določili 
položaj teh delavcev. Dokla 
to ne bo razrešeno, tudi m 
bodo podpirali stečajev. Iz 
kušnja z Likom je bila pre 
boleča. 

MILENA B. POKLI( 

Slavko Pezdir, predsed-
nik občinske konference 
SZDL Celje, na proslavi 
ob mednarodnem dnevu 
gluhih in 40-letnice orga-
niziranega delovanja me-
dobčinskega društva sluš-
no prizadetih Celje: 

»Gospodarski, politični 
in moralni družbeni krizi se 
je v zadnjem času v neslu-
tenih razsežnostih pridruži-
la v Jugoslaviji tudi kriza 
v mednacionalnih odnosih 
ter v odnosih med enako-
pravnimi sestavinami jugo-
slovanske federativne re-
publike. Čeprav z vso svojo 
človeško in državljansko 
zavestjo podpiramo vsa ti-
sta prizadevanja, ki želijo 
braniti posameznika, na-
rodnostno skupnost ali na-
rod pred samovoljo in nasi-
ljem drugih, kjerkoli v Ju-
goslaviji je to aktualno, pa 
se ne moremo pridružiti 
pozivom tistih, ki iz čustve-
ne zaverovanosti v zgodo-
vinske vrednote in pravice 
lastnega ljudstva ali naroda 
spodbujajo frontalno neza-
upanje in celo sovraštvo do 
pripadnikov drugih narod-
nosti. 

Zavedamo se, da skušajo 
nosilci teh zahtev z razgla-
sitvijo izrednih razmer in 
uporabo izrednih ukrepov 
državne kontrole in prisile 
zaustaviti pozitivne druž-
bene procese demokratiza-
cije in osvobajanja narodov 
in narodnosti ter objektiv-
no vrniti družbeni razvoj za 
nekaj desetletij v že znano 
in mnogokrat obsojano 
preteklost pod prisilo mo-
nolitnega državnega soci-
alizma enakosti v brezprav-
nosti in bedi večine ljudi.« 

Nadaljevati z raziskavami okolja 
Onesnaženost tal v celjski občini s tež-
kimi kovinami in PCB je zaskrbljujoča, 
zato so podatke analiz člani društva za 
varstvo okolja predstavili na zadnji seji 
sveta za varstvo okolja pri Socialistični 
zvezi v Celju. Ob tem problemu pa so 
člani sveta sprožili razpravo še o drugih 
aktualnih ekoloških vprašanjih v ob-
čini. 

Člani drutšva za varstvo okolja so pred-
stavili ugotovitve iz analiz vzorcev zem-
lje, ki so jih najprej vzeli tam, kjer so 
pričakovali večjo onesnaženost, kasneje 
pa na različnih krajih širom občine. Med 
38 vzorci, pri katerih so ugotavljali vseb-
nost težkih kovin, fluora in PCB, so ugo-
tovili, da je 14 takšnih, kjer pridelava 
hrane ni primerna za ljudi ali živali. Pri 
ostalih pa bi bila kontrola potrebna že pri 
sejanju, saj nekatere rastline vsrkajo več 
strupenih snovi kot druge. Iz teh ugoto-

vitev izhaja, da so prizadeti tako južni, 
vzhodni in zahodni predeli občine, manj 
pa severni. Domnevajo, da sega onesna-
ženje tudi v žalsko in šentjursko občino. 

Na osnovi teh podatkov so člani sveta 
v razpravi menili, da je najpomembneje 
sanirati onesnaževalce, saj so ti znani. 
Hkrati je treba nadaljevati z analizami 
onesnaženosti vseh delov okolja, denar 
zanje pa morajo prispevati onesnaževal-
ci. Razpravljalci so se spraševali, kako 
ravnati v posameznih krajevnih skupno-
stih, kjer so ljudje zaskrbljeni in iščejo 
odgovore. V bližnji prihodnosti se bo go-
tovo pojavilo vprašanje odškodnin, na-
domestil, davkov, zato so menili, da bi 
bila na tem področju potrebna republi-
ška akcija komiteja za urejanje prostora, 
saj problem gotovo ni samo celjski. Po-
datki pa kažejo, da Celje izstopa v pri-
meijavi z drugimi deli Slovenije v vseb-

nosti kadmija, arzena, cinka in tluora 
v zemlji in pridelkih. Ker gre pri onesna-
ženosti tal tudi za velike količine PCB, so 
člani sveta zahtevali odgovor Cinkarne, 
koliko kislega gudrona so sežgali v proiz-
vodnji. Poleg tega pa so zahtevali, da Cin-
karna pripravi poljudno razlago o proiz-
vodnji, ki jo načrtuje v novih halah, saj se 
širijo informacije, da gre za nov obrat 
pesticidov. Člani sveta so na seji ponov-
no poudarili potrebo čimprejšnje rešitve 
odlaganja posebnih odpadkov, ki so se-
daj na dvoriščih delovnih organizacij in 
predstavljajo veliko ekološko nevarnost. 

Zato so menili, da je pametneje, če so 
pod kontrolo na enem mestu, kot pa, da 
izginj^o neznano kam. Odlagališče je 
treba urediti, pa čeprav ni zapisno v vseh 
planskih aktih. 

T. CVIRN 

Šolo v Lažišah ukiniti ali ne 
Med številnimi ukrepi za 

področje šolstva, delegati ob-
činske izobraževalne skupno-
sti v Laškem so jih sprejeli že 
na pomladanski seji, je tudi 
začasna ukinitev šole v Laži-
šah, podružnice OŠ Anton 
Aškerc iz Rimskih Toplic. 
Sklep o začasni ukinitvi šole 
pa so zavrnili delegati na ju-
nijskem zasedanju občinske 
skupščine z zahtevo po dodat-
nih strokovnih utemeljitvah 
tega ukrepa. Tako je bila 
prejšnji teden lažiška šola po-
novno na dnevnem redu seje 
občinske skupščine in po sko-
raj dveurni razpravi, je proti 
ukinitvi glasoval zbor krajev-
nih skupnosti. 

To veijetno pomeni, da bo 
sedem učencev, ki so v kombi-
naciji prvi in drugi razred še to 
šolsko leto imelo pouk v Laži-
šah, s ^ razpravo o tem lahko 

ponovno uvrstijo na dnevni 
red seje občinske skupščine 
šele čez pol leta. 

Za ukinitev šole v prvi vrgti 
govorijo podatki o številu 
učencev; teh je že nekaj let pod 
republiškim normativom, ki za 
podružnično šolo predpisuje 
najmanj deset učencev. Tudi 
po strokovno pedagoški oceni 
ni mogoče kakovostno uresni-
čevati učno vzgojnega progra-
ma v tako majhni skupini. Iz-
račun pa je pokazal, da učenec 
v tej šoli stane celo dvakrat to-
liko kot učenec v centralni šo-
li. Strokovne službe laške ob-
čine priznavajo, da bistvenega 
prihranka od sedmih učencev 
ne gre pričakovati, vendar je 
treba lažiško šolo gledati 
v kontekstu vseh ostalih ukre-
pov, ki domala črtajo že vse, 
kar ni v zagotovljenem progra-
mu. Zaostrili so tudi še druge 
normative in standarde, tako 
da imajo na primer učitelji 25 
urno tedensko obveznost 
v razredu po predpisih od 20 
do 25, v nekaterih razredih 
imajo že po 35 učencev, odpu-
stili so delavce, ki so bili zapo-
sleni za določen čas, druge pre-
razporedili, da prispevkov 
staršev - ti so celo večji kot 

v celjski občini - niti ne ome-
njamo. 

Razumeti moramo tudi kra-
jane, ki so prek svojega zbora 
v občinski skupščini tudi izra-
zili bojazen, da lahko podobna 
usoda doleti še katero drugo 
podružnično šolo. V laški obči-
ni so namreč v zadnjih dvajse-
tih letih ukinili že štiri podruž-
nične šole, imajo pa jih še de-
vet in le tri centralne šole. Kaj 
pomeni šola v teh krajih, ki so 
praviloma zelo daleč od občin-
skih središč, vemo; središče 
družbenopolitičnega, družab-
nega in predvsem kulturnega 
življenja v kraju. Če ukinejo 
šolo, je tako kot bi jim vzeli 
otroke, ki ščasoma izgubijo 
vso vez z domačim okoljem in 
ko odrastejo zapustijo kmetije 
in se zaposlijo v mestu. 

Žal pa tega problema šole ne 
morejo reševati. Tudi časi so se 
spremenili in ko starši tehtajo 
svojo odločitev, bi morali otro-
kom v prid popustiti. Ti bodo 
namreč v večji, bolje opremlje-
ni šoli tudi bolje sledili zahte-
vam novega časa. Sedem malč-
kov pa bi se pridružilo ostalim 
850 otrokom, ki jih z vseh kon-
cev občine vozijo v šole s šol-
skimi avtobusi in kombiji. 

VVE 

Kakovost življenja 
naj ne bo slabša 

člani šentjurskega občin-
skega sindikalnega sveta so 
prejšnji teden obravnavali 
svoje delo v pretekli polovici 
leta ter sprejemali operativni 
delovni program sindikalne 
organizacije do marca 1989 le-
ta. Ob tem so se zavzeli za več-
jo vlogo sindikata v zagotav-
ljanju socialne varnosti de-
lavcev in podprli enotno soci-
alno politiko v občini. 

Menili so, da bi v naši družbi 
morali zagotoviti pogoje za ka-
kovostno življenje vseh zapo-
slenih in bi pri delavcih, ki za 
svoje delo prejemajo osebni 
dohodek, ne smelo prihajati do 
socialnih zadreg. Vendar so ob 
nižanju osebnega in družbene-
ga standarda v občini podprli 
sistem enotne socialne politike 
v občini, ki naj bi jo vodil Cen-
ter za socialno delo. Ob tem 

ostajajo še naprej odprte mož-
nosti enkratnih denarnih po-
moči preko osnovnih organiza-
cij sindikata. 

Ob predlogu, da naj bi bil 
najnižji osebni dohodek v re-
publiki nekaj nad 450 tisoč di-
narjev (glede na življenjske 
stroške v juliju) so člani občin-
skega sindikalnega sveta raz-
pravljali tudi o n^nižjem mož-
nem osebnem dohodku v obči-
ni Šentjur. Glede na to, da po-
prečni osebni dohodki v obči-
ni zaostajajo za republiškim 
poprečjem - lani za 18, letos pa 
za 16 odstotkov - so menili, da 
naj bi bil tudi predlog n^nižje-
ga osebnega dohodka nižji od 
dogovorjenega v republiki. 
Zavzemali so se za višino 400 
tisočakov. 

I. S. 

Z družinskim varstvom ni uspeha 
V Vzgojno varstvenem zavodu občine Laško od leta 1986 

presegajo normative glede števila otrok na oddelek. Tako je 
tudi letos, saj število vpisanih otrok v Laškem in Rimskih 
Toplicah presega normative za dvajset odstotkov, medtem ko 
je v Radečah število vpisanih otrok v nekaterih oddelkih 
bistveno nižje. 

V organizirano varstvo je v tem šolskem letu vključenih 431 
otrok, 284 pa jih obiskuje program male šole in druge oblike 
predšolske vzgoje. V zadnjih nekaj letih je poraslo število otrok, 
zajetih v organizirane vzgojne programe. Teh je sedaj več kot 
polovica na celotno populacijo, medtem ko jih je bilo še nekaj 
let nazaj dobra tretjina. 

Nekoliko več težav imajo pri Vzgojno varstvenem zavodu 
z vključevanjem otrok, mlajših od dveh let, saj jim še vedno ni 
uspelo zagotoviti družinskega varstva, ki naj bi bilo v vsakem 
centru občine urejeno z dvema oddelkoma. Od skupno šestih 
imajo sedaj samo tri, ki so maksimalno zasedeni. Kljub velikim 
prizadevanjem pri iskanju posameznikov za varstvo na domu 
jim to ne uspeva, ker ni interesa za tovrstno obliko dela. 

VLADO MAROT 

Zrak, statuti in Tovarna usnja 
Prejšnji ponedeljek in torek so v skupščinske klopi 

spet sedli člani vseh treh občinskih zborov Velenja. 
Tokrat so največ pozornosti namenili osnutku 
odloka o varstvu zraka v občini. 

Delegati so sprejeli program dela skupščine do 
konca leta, potrdili predlog podelitev občinskih 
nagrad in priznanj ob občinskem prazniku in poslušali 
informacijo o izvajanju sanacijskega programa 
v šoštanjski Tovarni usnja. Ob tem so zahtevali, da 
velenjski Izvršni svet do naslednjega zasedanja pri-
pravi o dogajanjih v Tušu pismeno informacijo. Zbor 
združenega dela in krajevnih skupnosti sta dala tudi 
soglasje k statutoma Centra srednjih šol, ki posluje 
odslej kot enovita delovna organizacija, in Kina Titovo 
Velenje. 

BRANE PIANO 

Lukenj bo manj 
Delavci celjskega Cestnega 

podjetja te dni hitijo z ureja-
njem in moderniziranjem po-
škodovanih cestišč na našem 
območju, saj bi radi uresničili 
kar največ nalog iz jesenske-
ga delovnega programa. 

Del so se lotili pozno - šele 
v drugi polovici septembra 
- saj prej niso imeli zagotovlje-
nega denarja in potijenih delo-
višč, zato upajo, da bo letošnja 
jesen čimdlje topla in suha. Te 
dni več kot 300 terenskih de-
lavcev Cestnega podjetja gradi 
obvoznico v Rogaški Slatini, 
delovišča pa so še na odsekih 
cest Vitanje-Dolič, Zreče-Ro-
§la ter Planina pri Sevnici-

entvid pri Planini. Letos naj 
bi zaključili še z deli na novi 
trasi Jezerskega klanca v šent-
jurski občini, pomembno delo 
pa opravljajo tudi na hitri cesti 
med Dramljami in Arjo vasjo, 
kjer so z novo asfaltno plastjo 
prekrili močno poškodovano 
cestišče. 

Na deloviščih širom našega 
območja so delavci celjskega 
Cestnega podjetja poprečno 10 
do 12 ur dnevno, za delo imajo 
na voljo ustrezno mehanizacijo 
in da med delovnim časom ne 

bi prihajalo do večjih zastoje*' 
so na Cestnem podjetju uveo'' 
tudi dežurno servisno s lužbe 
Vsa delovišča so med seboj P"" 
vezana z radijskimi zvezan"̂  
v Cestnem podjetju pa zatO''' 
jejo, da so organizacijsko sp'*' 
sobni uresničiti z a s t a v l j e n e na-
loge iz jesenskega delovne^ 
programa. Tudi vzdušje mê  
delavci je zadovoljivo, saj s 
bili terenski delavci v poletn"| 
mesecih skoraj ves čas bolj K" 
ne brez dela. 

Poleg omenjenih deloviš̂  
bodo delavci Cestnega podjej" 
ja obnovili še nekaj krajž'' 
cestnih odsekov na našem 
močju, žal pa jim je, ker se î , 
morejo lotiti obnove in razšif' 
tve magistralne ceste CelJ^ 
Ljubljana. Ljubljanski cestaO 
namreč na svojem koncu to c 
stišče obnavljajo, Celjanom P 
niso odobrili potrebnega ^ 
naija. Prav tako se v republis 
Skupnosti za ceste še 
niso dogovorili, kako dokoc''^ 
rešiti problem cestne povezâ ^ 
med Šentiljem in Koprom. ^̂  
prav je na to cesto v e z a n i h ^ ^ 
kot 45 odstotkov zaposleni 
Slovencev. m/' 

IVANA STAMEJi^' 



ivijenje ne pozna občinskih meja 
, $e posebej velja za reševanje ekoloških problemov, ki vse bolj postajajo 
litični 

(Opijsko območje potrebuje organ, 
Ir̂ en je Medobčinski svet Sociali-

zveze, saj je tod vrsta žgočih 
.|,lemov, ki jih je mogoče reševati 
•Ijupno. Takšna je bila ena izmed 
jovnih ugotovitev živahne razpra-
va programsko volilni seji medob-
Aega sveta prejšnji teden, na ka-
ŝo, kot smo že poročali, za novega 

jjsednika izvolili Jožeta Kumra, 
igistra ekonomije in direktorja 
jdnega gospodarstva Nazarje, 
'godno so ocenili tudi delo doseda-

predsednika Filipa Beškovnika, 
je vrača na delovno mesto direktor-
Vzgojno izobraževalnega zavoda 
.venske Konjice. 
jes je. da je medobčinski svet mo-
, samo toliko kot so občinske in 
ijevne konference socialistične zve-
vendar od njega pričakujejo, da bo 
magal utrditi regijo kot celoto, 
jpnih nalog ne manjka. Med naj-
j občutljive se vse bolj uvrščajo ne-
ere ekološke. Odlagališče posebnih 

odpadkov ostaja nerešen problem iz 
preteklosti, sedaj pa grozi celjskemu 
območju še odlagališče nizko in sred-
nje radioaktivnih odpadkov. Regijski 
problem je tudi hidroelektrarna Vrho-
vo, pa tudi termoelektrarna Trbovlje 
ekološko posega v ta prostor. To pa so 
vprašanja, ki so ekološka pa tudi že 
močno politična. 

Delegati na seji so terjali okrepitev 
prizadevanj za dokončanje posodobi-
tve bolnišnice v Celju. Kot je dejal 
Slavko Pezdir iz Celja, so potrebne 
nove vzpodbude, saj se lahko sicer ob-
čani počutijo ogoljufane za denar, ki 
so ga za bolnišnico že prispevali. Terja-
li so tudi poenostavitev volilnih po-
stopkov, še zlasti v primerih nado-
mestnih volitev. Od delegatov v Pred-
sedstvu in drugih organih Republiške 
konference SZDL pričakujejo več so-
delovanja, kot je na seji povedala čla-
nica Predsedstva Marija Žužek, pa je 
povsem nemogoče, da bi delegati ob 
svoji redni zaposlitvi neposredno so-

delovali z vsemi občmskimi konferen-
cami. Povezujočo vlogo lahko še naj-
bolj prevzame medobčinski svet oziro-
ma njegov predsednik. 

Pri obravnavi programa dela so po-
sebej izpostavili sodelovanje z zamej-
skimi Slovenci in še zlasi negovanje 
vrednot bratstva in enotnosti. Ob zak-
ljučku so sprejeli pobudo Milana 
Breda iz Celja, da se čimprej sestane-
ta predsedstvi Vlaka bratstva in enot-
nosti. Ta vlak je že dokazal, da resnič-
no goji bratstvo in enotnost, predsed-
stvi pa se morata dogovoriti, kako bo 
z njim vnaprej. To je edini vlak, ki ga 
bodo na območju vedno radi spreje-
mali, so dejali in odločno zavrnili po-
bude po solidarnostnih mitingih na 
celjskem območju. Nameravajo pa 
vzpodbuditi pobratene občine za tes-
nejše sodelovanje na vseh ravneh in še 
posebej udeležence Vlaka bratstva in 
enotnosti za ponovno vzpostavitev 
pristnih odnosov z gostitelji. 

MILENA B. POKLIČ 

Dcialnovarstvene 
boči bodo od 
ktobra višje 
skupščina skupnosti socialnega 
istva Slovenije se je zavzela za te-
te usklajevanje socialnovarstve-
kpomoči z rastjo povprečnih oseb-
\ dohodkov v republiki. Delegati 
jubliške in občinskih skupščin bi 
morali zavzeti za prelivanje sred-
f družbenih dejavnosti, pri SDK 
ivenije pa za izvzetje socialnovar-
tnih pomoči iz intervencijskih 
ejitev. Le tako bi lahko zagotovili 
nejšo in enotnejšo socialno var-
t vseh upravičencev do pomoči, 
iružbna denarna pomoč kot edini 
sredstev za preživljanje bo od 1. 
obra 204.410 dinarjev mesečno, 
žbena denarna pomoč kot dopol-
li vir sredstev za preživljanje pa bo 
šala povprečno 102.205 dinarjev, 
lomestilo za invalidnost bo od 1. 
abra dalje 164.910 din. Dodatek za 
mego in pomoč za invalidne osebe, 
lotrebujejo pomoč pri opravljanju 
1 osnovnih življenjskih potreb, bo 
an na 94.330 dinarjev, za invalidne 
)e, ki potrebujejo pomoč pri oprav-
lu večine svojih osnovnih življenj-
1 potreb, pa bo znašal 47.160 di-
ev. 
i 1. septembra 1988 bo rejnina za 
aca do enega leta starosti 286.677 
rjev, od enega do šestega leta ozi-
a za predšolskega otroka 220.520 
ijev, za osnovnošolskega otroka 
sdmega do trinajstega leta 264.624 
ijev, za otroka nad štirinajst let pa 
'80 dinarjev. 
eživnine, ki so bile določene ali 
ivorjene po mesecu marcu 1988, 

novembrom povišajo sorazmer-
lede na čas, ko so bile določene: 
vnine, določene do konca aprila 
.1 odstotka, preživnine, določene 
inca maja za 20 odstotkov, preživ-
določene do konca junija za 14,1 
Jtka, preživnine, določene do 
a junija za 14,1 odstotka, preživni-
oločene do konca julija za 7 od-
ov, preživnine, določene do kon-
'gusta za 3,2 odstotka. 

Z. S. 

Tišina je spregovoriia 
Okrog tisoč udeležencev na proslavi ob mednaroilnem 
dnevu gluhih 

Na tradicionalnem srečanju slušno 
prizadetih iz vse Slovenije, ki je bilo 
preteklo soboto v Celju, se je zbralo 
veliko gostov, slavnostni govornik 
pa je bil predsednik občinske konfe-
rence SZDL v Celju Slavko Pezdir. 

Med drugim je poudaril, da je polo-
žaj humanitarnih organizacij odvisen 
od resnične zakoreninjenosti plemeni-
tih načel humanizma in solidarnosti 
v naši družbi. Zato je pomembno, da 
v teh današnjih razmerah, ko se zao-
struje skupna in osebna poraba, ohra-
nimo nujne materialne in organizacij-
ske pogoje za uspešno delovanje hu-
manitarnih organizacij, ki jim je tudi 
obljubil vsestransko pomoč. 

Ob štirideseti obletnici delovanja 
medobčinskega društva slušno priza-
detih Celje je bilo izrečenih veliko 
pohval, tako njihovim članom kot tudi 
tolmačem in sodelavcem. Skozi dejav-

nosti v svoji organizaciji se slušno pri-
zadeti organizirano in dejavno vklju-
čujejo v družbeno okolje, si lajšajo pot 
do posebnih oblik izobraževanja, kul-
turnega in družabnega življenja, do 
nujno potrebnih tehničnih pripomoč-
kov. Velikokrat jim za tako delo 
zmanjka denarja, a ker se zavedajo, da 
je v slogi moč, poprimejo za delo sami 
in zato naredijo velikokrat iz nemogo-
čega mogoče. 

Na proslavi v Celju so slušno priza-
deti iz vse Slovenije pred gosti iz Av-
strije in Italije izvedli bogat kulturni 
progra ter podelili 21 pokalov zmago-
valnim ekipam , na republiških prven-
stvih v letošnjem letu. 

Medobčinsko društvo slušno priza-
detih Celje pa je podelilo 16 priznanj. 
Dobili so jih posamezniki in organiza-
cije za pomoč slušno prizadetim. 

ZDENKA STOPAR 

Srečanje v Mozirju 
Območnega srečanja nekdanjih interni-

rancev in ukradenih otrok, v Mozirju s e j e 
udeležilo dvesto udeležencev, ki so prišli 
iz vse Slovenije. Zbrane sta pozdravila 
predsednik mozirske borčevske organiza-
cije, Vlado Miklavc in predsednik občine, 
Anton Borštnak. 

Predsednica republiške komisije za 
bivše politične zapornike, internirance in 
izganance, Ivanka Milovanovič-Staša je 
obrazložila delo komisije, ki jo vodi in 
omenila pravno neurejen položaj ukrade-
nih otrok. Spomnila se je tudi drugih sre-
čanj v letošnjem letu, s številkami je pri-
kazala, da je bila Slovenija med drugo 
svetovno vojno eno najbolj prizadetih po-
dročij v Evropi. Sicer pa so bili zbrani 
interniranci in ukradeni otroci tudi sami 
žrtve tega totalitarizma. V kulturnem pro-
gramu so nastopili ženski pevski zbor iz 
Rečice ob Savinji in mozirski recitatorji. 
Nato je bilo tovariško srečanje. 

BJ 

Ideologija In stvarnost 
Prav, ko so se v sovjetski pokrajini Gorski Karabah spet 

vnela medetnična trenja, je kremeljski voditelj Mihail Gor-
bačov v Moskvi nastopil pred tistimi, ki naj bi bili nosilci 
njegove politike glasnosti - novinarji in intelektualci. 
O hudi krvi med Azerbejdžanci in Armenci je spregovoril 
bolj mimogrede, pač pa je bil njegov govor predvsem 
obramba pred napadi na politiko perestrojke. Sodeč po 
nekaterih govorih in zapisih naj bi perestrojka samo 
poslabšala stanje v gospodarstvu, napravila nered v finan-
cah in poslabšala oskrbo s prehrambenimi in drugimi 
proizvodi ter povečala druge družbene težave,« je dejal 
Gorbačov. 

Toda, je pribil, te kritike letijo na napačen naslov. Kajti, 
zakaj naj bi, po njegovih besedah, pripisovali perestrojki 
to, kar je v resnici razgaljena dediščina preteklosti, in 
zaradi česar seje perestrojka sploh začela. Perestrojke pa 
po sodbi Gorbačova ni mogoče uresničiti čez noč. 

Besedam Mihaila Gorbačova bi bilo težko oporekati, 
vendar pa po drugi strani povedo le del resnice. Pogla-
vitna težava je sicer res vtem, daje »mastodontski« sistem 
dogmatičnega centralizma, političnega, ideološkega in 
gospodarskega, pognal vse pregloboke korenine, da bi ga 
bilo mogoče že površinsko reformirati, kaj šele odpraviti 
brez hudih težav. Dgvolj na primer pove že to, da so tudi 
po lanskem sprejetju zakona, ki naj bi dal podjetjem večjo 
avtonomijo, državni planerji le-ta kljub temu zasuli z obve-
zami, po katerih je ostalo gospodarstvu kaj malo manevr-
skega prostora. 

Še temeljnejši problem pa je naslednji in tu se ga lahko 
seveda le na kratko dotaknemo. Naj je Gorbačov spričo 
hromeče dediščine in težavnih okoliščin s svojo dosedanjo 
perestrojka (zlasti, kar zadeva javno kritičnost in pa zuna-
njo politiko) napravil še toliko, je ostal nedorečen pri 
poglavitni stvari, ob kateri pravzaprav vsaka socialistična 
reforma ostane neosmišljena - namreč pri konceptu loči-
tve partije od države. Šele s tem je namreč sploh možno 
tako tržno gospodarstvo kot takšna ali drugačna oblika 
političnega pluralizma (brez tega pa spet nista mogoči ne 
osebna pobuda ne odgovornost). 

Ali ni to svojevrsten paradoks? Medtem ko so že klasiki 
marksizma govorih o odmiranju države (poistovetenje 
partije z državo pa seveda še dodatno krepi njeno vmeša-
vanje v vse sfere in ravni družbenega življenja), je vloga 
partije v najstarejši socialistični državi še zmeraj tabu, ki 
se ga ne loteva niti prvak perestrojke. 

Za val reform, ki se je dvignil v številnih socialističnih 
državah (v nekaterih jim »modri voditelji« ljudstva resda 
še vztrajno kljubujejo), lahko že ugotovimo, da ima zgodo-
vinski pomen. Če ne drugega, so gospodarski problemi 
pripeljali do spoznanja o nujnosti pobude, motiviranosti 
in odgovornosti posameznika. Ta proces pa bo mogoče 
izpeljati šele z odpravo političnega monopola. Zagata, 
v kateri tiče reforme od Kitajske do Poljske, ni lahka. 
Najbolj pa jo izpričuje prav primer Jugoslavije, kjer se je 
»perestrojka« z načeli samoupravljanja, decentralizacije 
ipd. začela že desetletja prej. In vendar tržno gospodarstvo 
in ločitev partije od države (kar pri nas prav tako že dolgo 
ni več tabu) še zmeraj nista »sestopila« iz sfere idej v stvar-
nost. 

Agonija »bllžnjevzhodne Švice« 
Nekdanji vzdevek Libanona, »bližnjevzhodna Švica«, že-

dolgo zveni več kot groteskno. Zdaj pa seje država, kije 
prispevala v svetovni politični besednjak pojem »libanoni-
zacija« (travmatična politična razcepljenost, prežeta z mrž-
njo in nasiljem), tudi formalno znašla v najhujši političn 
krizi doslej. Potem, ko je potekel mandat predsedniku 
Aminu Džemajelu, so propadli vsi poskusi, da bi sprte 
frakcije našle kandidata za njegovega naslednika na voli-
tvah. Pomagalo ni niti »prijateljsko prepričevanje« Sirije 
in ZDA. Nemočni Džemajel je prepustil vajeti oblasti 
začasni vojaški vladi, toda prejšnja, pod vodstvom premi-
era Hossa, se s tem ni strinjala. Tako ima zdaj Libanon dve 
vladi, in nobenega predsednika, kar glede na razmere ni 
tako nerazumljivo. Na čelu vojaške vlade je general Michel 
Aun, predstavnik maronitskih kristjanov, ki so, čeprav že 
dolgo manjšina, ustavno še vedno favorizirana skupnost. 
Salima Hossa pa podpirajo skupine sunitskih muslimanov 
in Sirija (v brezupno razcepljenem Libanonu štrene med 
drugim mešajo še šiitski muslimani s svojimi organizaci-
jami, Izrael, različni »zavezniki«...). Nekateri opazovalci 
menijo, daje pred Libanonom samo še ena pot - popolna 
politično-ozemeljska razdelitev, kakršno sta na primer 
doživeli tudi Koreja ali Ciper. 

TV show brez zmagovalca 
S prvo televizijsko razpravo med Georgeom Bushem in 

Michaelom Dukakisom se je predsedniška tekma v ZDA 
prevesila v odločilno fazo. Opazovalci so bih večinoma 
prepričani, da bo že njun prvi televizijski spopad (sicer 
močno pomemben del ameriške politične »folklore«) pri-
nesel enemu od kandidatov odločilno prednost. Pri tem so 
dajali prednost kandidatu republikanske stranke in seda-
njemu podpredsedniku Bushu, ki naj bi imel po anketah 
več javne naklonjenosti zlasti v zvezi z obrambno politiko. 
Bush se je sicer nasploh trudil prikazati, kot zanesljiv 
Reaganov naslednik. Po drugi strani pa si je kandidat 
demokratske stranke Dukakis skušal nabrati čimveč 
prednosti na račun obljubljenih sprememb v socialni in 
zdravstveni politiki, torej Reaganovi šibkejši točki. Toda 
v razpravi o teh in drugih vprašanjih sta se po splošni 
presoji tekmeca enako dobro odrezala in tako podaljšala 
negotovost o končnem izidu volitev, ki naj bi dale po 
mnenju analitikov tudi odgovor na vprašanje, ali so Ame-
ričani za nadaljevanje Reaganove politike ah za spre-
membe. 

Medtem, ko se bije boj za njegovega naslednika, pa si 
predsednik Ronald Reagan skuša nabrati še nekaj »zgodo-
vinskih« točk. Tako je na zasedanju generalne skupščine 
OZN namesto nekdanjih ostrih kritik namenil tej organi-
zaciji veliko pohvalnih besed (zlasti v zvezi z angažira-
nostjo v kriznih žariščih) in obljubil celo obnovo pred leti 
temeljito skresanih ameriških finančnih dotacij, češ, da 
OZN- ne sme doleteti usoda Društva narodov«. 



Računajo na razvojni dinar 
IKI Uubečna zaključuje naložbo ¥ posoiJobliev 

IKI - Industrija keramičnih 
izdelkov Ljubečna, takšen je 
po reorganizaciji nov naziv 
tovarne, ostaja že peto leto za-
povrstjo v druščini najboljših 
slovenskih organizacij. Z na-
daljnjo posodobitvijo in pre-
strukturiranjem proizvodnje 
(so namreč v drugi, zaključni 
fazi tega procesa), bodo teme-
lji za doseganje dobrih rezul-
tatov še trdnejši. Upravičeno 
pričakujejo, da jih bodo pri 
investicijah podprli tudi z re-
publiškim razvojnim di-
narjem. 

Potem ko so posodobili tisti 
del proizvodnje, ki je povezan 
z žganjem izdelkov (peči) se se-
daj pripravljajo na postavitev 
nove tunelske sušilnice, oprav-
ljajo pa tudi že zaključna mon-
tažna dela pri postavitvi nove 
čistilne naprave. Celotna inve-
sticija v posodobitev proizvod-
nje naj bi bila zaključena 
v drugi polovici prihodnjega 

'leta. Zmogljivosti tovarne se 
bodo pri proizvodnji povečale 
od sedanjih 600 tisoč kvadrat-
nih metrov na milijon in pol 
kvadratnih metrov ploščic, ker 
bo IKI iz Ljubečne uvrstilo 
med večje proizvajalce vlečene 
keramike v Evropi. 

Približno 60 do 70 odstotkov 

mvesticije, katere celotna 
vrednost znaša 10 milijard di-
narjev, bodo zbrali sami, pa tu-
di sicer že imajo zagotovljenih 
80 odstotkov vrednosti investi-
cije. To je prvi pogoj, da so 
lahko kandidirali tudi za repu-
bliški in tudi zvezni razvojni 
dinar, na katerega lahko tem-
bolj upajo, ker gre za proizvod-
njo, ki bo pretežno namenjena 
izvozu brez voženih reproma-
terialov) in ker bodo z novo 
tunelsko sušilnico porabili za 
četrtino manj energije kot do-
slej. Računajo, da republiških 
razvojnih sredstev ne bodo do-
bile le naše največje organiza-
cije in da se bodo že novembra 
pri prvi delitvi teh sredstev, 
sppmnili tudi nanje. 

Že sedaj prodajajo največ 
klinker ploščic v Italijo, ki je 
sicer znana kot ena največjih 
proizvajalk keramičnih ploščic 
v Evropi, ter v Avstrijo, Dan-
sko in nekaj na Švedsko, kma-
lu po dokončanju posodobitve 
proizvodnje pa naj bi izvoz 
precej povečali. Na to kažejo 
tudi sedanje marketinške razi-
skave. Veliko si obetajo tudi 
z novostjo v proizvodnem pro-
gramu, izdelavo superklinker 
plošče, velike 40 krat 40 centi-
metrov, ki jo bodo pričeli dela-

ti novembra. Takšne plošče 
namreč v Jugoslaviji ne dela še 
nihče, pa tudi v svetu je zelo 
malo tovrstnih proizvajalcev. 

400 članski kolektiv po reor-
ganizaciji v enovito delovno 
organizacijo deluje še učinko-
viteje, četudi prikazani poslov-
ni rezultati morda ne kažejo na 
to. Prikazan rezultat so namreč 
povsem legalno prilagodili 
svoji podjetniški aktivnosti, 
katere cilj je, čimveč dohodka 
obdržati v delovni organizaciji. 
Zato jih v trenutno malce slab-
ši prikazan poslovni rezultat 
ne moti, saj so sredstva angaži-
rana v strukturi stroškov in ni-| 
so obremenjena z raznimi ob-
veznostmi. Po računovodski 
plati bo zato realnejši zaključni 
račun. Kljub oktobrski 80 od-
stotni podražitvi plina, kijih je, 
precej presenetila, saj to pome-
ni dodatnih 150 milijonov di-
narjev mesečnih stroškov, bo-
do ob koncu leta verjetno še 
vedno med najuspešnejšimi. 

R. PANTELIČ 

Največ o obrestili 
Svet občin: odlagališča Jedrskih 
odpadkov nočemo 

Fizični obseg proizvodnje je 
v občinah celjskega območja 
v povprečju nekoliko ugod-
nejši kot je bil po sedmih me-
secih, vendar še vedno zaosta-
ja za lanskoletnim. Ta poda-
tek še ne bi bil zaskrbljujoč, 
če ne bi hkrati padal tudi de-
lež akumulacije v dohodku, 
če se ne bi tako močno manj-
šale tudi možnosti za nadalj-
nji razvoj. 

To so ob seznanitvi z rezulta-
ti gospodarjenja in usmeritva-
mi bančnega poslovanja ugo-
tavljali na svetu osmih občin, 
kjer so v zvezi s tem sprejeli 
nekaj usmeritev. Obravnavali 
pa so tudi pereč problem 
v mlekarni Aija vas in infor-
macijo o odlagališču jedrskih 
odpadkov. 

Na svetu so podprli usmeri-
tev, predlagano s strani banč-
nikov, da naj bi se politika 
obrestnih mer urejala na let-
nem nivoju, s čimer bi imele 
OZD jasnejše predstave pri 
planiranju, doseči pa bi tudi 
morali, da bi se delež imobili-
zacijskega kapitala realneje 
vrednotil. Zavzeli so se za uki-
nitev sporazuma o določanju 
obrestnih mer, pred spremem-
bo zakona o bankah pa tudi 
zahtevali, da naj bi bile banke 
v bodoče samostojne instituci-
je, katerih poslovanje ne bi 
smelo biti pogojeno in omeje-
vano z državno regulativo. 

Tudi finančne službe v OZD 
bi morale imeti več veljave in 
besede pri odločanju, pred-
vsem pa bi na tem področju 
morali več narediti pri kadrov-
ski politiki. Napake preteklo-

sti so precej očitne ravno se-
daj, ko se je izkazalo, da ima-
mo strokovnjakov na tem po-
dročju izredno malo. Na svetu 
občin so se zavzeli še za pospe-
šitev razvojno inovacijske de-
javnosti, za to, da se tistim 
OZD, ki ne poslujejo pod ob-
jektivno tržnimi pogoji zagoto-
vi regresiranje, podprli pa so 
tudi zahtevo, da naj bi se selek-
tivni krediti izdajali v celoti. 

Stališče sveta občin je, da 
v celjski regiji ne more biti 
odlagališča jedrskih odpad-
kov (o čemer sicer še ni bilo 
rečeno nič uradnega) takšno 
stališče pa bo republiški 
skupščini posredoval tudi de-
legat ene občine našega ob-
močja na današnjem zaseda-
nju republiške skupščine. 
Svet občin tudi zahteva raz-
govor s predstavnikoma re-
publiških komitejev za ener-
getiko in urejanje okolja gle-
de omenjene problematike. 

Takojšnje rešitve nezavidlji-
vega položaja, v katerem se na-
haja regijska Hmezadova mle-
karna v Aiji vasi ni, izgube, ki 
nastaja zaradi razlik v ceni, 
verjetno ne bo mogoče pokriti 
s sredstvi sisov. Ukrepi majske 
ekonomske politike so predvi-
deli kompenzacije, ki pa jih ni, 
zato bo treba rešitve iskati 
v zvezi in tudi republiki, ki na 
področju preskrbe z mlekom 
nima jasne politike. Dokler to 
ne bo rešeno, pa bo oskrba 
s konzumnim mlekom še na-
prej negotova. 

R. PANTELIČ 

IQ 
Pojasnilo 
Ljubljanske 
banke 
oobrestovanju 
vezanih 
sre(jstev 
občanov 

ljubljanska banka 
z vrsto sp rememb zakonsk ih podlag, ki ureja jo po l i t i ko obrestovanja 
v banki , a niso bi le javnost i dovol j na tančno in razuml j ivo pojasnjene, je 
b i lo oma jano zaupanje, ki je temel j pos lovnega odnos med varčevalcem 
in banko. 

Zato že l imo javnost i , predvsem pa našim varčevalcem, pojasniti 
osnovne sp remembe obrestovan ja sredstev v banki , zlasti pa smotrnost 
pos lovn ih odloč i tev, ki so j ih sprejel i o rgan i banke ob uvedbi Zakona 
o ce lo tnem p r ihodku in dohodku , Od loka o c i l j ih in na logah skupne 
kred i tne in monetarne pol i t ike v letu 1988 in vseh naknadn ih sprememb 
teh zakonsk ih aktov. 

Sedaj vel javni sistem revalor izaci je in obrestovanja vezanih sredstev 
občanov v banki se je ob l ikova l pos topno od začetka leta 1987. Najpo-
membne jše sp remembe so bi le uvel javl jene maja letos. Sk ladno z Zako-
nom o ce lo tnem p r ihodku in d o h o d k u uskla ju je banka v ložena sredstva 
s s topn jo inf laci je po dveh predpisan ih metodah. 
1. Vrednost enomesečn ih depoz i tov izračunava banka z uporabo stop-
nje revalorizacije, ki jo objav l ja Zvezni zavod za stat is t iko na podlagi 
gibanja maloprodajnih cen v predhodnem mesecu, p re računano na 
letno s topn jo . Ta s topn ja je občanu, ko sklepa z banko pogodbo 
o vezavi, znana in vel ja do konca tekočega meseca. 
2. Vrednost sredstev, vezanih na tr i in več mesecev, izračunava banka 
z uporabo s topn je indeksacije, ki je enaka rasti drobnoprodajnih cen 
v tekočem mesecu in jo objavl ja Zvezni zavod za stat ist iko praviloma 
zadnj i dan tekočega meseca, prav tako p re računano na letno stopnjo. 
Zato daje banka varčevalcu ob sk lepanju pogodbe le informaci jo 
o višini svoj ih, realnih obrestn ih mer, ne pa tud i indeksaci jske stopnje, 
ker le-ta še ni znana. Mesečno usklajevanje g lavn ice in ob račun realnih 
obrest i na tako povečano g lavn ico je zahtevalo sp remembo načina 
ob računa obrest i in pr i lagodi tev računaln išk ih obdelav. 
Spremenjen i način obračuna je mora la banka vpel jat i v svoje delo brez 
prekin i tve poslovanja in ga uporab i t i tud i pri že sk len jen ih pogodbah. 
Za izvajanje zakona je imela banka dve možnost i : zadržat i vezana 
sredstva občanov do dne, ko bi j ih lahko obračuna la v sk ladu z novimi 
zakonsk imi do loč i l i , ali pa izplačat i občanom delno revalor iz i rano glav-
n ico in del obrest i na dan zapadlost i depozi ta, preostal i del pa v oblil<i 
poračuna. 
Ker bi z zadrževanjem depozi ta do končnega obračuna, v nasprotju 
s pogodbo , pr izadel i občane, ki so načrtoval i porabo svoj ih sredstev ob 
nj ihovi zapadlost i , se je banka od loč i la za sprost i tev sredstev na dan 
zapadlost i po pogodb i , hkrat i pa sprejela sklep o enkra tnem p o r a č u n u 
med izp lačano in končno v rednost jo depozi ta. 

Ta poračun bo opravl jen 30. 9 .1988, to je prvi da tum konec meseca, ko 
se bodo sprost i l i prvi depozi t i nad tr i mesece, vezani po novih p o g o j i h ; 
Banka bo poračun opravila za vse depozite, vezane nad tri mesece, 
zapadejo v času od uveljavitve zadnje spremembe zakona do 30. 9-
1988. Znesek poračuna bo banka indeksi ra la in obračuna la zamudne 
obrest i po obrestn i meri, ki velja za nenamensko vezane v loge nad leto 
dni. Sredstva bodo nakazana na račun varčevalca, ki je naveden 
v pogodb i o vezavi. Od sprejet ja novega zakona naprej je v banKi 
zapadlo prek 200.000 vezanih depozi tov, zato se je banka od loč i la za 
enkraten, računaln iško izveden poračun. Ročni poračun namreč za rad i 
tako vel ikega števi la depozi tov ni mogoč . 

Sklep o po računu je bil sprejet 13. 6. 1988. In formaci je o tem so l a h k o 
varčevalci dob i l i v enotah banke. Iz odzivov posameznikov žal u g o t a v -
l jamo, da širša javnost o tem ni bi la ustrezno obveščena. Zato se 
oprav iču jemo in upamo, da smo s tem obvest i lom to p o m a n j k l j i v o s t 
popravi l i . 

L jub l janska banka - Združena banka 

Montana ima lepo bodočnost 
; Odslej pod okriljem Hmezadove Strojne 

Glede Montane ni več di-
lem. Na referendumih 
v obeh tozdih Hmezadove 
delovne organizacije Stroj-
na in v sami Montani se bo-
do odločali o pripojitvi 
Montane k tozdu Grames. 
Tako so povedali predstav-
niki žalske občinske skupš-
čine, njenega izvršnega sve-
ta, predstavniki Strojne in 
začasnega kolegijskega po-
slovodnega organa na tor-
kovi novinarski konferenci. 

Strojni tozd Grames je 
v sanacijskem programu 
Montane dovolj kakovostno 
obdelal vse tiste vidike, ki 
lahko kakor koli vplivajo na 
obstoj in nadaljnji razvoj 
Montane. To velja tako za 
področje trga, finančno sa-
nacijo in pokrivanje izgub, 
ekonomsko upravičenost 
nadaljnjega obstoja, kadre, 
razvoj in drugo. Montana je 

ob zaključku lanskega leta 
zabeležila dobro milijardo 
dinarjev izgube. Salonit An-
hovo, Strojna in Cementarna 
Trbovlje bodo odpisali obre-
sti za lansko leto v višini do-
brih štiri sto milijonov dinar-
jev. 

Izgubo v preostali vred-
nosti - gre za dobrih 625 mi-
lijonov dinarjev pa bo pokri-
la Strojna. Skupna zadolže-
nost Montane sicer znaša ne-
kaj manj kot dve milijardi di-
najev, pokrila pa se bo z od-
pisom obresti za leto 1987 ter 
z izdobavo 48.000 ton tufa 
Salonitu Anhovo. Omeniti 
velja tudi dolgoročni sanacij-
ski kredit za plačilo kratko-
ročnih kreditov ter neplača-
nih obresti za letos. Tako bo 
v celoti sanirano financira-
nje tovrstne proizvodnje, kar 
je bil tudi edent izmed glav-
nih vzrokov izgub in motenj 
v poslovanju Montane. Ob 

vsem tem ne gre prezreti 
di dejstva, da se je UonC 
že v času družbenega var^ 
samofinancirala s tekni! 
proizvodnjo. ^ 

Na novinarski konferenci 
povedali, da bodo odslej ^ 
prodajali bolj obdelan in tai? 
bodo na trgu zanj dosegali vw 
jo ceno. Veliko zanimanje zgf 
je tudi v tujini in račun^o i 
bodo lahko na tuje trge že 
hodnje leto prodali za ob!! 
100.000 dolarjev tufov, betoj 
tov in fanga. Za modernizacij 
proizvodnje, ki bo nujno rf 
trebna pa bodo vložili okr^ 
2,5 milijona dinarjev. Zaloge J 
zeolite iz Pirešice oziroma^ 
Montane so trenutno ocenjen 
na šest milijonov ton, karzad^ 
stuje za najmanj petdeset let 
V vsakem primeru pa gre y 
lep zgled, kako se lahko z zdruj 
ženimi močmi reši podjetje, jgl 
je bilo tako rekoč na robu pro. 
pada. i 

JANEZ VEDENIK! 



arčevanje se vedno začne na isti strani 
Koraki na celjskem območju k razbremenjevanju gospodarstva 

.jfpio zmanjševanje realnih osebnih 
' (]i(OV in tudi sicer vse slabši polo-
Lspodarstva je vzpodbudilo široko 
L za zmanjševanje obremenitev go-
jjrstva oziroma vsega, kar obreme-
jf osebne dohodke. V republiki so 
Sunali, da bi z zmanjšanjem pri-
,ynih stopenj za različne dajatve lah-

ŝebni dohodki porasli tudi do osem 
(otkov. Največ bo očitno potrebno 
^diti na ravni republike, saj so mož-

občin majhne, povsod pa so se raz-
^etiitev lotili tam kot vedno - pri 
fbenih dejavnostih. 

ji;elju skromno 
lanjšanle 
prememba zakona o začasni prepo-
li razpolaganja z delom družbenih 
jstev za skupno in splošno porabo 
išteva v dovoljenem obsegu sredstev 
jružbene dejavnosti tudi lani preveč 
premalo zbrana sredstva. 
£r v Celju lani dovoljenega niso dose-
to pomeni povečanje sredstev za 
jbene dejavnosti za 700 milijonov di-
iev. Ko pa so ocenili predviden priliv 
istev do konca leta po veljavni pri-
mi stopnji so ugotovili, da bi po njih 
ili 600 milijonov dinarjev več sred-
ricot je dovoljeno. To je le 0,7 odstot-
iseh sredstev - v letu 1988 86 milijard 
milijonov dinarjev. Ta denar pa ne bi 
ili uporabiti in bi obležal na poseb-
1 računu SDK. Da se to ne bi zgodilo, 
predlagali korekcijo prispevnih sto-
jiz bruto osebnih dohodkov od 20,98 
I 2 0 , 7 7 odstotka. Znižanje je skromno, 
idar je Celje med redkimi občinami, ki 
IS še ni imela presežkov za te dejavno-
Sedanja prilagoditev prispevne stop-
ne pomeni manj denarja za izvajalce, 
er pa večjo razbremenitev gospodar-
lin osebnih dohodkov pričakujejo od 
injšanja prispevnih stopenj za inte-
le skupnosti materialne proizvodnje, 
mer se še prepričujejo. 

aškem o programili, ne 
nnjah 
idanje zmanjševanje prispevnih sto-
joce^ujejo v Laškem kot kampanj-
akcijo, ki ni sestavni del dolgoročne 
tike. Prispevne stopnje so zgolj ma-
itični mehanizem, ki omogoča ures-
vanje sprejetih programov. Zato so 
ipred časom lotili možnega zmanjše-
a potreb, čemur prilagajo prispevne 
nje. Nazadnje so to za družbene de-
osti naredili konec avgusta in je ve-
la skupna obremenitev bruto oseb-
lohodkov za občinske samoupravne 
lesne skupnosti družbenih dejavno-
8,32 odstotka. Laško je tudi ena iz-
Iredkih občin, ki je že aprila znižala 
levne stopnje za interesne skupnosti 
ffialne proizvodnje, davek iz osebnih 
)dkov pa ni v njihovi moči. 

V Šmarju najmanj za 
družbene dejavnosti 

v občini Šmarje so krepko zmanjšali 
prispevne stopnje za občinske samou-
pravne interesne skupnosti družbenih 
dejavnosti. Namesto prejšnjih 20,95 od-
stotka te sed^ obremenjujejo bruto 
osebne dohodke le še za 17,10 odstotka, 
kar je n^manj na območju. V to je vklju-
čena tudi že zmanjšana prispevna stop-
nja za izobraževanje, uveljavljena 1. sep-
tembra (za 0,98 odstotka). S 1. oktobrom 
se obetajo še znižanja prispevnih stopenj 
za naloge SLO in DS ter za samoupravno 
stanovanjsko skupnost, za ostale interes-
ne skupnosti materialne proizvodnje 
predloge še pripravljajo. 

Slovenske Konjice 
- začasno nič za 
zaposlovanje 

v koi^iški občini si prizadevajo, da bi 
čimbolj razbremenili gospodarski voz, 
a da pri tem kljub vsemu zagotovijo 
normalno delo in delovanje drugih de-
javnosti. S področja družbenih dejavno-
sti so uspeli prispevno stopnjo znižati 
z 20,26 na 19,26 odstotka. Začasno pa so 
ustavili prispevno stopnjo za Skupnost 
za zaposlovanje. Te dni pa analizirajo pri-
spevne stopnje sisov materialne proiz-
vodnje, zato podatki o tem še niso znani. 
Konjiška občina je dopolnjevana občina, 
zato ne more samostojno odločati o zni-
žanju občinskih davkov. Zato ta ostane 
tak kot je - 0,75 odstotka. 

V iViozirju so največ 
odtegnili zdravstvu 

1. oktobrom bodo v občini Mozirje 
prispevki za družbene dejavnosti za 
2,15 odstotka nižji kot so sedaj, kar se 
bo pri neto osebnih dohodkih poznalo 
za 3,7 odstotka. Najbol^j se zmanjšuje pri-
spevna stopnja za občinsko zdravstveno 
skupnost (z 10,34 in 8,71 odstotka). Ve-
ljavna skupna prispevna stopnja za te 
dejavnosti bo iz bruto osebnih dohodkov 
19,36 odstotka. Zmanjšanje obveznosti za 
interesne skupnosti materialne proizvod-
nje v občini še pripravlj^o. 

Šentjur: ostal bo denar za 
zagotovljene programe 

Zbirna prispevna stopnja za samou-
pravne interesne skupnosti v šentjurski 
občini je bila že doslej ena najnižjih 
v Sloveniji - le 19,69 odstotka, do konca 
leta pa naj bi obremenjenost iz bruto 
osebnega dohodka znašala 17,72 od-
stotkov. 

To bo še dovolj denarja za izvajanje 
zagotovljenih programov, za vse ostalo 
pa bo treba zbirati denar drugače. 

Sicer pa bodo do konca leta znižali pri-
spevne stopnje pri vseh sisih materialne 
proizvodnje za 10 odstotkov, za toliko bo 
znižana tudi prispevna stopnja za naloge 
SLO in DS, za polovico pa njo bi znižali 
prispevke za gradnjo zaklonišč. Do kon-
ca leta naj bi znižali in za zadnja dva 
meseca ukinili prispevno stopnjo za 
skupnost za zaposlovanje, preučili mož-
nosti za združitev komunalne in cestne 
skupnosti in vključitve vodnega gospo-
darstva v novo skupnost ter s prehodom 
na ekonomske cene komunalnih storitev 
in nadomestili za uporabo stavbnih zem-
ljišč zagotovili financiranje posameznih 
programov. 

V Velenju zmanjšanja na 
vseh koncih 

v občini Velenje so letos prispevne 
stopnje za družbene dejavnosti zmanj-
šali že julija, s prvim septembrom pa so 
združeno delo še malce razbremenili. 

Tako so se prispevki zmanjšaU za 5,2 
odstotka iz bruto osebnih dohodkov in 
kar za 55,7 odstotka iz dohodka. V občini 
gre zdaj za družbene dejavnosti iz bruto 
osebnih dohodkov 20,70 odstotka in iz 
dohodka 0,73 odstotka sredstev. 

Tudi sisi gospodarskih dejavnosti pri-
pravljajo zmanjšanje prispevnih stopenj. 
S prvim oktobrom se bodo odpovedali 
prispevku iz čistega dohodka za komu-
nalne dejavnosti, zmanjšali obremenitev 
združenega dela za cestne dejavnosti za 
10 odstotkov, pa tudi za solidarnostni 
sklad stanovanjske skupnosti naj bi ve-
lenjski delavci do konca leta plačali 250 
milijonov manj od načrtovanega. 

Samo obakratno zmanjšanje prispev-
nih stopenj za družbene dejavnosti naj bi 
letos velenjskemu združenemu delu pri-
varčevalo milijardo in 125 milijonov di-
narjev, že zdaj pa je jasno, da bo to moč-
no zavrlo realizacijo skoraj vseh planov 
posameznih družbenih sisov. Le pri go-
spodarskih dejavnostih naj bi na področ-
ju komunalnih dejavnosti del izpadlih 
sredstev nadomestili z realnejšimi cena-
mi komunalnih storitev. 

V Žalcu ne bodo spreminjali 
stopenj 

Ob minimalnih plačah, ki jih prejema 
večina zaposlenih v žalski občini in ob 
stopnjah prispevkov za družbene dejav-
nosti, ki so v občini Žalec med najnižji-
mi v Sloveniji (zniževali so jih že med 
letom), ni nikakršnih možnosti, da bi 
prispevne stopnje še dodatno znižali. 
Prispevki občinskih samoupravnih inte-
resnih skupnosti družbenih dejavnosti 
znaš lo v Žalcu le 19,56 odstotka iz bruto 
osebnih dohodkov. V nekaterih skupno-
stih so se pojavili viški, v drugih imajo 
izgube, zato bodo znotraj samoupravnih 
interesnih skupnosti te stvari uskladili, 
tako da bo stopnja ostala nespremenjena. 

etrovčanl proti ulcinitvi celodnevne šole 
nuli torek je bilo v Petrovčah v žal-
»bčini precej burno. Tamkajšnja os-
la šola je namreč ena izmed tistih 

îni, kjer bodo zaradi pomankanja 
fja ukinili celodnevno osnovno šo-
učence tretjih in četrtih razredov, 
"dnje leto naj bi prišli na vrsto tudi 
in drugi razredi. Starši otrok se 
Zlagano ukinitvijo ne strinjajo, za-
^ahtevali razgovor s predstavniki 
krajevne skupnosti in občinskim 
'vom. 

fazgovoru, ki ga je.organizirala kra-
konferenca SZDL Petrovče, se je 
•k zvečer zbralo dvajset udeležen-
led njimi pa ni bilo nikogar od na-
^ornejših iz občinske skupščine in 
'̂ ga sveta, zaradi česar so bili ljudje 
eni. 
'̂•ed tem sestankom so starši učen-

^ t̂jega in četrtega razreda poslali 
' predsedniku skupščine občine, 
^je 87 staršev odločno in soglasno 
''o predlog o ukinjanju celodnevne 

šole. Menili so, da je celodnevna 
šola na nižji stopnji v Petrovčah 

'' leta 80 imela vrsto pozitivnih 
^oizobraževalnih in širših družbe-
•'nkov. Nadalje so v pismu trdili, da 
^ celodnevna šola dajala učencem 
f""avne možnosti učenja ne glede 
•'alni položaj. 
®bne zahteve in trditve je bilo sliša-
.'̂ a torkovem sestanku. Ferdinand 
J® npr. dejal, da smo v tem trenut-
®^zaprav v slabšem položaju kot 
' ko je Marija Terezija zahtevala 

šolstva tudi v provincah in po 
!''5ceni bi dinar za celodnevno šolo 
jf^ajti, Alenka Novak je takole raz-

-Sem mati dveh otrok, ki sta 

v celodnevni šoli. V šolstvu smo dosegli 
neko stopnjo, kvaliteto, to je čutiti tudi 
pri otrocih. Namesto naprej, gremo zdaj 
korak nazaj. Petrovče so kmetijsko po-
dročje, ljudje delajo na zemlji, zato je 
celodnevna šola imela v tem kraju še več-
ji pomen.« 

Dora Beltram: »V naši navadi je, da se 
ne znamo zgledovati po tistih, ki več 
ustvarjajo, več pa lahko ustvarjajo tisti, 
ki tudi več znajo. Varčujemo pri šolstvu, 
potem pa od otrok pričakujemo evrop-
sko znanje. Postopno ukinjanje celod-
nevne šole se mi zdi tako, kot če bi rekli, 
da jejmo vsak dan manj. »Gabrijel Ma-
rinkovič je menil, da bi se morali tokrat 
spraševati, zakaj na celodnevno šolo ne 
preidejo tudi ostale šole v občini, kot je 
bilo pred leti zamišljeno, ne pa da raz-
pravljajo o ukinitvi tam, kjer te oblike že 
delujejo. Metoda Uranjek je povedala in 
razmišljala takole: »Izobraževanje bi mo-
rali jemati kot sestavni del proizvodnega 
procesa. Zame to ni poraba. Celodnevna 
šola je idealna oblika, otrok ne prenaša 
torbe, nič ga ne skrbi, ko pride domov. 
Sprašujem se in sprašujem vas, koliko 
ljudi bo npr. glasovalo proti znižanju pri-
spevnih stopenj? Kot delavci v združe-
nem delu radi ljudje, tudi starši, pozab-
ljajo, da je za celodnevno šolo potreben 
denar.« 
Ivan Slamnik je dejal, da ga današnja 
situacija spominja na čas pred desetimi 
leti. »Sam sem takrat prepričeval ljudi, 
daje takšna oblika dobra, da naj se ljudje 
odločijo za celodnevno osnovno šolo. Ne 
trdim, da je ukinjanje rešitev, res pa je, 
da si združeno delo mora zaslužiti vsaj 
črn kruh.« Vincenc Dovžan pa se je na 
torkovem srečanju spraševal, zakaj ta 
problem ni sprožen v širšem slovenskem 

prostoru. »Kar čez noč in brez temeljite 
razprave bomo šli veliko korakov nazaj 
v našem šolstvu. Gre za problem, ki pre-
sega krajevne meje.« 

Tako so povedali in menili nekateri 
udeleženci razgovora v Petrovčah. Pred-
stavniki občinske izobraževalne skupno-
sti, vzgojnoizobražfevalne organizacije in 
šole so jim lahko pojasnili le to, da nihče 
ne zanika pozitivne vloge celodnevne os-
novne šole, da pa denarja zanjo enostav-
no ni. Za 27 oddelkov bi namreč letos 
v občini potrebovali 38 starih milijard 
dinarjev. 

V Žalski občini je v oddelke celo-
dnevne osnovne šole vključeno 16% 
otrok, v zadnjih letih pa je celodnevna 
šola za nižjo stopnjo delovala na osnov-
ni šoli Petrovče, v Preboldu in njeni 
podružnici na Gomilskem, na osnovni 
šoli Griže in podružnici Liboje, potem 
na podružnični šoli v Orli vasi in na 
osnovni šoli Ljube, Mikuš s prilagoje-
nim programom v Žalcu. Na drugih šo-
lah so bili organizirani oddelki podalj-
šanega bivanja. V letošnjem letu mora-
jo starši za te otroke plačati 20.000 di-
narjev mesečo. 

Ob koncu so udeleženci razgovora 
sklenili, da je treba s pomočjo zavoda za 
šolstvo pripraviti temeljito oceno celod-
nevne šole, ki jo naj obravnavajo vse kra-
jevne skupnosti v žalski občini, na osno-
vi te ocene pa naj o ukinitvi odločajo 
delegati zborov občinske skupščine in 
skupščine izobraževalne skupnosti na 
skupnem zasedanju. V temeljito razpra-
vo pa naj se vključi tudi občinska konfe-
renca socialistične zveze. 

IRENA JELEN-BAŠA 

Zaljubljen v svojega predsednika 
Ves svet je obšla fotografija agencije Reuter, na kateri 

stasit Srb v najboljših letih kot v ljubezenskem zanosu 
poljublja velik portret Slobodana Miloševiča, predsednika 
predsedstva CK ZK Srbije. To se je zgodilo na mitingu 
solidarnosti v Nikšiču, na enem od mnogih v zadnjih 
dneh, na katerih seje zbralo več kot 350.000 ljudi, vključno 
z nedeljskimi shodi. Fotografija, ki bo lahko tekmovala 
v izboru za posnetek leta, je za tuje komentatorje in pozna-
valce razmer v Jugoslaviji le dokaz, da gre zdaj v Jugosla-
viji, osem let po Titovi smrti, za boj za oblast. V njem ima 
zd^ n^glasnejšo podporo ljudskih množic Slobodan Mi-
loševič. 

Nepreviden (morda načrtovan) korak, ki je sprožil neu-
stavljiv plaz, je bil narejen 9. julija v Novem Sadu, ko je 
prišlo 2.000 Srbov in Črnogorcev s Kosova povedat pri-
padnikom 28 narodov in narodnosti, ki žive v avtonomni 
pokrajini Vojvodini, da Nealbanci ne morejo več živeti na 
Kosovu, saj so nenehno osebno in premoženjsko ogroženi. 
Bolj kot to so poudarjali, da se morajo Vojvodinci otresti 
svojih voditeljev, saj tem ne gre za drugo, kot da hočejo za 
vsako ceno obdržati svoje naslonjače. Potem se je plaz 
valil in večal, zdaj ga, verjetno, nihče več ne more ustaviti. 
Nevarnosti, ki jih taka masa nosi s seboj, se je najprej 
zavedlo predsedstvo CK ZKJ. Toda poziv, da je treba 
prirejanje mitingov solidarnosti, ki se spreminjajo 
v shode, na katerih bi bili udeleženci pripravljeni zdaj že 
tudi linčati svoje »sovražnike«, se nadaljujejo. Nevarnosti 
se je zavedel Slobodan Miloševič, ki se je zborovalcem po 
Srbiji, Črni gori in Vojvodini zahvalil za podporo, ki jo 
dajejo politiki vodstva SR Srbije, poudaril pa je, da Srbijo 
vodi kolektivno telo in zato povzdigovanje ene same oseb-
nosti ni smotrno niti zaželeno. Toda, plazu ni več mogoče 
zaustaviti, o tem pričajo celo vse pogostejše - Miloševiče-
vemu pozivu navkljub - zahteve, da mora biti Slobodan 
Titov naslednik. Nevarnosti se je zavedlo predsedstvo 
SFRJ, ki je v šesti od osmih točk - upoštevaje zaskrblje-
nost ljudi za usodo države in zaradi nadaljnjih negativnih 
gibanj v gospodarstvu in družbenem življenju - poudarilo, 
da je »nedopustno uvajati karkoli, kar bi v kateremkoli 
delu države lahko destabiliziralo političnovarnostne raz-
mere in škodovalo mednacionalnim odnosom, še zlasti, 
ker je na množičnih zborovanjih (ta so po ustavi dovoljena, 
nihče jih ne more preprečiti - op.p.) videti in slišati tudi 
nesprejemljiva gesla, priponbe in pesmi, napade na prido-
bitve revolucije in ustavno ureditev države ter pozive 
k nacionalni nestrpnosti in mednacionalnim obračunom«. 
Tudi ta poziv je bil zaman. Shodi se nadaljujejo, postajajo 
v besedah in geslih vse krvoločnejši (Vllasija je treba ubiti, 
Gremo na Kosovo, Dajte nam orožje), v Nikšiču je prišlo 
celo do poskusa internacionalizacije jugoslovanskega pro-
blema, imenovanega Kosovo. 

Zdaj so časnikarji že tudi naglušni 
Ves jugoslovnski tisk je bil poln komentarjev, kaj 

pomeni geslo Hočemo Ruse, prvič slišano v Nikšiču. 
(Ciniki so segli v zgodovino in v tradicionalno navezanost 
Črnogorcev na carsko Rusijo in njeno naslednico, na 
znano črnogorsko krilatico: Nas in Rusov je skupaj 200 
milijonov. Drugi so opozarjali, kaj bi se zgodilo leta 1948 in 
kasneje z ljudmi, ki bi po resoluciji Informbiroja in zgodo-
vinskem Titovem »ne« Stalinu vzklikali tako geslo. Salo-
monsko rešitev so našli prireditelji shoda v Nikšiču, ki so 
vso zadevo naprtili na pleča časnikarjev. Ljudje naj bi bili 
namreč vzklikali Hočemo gusle, ker so pač ljubitelji črno-
gorske folklore, zlonamerni poročevalec pa je to spremenil 
v vzklike Hočemo Ruse. Ob vseh zdravniških pregledih, ki 
jih priporočajo časnikarjem, bo zdaj očitno treba obisko-
vati še specialiste za ušesa, nos in grlo. Najbolje bo, če 
bodo z mitingov solidarnosti poročali le časnikarji, ki 
bodo imeli potrdilo otorinolaringologa, da res dobro sli-
šijo. Tako bomo imeli eno resnico, pravo, in ne več dveh. 

Katera resnica je prava? 
Prav dve resnici pa straše zrrteraj na Kosovu. Nealbanska 

resnica proti albanski resnici, ^̂ o prvi resnici se na Kosovu 
vrstijo posilstva po tekočem traku. Po drugi (podkrepljeni 
z zveznimi podatki) je bilo letos na Kosovu eno posilstvo, in še 
to na enonacionalni osnovi. Po prvi resnici se vsi Srbi in 
Črnogorci izseljujejo pod pritiskorn (v petih letih se je izselilo 
s Kosova okrog 10.000 Srbov in Črngorcev, vrnilo se jih je 
- pod izjemnimi in izredno ugodnimi pogoji, kot so takojšnja 
zaposlitev, stanovanje - okrog 5.000; izselilo se je tudi 9.000 
Albancev), po drugi resnici lahko Srb proda Albancu svoje 
posestvo za 50 milijonov dinarjev (izplačljivo v vsakršni sve-
tovni valuti), si za 30 milijonov dinarjev kupi enako (ali večje) 
posestvo v južni Srbiji, 20 milijonov dinarjev naloži v banko in 
živi kot grof. Takih dvojnih resnic je še toliko, kolikor je 
kosovskih spornih zadev. In vsak bo svojo resnico proglašal za 
edino zveličavno, dokler ne bodo ljudje v pokrajini s pomočjo 
uglednih nepristranskih strokovnjakov iz vse Jugoslavije spo-
sobni pripraviti natančne, poštene in objektivne analize, poi-
skati odgovore na odprta vprašanja. 

Kdo vnaša prepir med Srbe in 
Slovence? 

Objektivnosti ni več tudi v odnosih med vodstvoma Srbije in 
Slovenije. Ni preteklo veliko vode po Savi proti Beogradu od 
takrat, ko se je v srbskem tisku prvič pojavila napoved, da so 
Slovenci skregani s Srbi. Prišlo je tako daleč, da celo mladi 
Kosovčani, srednješolci srbske in črnogorske narodnosti, 
ponavljajo gesla, ki so se začela pojavljati na shodih kot zdaj 
gobe v Sloveniji. Naperjena so proti Jožetu Smoletu in Milanu 
Kučanu (že prej je bil tarča napadov Stane Dolanc, po logiki 
razvoja bo kmalu na vrsti Janez Stanovnik). Njuna greha, kot 
ju vidi srbsko vodostvo (ZK, SZDL, republiško predsedstvo, 
ZZB NOV), sta različna: Smoletu očitajo, da hoče brati levite 
srbskemu vodstvu, da se obnaša ošabno, da noče razumeti 
kosovske tragedije. Milanu Kučanu pa zamerijo, da je bilo na 
CK ZKS sproženo vprašanje, ali gre leta 1988 še zmeraj za 
protirevolucijo na Kosovu. Leta 1981 so bih Albanci na uhcah. 
bili so mrtvi, tanki JLA so vozili po Titovi ulici v Prištini. 
Takrat je bila protirevolucija. Je zdaj na Kosovu res enak 
položaj? Napadom na vodilne Slovence za zdaj ni videti konca, 
navzlic njihovi argumentirani in strpni obrambi. 
Prvi je klonil novinar, publicist in pohtik Franc Šetinc, ki je 
odstopil kot član predsedstva CK ZKJ. Vzrok: brezumje, kije 
zavladalo v Jugoslaviji in nesramni napadi na njegovo oseb-
nost. 



Srž Je v iskanju novega 
Ludvik Es o obletnici Radlokluba 

Mozirski Radioklub je 
v občini edina amaterska 
organizacija s področja teh-
nične kulture. Člani kluba, 
ki praznuje letos 20-letnico 
delovanja, so si svoje pro-
store uredili s prostovolj-
nim delom in nato razširjali 
svojo dejavnost na številna 
področja dela in življenja. 
Ob jubileju, za občinski 
praznik, so prejeli »Zlato 
plaketo«. V Mozirju pravijo, 
da je največji ljubitelj ra-
dioamaterstva Ludvik Es. 

»Prostore kluba in pogoje za 
delo smo si ustvarili iz nek-
danjih garaž. To je trjalo za-
radi pomanjkanja denarja, 
precej časa. Delo smo nato 
širili v večih smereh. Prvo je 
bilo pridobivanje članstva, 
ki smo ga usposabljali na te-
čajih. Predvsem mladino. 
Potem smo potrebovali tudi 
družbeno podporo. To smo 
dosegli z vključevanjem na-
še opreme in znanja v delo-
vanje organizacij in šol v ob-
čini.« Tako se spominja pr-
vih let Ludvik Es. 

»Laiku je treba orisati ra-
dioamaterstvo tudi kot med-
narodno organizacijo. V tem 
je njen največji pomen: tako 
na področju tehničnega izo-
braževanja, kot raznih člove-
koljubnih akcij in medna-
rodnih tekmovanj,« pravi 
Es. 

»Razlika je med dejavnost-
jo v samem klubu in zasebno 
dejavnostjo, doma, ki je ved-
no zadovoljiva. V radioama-
terjih je pač vedno tisti mo-
tor: želja po znanju, napred-
ku, iskanju novega, kar je srž 

radioamaterstva. V samem 
klubu dejavnost niha. Kriza 
ima tudi svojo ugodno plat, 

Mozirski Radioklub do-
grajuje na Mozirski planini 
bivak za UKV tekmovanja. 
Pri prostovoljnem delu jim 
denarno pomagajo nekate-
ra domača podjetja. »Tako 
bo imel Radioklub tudi 
možnost uspešneje sodelo-
vati na radioamaterskih 
tekmovanjih,« meni Ludvik 
Es. 

tako da so ljudje primorani 
konstruirati. 

»Mozirjani so delu s pod-
mladkom posvečali posebno 
pozornost. Konstruktorske 
in operaterske tečaje so na-
menjali predvsem mladini. 
Klub je v sodelovaju s šola-
mi prirejal konstruktorske 
in operaterske tečaje. »V so-
delovanju s šolami smo pri-
rejali vzgojno izobraževalne 
akcije, v katere smo vključe-

vali tudi teme iz drugih po-
dročij: NOB, povezava z ra-
dioklubom »Kričač«, prireja-
li kvize, prenašali šahovska 
tekmovanja. Tako se je zani-
manje za naš radioklub po-
večevalo.« Po odcepitvi CB 
sekcije šteje radioklub 80 
članov. 

Radijski valovi ne poznajo 
meja, zato so se mozirski ra-
dioamaterji uveljavili tudi 
navzven. Ko so iskali sode-
lavce za različne akcije na šo-
lah in drugje so prosili za so-
delovanje tudi druge radio-
klube v Sloveniji in na Hrva-
škem, po potrebi pa tudi 
v Avstriji in v Zvezni repu-
bliki Nemčiji. Sodelovali so 
tudi z velenjskim in ljubljan-
skim radiom. 

BRANE JERANKO 

Za praznik vrsta prireditev 
Krajani Polzele praznuje-

jo 2. oktobra krajevni praz-
nik, v spomin na leto 1942, 
ko je okupator v Mariboru 
ustrelil prve talce-Polze-
lane. 

Prireditve ob letošnjem 
prazniku bodo kar ves teden. 
Tako je bil v nedeljo dopold-
ne klubski teniški turnir, 
zvečer pa veseloigra A. T. 
Linharta »Veseli dan ali Ma-
tiček se ženi« v izvedbi zdru-
ženih gledališčnikov občine 
Žalec. V ponedeljek so se na 
turnirju pomerili košarkarji, 
včeraj pa je bila demonstra-
cija športnih in šolanih psov 
Kinološkega društva Žalec. 

Danes ob 15,30 uri bo 
športna akademija v izvedbi 
Osnovne šole Polzele na 
igrišču pri šoli, uro pozneje 
bo šahovski turnir in ob 19. 
uri otvoritev razstave likov-
nih del na steklu in glini av-
torice Savine Vybihal iz Pol-
zele v mali dvorani DPD 
Svobode Polzela. Jutri, v pe-
tek ob 16. uri, bo turnir v od-
bojki, ob 17. otvoritev proda-
jalne plina, pri domačiji Vaši 
na Polzeli, nato pa pohpd 
krajanov na izletniško točko 

Vimperk, kjer planinci pri-
pravljajo družabno srečanje. 

Največ prireditev bo v so-
boto 1. oktobra. Dopoldne 
ob 10. uri bo otvoritev razsta-
ve ročnih del, ki jo pripravlja 
Turistično društvo Polzela, 
popoldne ob 16. uri slavnost-
na seja skupščine in vodstev 
družbenopolitičnih organi-
zacij krajevne skupnosti 
s krajšim kulturnim progra-

mom in podelitvijo priznanj, 
ob 18. uri pa srečanje kraja-
nov KS Polzela, ki ga pri-
pravljajo vse organizacije in 
društva z območja KS pri 
novem gasilskem domu, kjer 
bo zai veselo razpoloženje 
igral ansambel RZ. Zadnji 
dan praznovanja, v nedeljo 2. 
oktobra, bo še strelsko tek-
movanje, ki se bo pričelo ob 
8,30 uri, popoldne ob 14. uri 
pa igre med vaškimi skup-
nostmi KS Polzela na igrišču 
pri osnovni šoli. 

Predsednik sveta KS, 
Slavko Resnik: »Po uspešno 
izglasovanem krajevnem re-
ferendumu smo poprijeli za 
delo in rezultati so vidni. 
Uredili in asfaltirali smo do-
vozno cesto na pokopaUšče, 
prav tako pa tudi uredili par-
kirišče. V Založe gradimo 
primarni vod za vodovod, 
stroški so od 18 miljonov na-
rasli na 40 miljonov din, do 
praznika bomo uredili pro-
dajalno plina, asfaltirali smo 
dva krajša odseka cest, nekaj 
denarja pa smo porabili za 
vzdrževanje obstoječih ob-
jektov v KS.« 

TONE TAVČAR 

Slavko Resnik 

Teritorialci na 
usposabljanju 

Enota minometov terito. 
rialne obrambe občine Ža-
lec je v teh dneh na pet-
dnevnem letnem usposab-
ljanju. Pripadniki bodo ob-
delali idejnopolitične, var-
nostne, vojaško strokovne 
teme, prav tako pa bodo 
opravili teste o telesnih 
zmogljivostih pripadnikov, 
kar je v enotah TO novost 
Ob zaključku pa bodo 
opravili še bojno streljanje, 
ki bo pokazalo njihovo bor-
beno pripravljenost. Pri iz-
vajanju vojaško strokovne-
ga programa so jim poma-
gali tudi starešine iz celjske 
vojašnice, s katero žalska 
enota teritorialne obrambe 
tesno sodeluje. 

Komandir Rok Uratnik 
je povedal: »Fantje so se te-
ga usposabljanja lotili 
nadvse resno in disciplini-
rano, z zanimanjem sledijo 
temam usposabljanja in 
prepričan sem, da bodo re-
zultati v bojnem streljanju 
odlični, kar bo dokaz njiho-
ve zavzetosti. V prostem 
času smo izvedli vrsto 
športnih tekmovanj in pa 
kulturni miting, ki so se ga 
udeležili tudi domačini 
z območja, na katerem iz-
vajamo urjenje. 

LJUBO KORBER 

Siavica Pečnik 
Danes bi vam rad predsta-

vil učiteljico. Običajno, vča-
sih strogo, včasih predobro, 
včasih dobre volje, včasih pa 
tudi slabe. Človeka, ki 
opravlja ta najpomembnejši 
poklic v vsaki družbi, ki dela 
iz malih bitij koristne velika-
ne. A kot da ji ta obveznost 
ni dovolj - Siavica se je zapi-
sala še gledališču. Zato se ne 
čudite, če se bodo vaši otroci 
lepega dne poleg fizike ali 
slovenščine učili na pamet 
še dolge tekste. Siavica jih je 
pridobila za igralsko živ-
ljenje. 

Njen življenjepis je takšen: 
rojena aprila 1947, osnovno 
šolo končala v rojstni Ljubiji 
pri Mozirju, nadaljevala šola-
nje na gimnaziji v Celju, di-
plomirala kot predmetna 
učiteljica slovenskega in 
nemškega jezika na Filozof-
ski fakulteti v Ljubljani, za-
poslena na Osnovni šoli Bra-
tov Letonja v Šmartnem ob 
Paki. 

To suho pisanje ne upošte-
va njenega življenja, njenih 
radosti in težav. In ne upo-
števa usodnega četrtega raz-
reda, ko se je Siavica prvič 
srečala z igro, ki jo je okužila 
do konca življenja. Ko je pri-
lil olja na ogenj še igralec Bo-
gomir Veras, so postale odr-
ske deske njen vsakdan. Za-
čelo s e j e s skupino starejših 
igralcev in članov mladinske 
skupine v amaterskem gle-
dališču pod Kozolcem 
v Šmartnem ob Paki, konča-
lo pa z vodenjem mladinske 
in pionirske gledališke sku-
pine. Pravzaprav pa ne more 
nihče trditi, da se bo z režira-
njem in vodenjem otrok Sla-
vičin gledališki razvoj 
ustavil. 

Delo prinaša tudi uspehe. 

Njene gledališke skupine 
dosegajo najvišja mesta na 
republiških revijah. Za Sla-
vico je preko 300 nastopov. 
Zato ji krasijo dom dve zlati 
Linhartovi znački, Linharto-
va plaketa iz leta 1985 in le-
tošnja Napotnikova di-
ploma. 

Njen nasmeh pa krasi za-
dovoljstvo, da je povedala 
ljudem, kar je želela, na na-
čin, ki ji je najbhže. 

LOJZE OJSTERŠEK 

Priznanje Rusu 
Občinska zveza društev pri-

jateljev mladine Laško bo tu-
di letos podelila priznanje za 
izjemne dosežke na področju 
dela z otroci. 

Letošnji dobitnik je Jože 
Rus iz Radeč, ki je s svojim 
dolgoletnim delom pri pihal-
nem orkestru vlagal svoje zna-
nje in voljo v mlade kadre pi-
halnega orkestra, bobnarske in 
mažoretne skupine, kar mu je 
ob razumevanju njihovih težav 
tudi uspelo. 

VM 

Praznuje tudi tovarna 
v praznovanje krajevnega praznika Radeč se bo z večjimi 

prireditvami vključila tudi domača Tovarna dokumentnega 
in kartnega papirja. 

Jutri, ob 17. uri, bo slavnostna seja, na kateri bodo podelili 
priznanja delavcem, ki so zaposleni že več kot 25 let in tudi 
drugim, ki so zaslužni za razvoj te delovne organizacije. Ob 13. 
uri bo proslava 80-letnice organiziranega gasilstva v tovarni, 
zvečer ob 19. uri pa bo slavnostni koncert pihalnega orkestra 
radeških papirničarjev, ki praznuje 75-letnico obstoja. Nastopile 
bodo tudi mažoretke. 

V soboto, 1. oktobra, bo najprej parada radeškega in drugih 
gostujočih pihalnih orkestrov ter mažoretnih skupin, nato pa bo 
osrednja proslava Dneva radeških papirničarjev. Na tovariškem 
srečanju bodo nastopili pihalni orkester, mažoretne skupine in 
koroška pevska skupina »Danica«. BJ 

Zvodno z novo cesto 
v Krajevni skupnosti Pod gradom so pred dvema ted-

noma predali namenu sedemstometrski odsek ceste na 
Zvodno. 

Cesta, ki se preko dveh zavojev strmo vzpenja do zaselka 
Zvodno, je bila prej bolj podobna kolovozu, tako da pozim 
in po neurjih po njej sploh ni bilo mogoče voziti z avtorno 
bili. Krajani so s prostovoljnim delom - kar okoli pet tisoC 
udarniških ur so opravili - pripravili cesto in podlago Z; 
asfaltno prevleko, ki so jo nato položili delavci Cest kanalî  
zacij. Del denarja za asfalt so zbrali krajani, ostanek pajs 
prispevala celjska komunalna skupnost. Zdaj čaka krajan? 
z Zvodnega nova naloga; ker precej hiš še nima vodovoda î i 
morajo loviti kapnico, zato se bodo sedaj lotili akcije za 
napeljavo cevi vodovodnega omrežja na Zvodno. 

Razširiti gospodarsko sodeiovanje ; 
VIdoJe Šukllovič, pobudnik prUatellstva 

Ljudi Mozirja in Čajetine 
v Srbiji veže pobratimstvo 
tudi v času, ki ga, žal, bre-
menijo razprtije med jugo-
slovanskimi narodi in na-
rodnostmi. Vidoju Šukilo-
viču imenovanem Čiča, po-
budniku prijateljevanja 
med Čajetinci in Gornjesa-
vinjčani, so ob mozirskem 
občinskem prazniku podeli-
li najvišje priznanje občine 
»Zlato plaketo«. 

Tovariš Čiča, kaj vam to 
priznanje pomeni? 

»Nimam besed s katerimi 
bi izrazil svoje zadovoljstvo. 
To je priznanje, tudi mojim 
sodelavcem iz Čajetine, kot 
tudi sodelavcem, iz bratske 
občine Mozirje. Še zadovolj-

nejši smo, ker se naše 13-let-
no sodelovanje iz leta v leto 
vse bolj razvija.« 

Na katerih področjih se 
sodelovanje razvija? 

»Sodelujejo osnovne ,šole 
iz krajevnih skupnosti Čaje-
tine in Mozirja in to z medse-
boj[nimi obiski v Mozirju in 
v Cajetini. Nekateri si tudi 
dopisujejo. Sodelovanje 
med šolami se iz leta v leto 
vse bolj razvija. Občini sode-
lujeta tudi gospodarsko. »El-
kroj« sodeluje s podobno de-
lovno organizacijo »Mla-
dost« iz Čajetine, potekajo 
pa tudi pogovori o razširje-
nem gospodarskem sodelo-
vanju. Sodelujemo tudi na 
kulturnem področju, z go-
stovanji kulturnoumetni-
ških društev iz obeh občin. 
Ob novem letu je na Zlatibo-

r u s m u č a r s k i memoria' 
»Maršal Tito«. Vsako leto sĉ  
delujejo tudi smučarji 
bratske občine Mozirje.« 

Zanimivo bi bilo, da pre"' 
stavite Čajetino tudi IJ"' 
dem iz drugih občin celjs^^ 
ga območja. 

»Čajetina je po svoji legi' 
po številu prebivalcev z '̂. 
podobna mozirski 
Ima 15.500 prebivalcev. 
leg gospodarskega sodelo^ 
nja z »Elkrojem«, smo pô  • 
zani tudi s tremi beograjs^^ 
mi delovnimi organizacij^^^ 
in sarajevskim »Unisot^'^ 
Občina je med gospodars , 
manj razvitimi m si zelo P 
zadevamo, da bi se razvil|,'U 

BRANE JERAN^ 
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'ionirji na stezah svobode 
'̂ jri zjutraj se bo v Celje 
jla skupina desetih pionir-
•̂ .gljskih osnovnih šol, ki je 
L|ovala na, letos že osmem 
[idu pionirjev SR Srbije 
f̂ ZAMA SLOBODE '88«. 
kod organizirajo: Svet Zve-
pionirjev. Zveza za sociali-
mo vzgojo in zaščito otrok 
Republiška skupnost os-
jjega izobraževanja SR 
jjje, skupaj s sorodnimi or-
jizacijami v a v t o n o m n i po-
jjjni Kosovo in Vojvodini. 
jtoS se je pohoda udeležilo 
jiližno 285 pionirjev in sicer 
»7, občin osrednje Srbije, iz 
vojvodinskih ter 3. kosov-
j, občin. Vsako leto pa orga-
jtorji povabijo k sodelova-
,tudi predstavnike ostalih 
ublik. Tako so iz Bosne in 

Hercegovine v Beograd prišli 
pioniiji iz Gornjega Vakufa, iz 
Črne gore iz Kotora, Tetovčani 
iz Makedonije iz Hrvaške pa so 
prišli pionirji iz Šibenika. Za 
Slovenijo pa je bilo to leto Ce-
lje nosilec republiške delegaci-
je pionirjev na tem pohodu. 
Celjski organizator Občinska 
zveza prijateljev mladine je 
skupaj z vodstvi šol pripravila 
ekipo naših pionirjev iz vrst 
n^prizadevnejših na šolah. 

Na pohodu, ki je trajal pet 
dni, so mladi obiskali mnoga 
srbska mesta in kraje, skozi 
katere so šle partizanske čete 
na poti k zmagi, pri tem pa so 
si ogledali kulturno zgodovin-
ske znamenitosti, spomenike 
iz časov NOB, muzeje, delovne 
organizacije, kulturne institu-

cije. Na poti so se družili z nek-
danjimi borci, pa z umetniki, 
pripadniki JLA, s krajani, mla-
dimi in seveda predvsem 
s svojimi vrstniki, pri katerih 
so tudi prenočevali v posamez-
nih krajih. Republiške delega-
cije pioniijev iz drugih repu-
blik so organizatorji prisrčno 
sprejeli že v soboto ter jih na-
stanili v pionirskem mestu na 
Košutnjaku v Beogradu, v ne-
deljo pa so, skupaj s svojimi 
vrstniki iz ostalih krajev Srbi-
je, krenili na pot z avtobusi, 
v treh smereh. 

Pionirji so svojo pot včeraj 
popoldan končali v Beogradu, 
kjer so jo začeli, v pionirskem 
mestu pa so za vse udeležence 
pripravili taborni ogenj. Da-
našnji dan pa bodo izkoristili 
še za ogled mesta ter za obisk 
spominskega centra »Josip 
Broz-Tito«. 

Celjski pioniiji bodo danes 
zvečer sedli na vlak v Beogra-
du. Z mnogimi lepimi vtisi, ki 
so jih dobili pri svojih vrstni-
kih v Srbiji, z mnogimi iskreni-
mi spoznanji, pa jih v Celju pri-
čakujemo jutri v zgodnjih ju-
tranjih urah. 

ŽIVKO BEŠKOVNIK 

asilci tekmovali 
Ceiju in Žaicu 

i in 25. septembra sta bi-
ogometni igrišči v Žalcu 
Celju prizorišče občin-
ih prvenstev gasilskih 
(t, ki se vsako leto med 
{oj pomerijo in ocenijo 
ije sposobnosti, 
la obe občinski prvenstvi 
niačilno dobro opravljeno 
io, velika disciplina in po-
n odnos do gasilskih veš-
I vse to pa potrjuje dobro 
pravljenost vseh članov 
irostovoljnih in industrij-
h gasilskih društvih. 
;a stadionu v Žalcu je na-
pilo 48 desetin, rezultati 
so naslednji: člani A 1. 
slovče, 2. Sešče, 3. Mat-
članice A 1. Braslovče, 2. 
) TN Polzela, 3. IGD TT 
bold, člani B 1. Prebold 
enja vas, 2. Prekopa, 3. 
jska vas, članice B 1. 
ska gora, 2. IGD TT Pre-
i, 3. IGD Zarja Petrovče 
eterani 1. Žalec. 
I Skalni kleti v Celju je 
veh dneh nastopilo 106 
etin iz petindvajsetih te-
lialnih, industrijskih in 
Jicnih društev. Rezultati 
lirji A (11 enot) 1. IGD 
e_I, 2. Prožinska vas, 3. 
Štore II, pionirke A (3) 
D Štore, 2. Škofja vas, 3. 
tovec Dobrova, pionirji 
P) 1. Dobrna, 2. Store, 3. 
Sec II, pionirke B B (1) 1. 
»ovec Dobrova, veterani 
• Teharje, 2. IGD Metka, 

3. IGD Štore, veteranke (1) 
1. Lokrovec Dobrova (edina 
ženska veteranska ekipa 
Y Sloveniji;), mladinke (5) 1. 
Škofja vas, 2. Prožinska vas, 
3. Strmec, mladinci (8) 1. 
Prožinska vas, 2. Teharje, 3. 
Vojnik, članice A (3) 1. Lo-
krovec Dobrova, 2. Lopata, 
3. Šmartno v Rožni dolini, 

V mesecu požarne varnosti 
oktobru bodo tudi v celjski 
občini pripravili več priredi-
tev, najpomembnejša pa bo 
na dan gasilca 15. oktobra 
v Strmecu. Glavni prireditelj 
je občinska gasilska zveza Ce-
lje, svoje pa bo dodalo tudi 
gasilsko društvo Strmec. Ob 
15. uri bo večja taktična vaja, 
nato pa predstavitev gasilske 
tehnike in moštva. 

člani A (9) 1. Škofja vas, 2. 
Strmec, 3. Prožinska vas, 
članice B (6) 1. Škofja vas, 2. 
Prožinska vas, 3. Vojnik, čla-
ni B )9) 1. Prožinska vas, 2. 
Teharje, 3. Škofja vas, člani-
ce IGD (2) 1. TVO Škofja vas, 
2. IGD Metka, člani A IGD 
(3) 1. Metka I, 2. Železarna 
Store, 3. Metka II, člani 
B IGD (3) 1. EMO I, 2. Žele-
zarna Štore, 2. EMO II in po-
klicna enota (1) 1. Cinkarna 
Celje. Preseneča ne nastopa-
nje enote Zavoda za požarno 
varnost. 

T. VRABL 

Boris Gojzdnik, pred-
sednik gasilskega društva 
v Gotovljah pri Žalcu: 
»Že dalj časa se v našem 
društvu pripravljamo na 
proslavo 85 letnice našega 
gasilskega društva, ki ima 
trenutno 86 aktivnih čla-
nov, ki delujejo v eni član-
ski ter A in B pionirski de-
setini. Za proslavo, ki bo 
22. oktobra, smo pripravili 
naslednji program: sektor 
Šampeter bo ob sodelova-
nju naših gasilskih društev 
prvič izvedel tekmovanje 
s cisternami. V zaselku Je-
dert nad Gotovljami smo 
s prostovoljnim delom 
zgradili manjši gasilski 
dom za delovanje gasilske 
trojke, ki bo varovala po-
dročje, ki je pretežno gozd-
nato, pred požari. Dobili 
smo tudi rabljeno vozilo, ki 
bo v zimskem času tudi 
služilo za prevoz otrok v šo-
lo v Gotovlje in Žalec. Dom 
bomo odprli med proslav-
ljanjem, ko bo tudi slav-
nostna seja društva, kjer 
bomo najzaslužnejšim čla-
nom in organizacijam po-
delili priznanja.« TV 

Rojstni dan Zreč 
Najmlajše slovensko me-

sto, Zreče, slavijo 3. okto-
bra svoj prvi rojstni dan. 
V grbu mesta, ki simbolizi-
ra delavca, oziroma kovača, 
z jelko pohorski turizem, 
z vodo pod njo pa tudi bodo-
čo usmeritev v zdraviliški 
turizem, je hkrati predstav-
ljen razvoj mladega mesta. 
Številne kulturne, športne 
in zabavne prireditve, ki se 
že vrste, dajo vedeti, da je 
mesto v razcvetu. 

Večina prireditev bo v več-
namenski dvorani v Zrečah, 
kjer bo 1. oktobra zvečer ve-
sela in zabavno kožuhanje 
z narodno zabavnim ansam-
blom Henček. Naslednje ju-
tro bo Zrečane zbudila god-
ba na pihala, ob 10. uri pa se 
bo pričel kolesarski maraton 
na Roglo. Prireditve povezu-
jejo v mestu tudi s sloves-
nostmi za 12. oktober, praz-
nik občine Slovenske Konji-
ce. Zato bodo 10. oktobra do-
poldne odprli Uniorjev ob-
jekt strojegradnje, ob 11. uri 
pa bo slavnostna seja sveta 

krajevne skupnosti. Popol-
dne istega dne bo pritegnil 
tek na rolkah, zvečer pa za-
bavno glasbena prireditev 
pevcev starejše generacije 
pod vodstvom Bojana Ada-
miča z naslovom Zopet sku-
paj kot nekoč. Do konca me-
seca pripravljajo v mladem 
mestu še več slovesnosti, 
med katerimi velja omeniti 
za 20. oktobra napovedano 
odprtje nove linije tripode 
v homokinetiki in finomeril-
nice v novi coni. Delovna or-
ganizacija Comet Zreče pa 
bo ob svoji 30-letnici 22. ok-
tobra odprla novo pilotno li-
nijo za tehnično keramiko. 

Številne delovne zmage 
v združenem delu Zreč in 
v mestu samem so najlepše 
darilo za prvi rojstni dan 
mesta. 

MATEJA PODJED 

Radio Šmarje na UKV mreži 
Slovesnost ob jubileju In pomembni pridobitvi 

s Puntarsko pesmijo se je 
v petek zvečer v dvorani 
Doma kulture v Šmarju pri-
čela slovesnost ob 35-letnici 
Radia Šmarje pri Jelšah. 

Tokrat so se šmarski radij-
ci odločili jubilej povezati 
s pomembno naložbo, s po-
stavitvijo UKV oddajnika za 
Radio Šmarje pri Jelšah. 

Na zadovoljstvo mnogih 
so se jubilejne slovesnosti 
udeležili trije, ki imajo naj-
več zaslug za rojstvo Radia 
Šmarje: Jože Plemenitaš, 
Jože Gojtan in Jože Jakoš. 
Slednji je slikovito orisal 
skromne začetke in razvoj 
šmarskega Radia: od ama-
terske zagnanosti pod okri-
ljem šmarske Ljudske tehni-
ke, do danes, ko je Radio 
Šmarje pri Jelšah regionalna 
radijska postaja, katere usta-
noviteljice sp občine Šmarje 
pri Jelšah, Šentjur pri Celju 
in Slovenske Konjice. O tem, 
kako je bilo na začetku in 
v kasnejših letih, govori tudi 
razstava v avli Doma kultu-
re: pravi muzejski tehnični 

eksponati in fotografije ter 
pomembni dokumenti in 
družbena priznanja. O pome-
nu UKV oddajnika je na slo-
vesnosti govoril Boris Dol-
ničar, direktor Radia Ljub-
ljana in poudaril širši pomen 
te naložbe, ki ni pridobitev 
zgolj za šmarsko, konjiško in 
šentjursko občino. To pa za 
Radio Šmarje pri Jelšah po-
meni še večjo odgovornost 
v programskem smislu, kjer 
si prizadevajo za širitev pro-
grama, pestrost oddaj in še 
večjo kakovost. S tovrstnimi 
načrti je navzoče seznanila 
Mimica Kidrič, glavna ured-
nica Radia Šmarje pri 
Jelšah. 

Jubileja Radia Šmarje so 
se udeležili številni sodelav-
ci in prijatelji te prve sloven-
ske lokalne radijske postaje: 
predstavniki občin ustanovi-

teljic, RTV Ljubljana, mno-
gih drugih lokalnih in regi-
onalnih radijskih postaj ter 
občani, zvesti poslušalci. 
Slednjih je bilo gotovo veli-
ko več pred domačimi radij-
skimi sprejemniki, saj je Ra-
dio Šmarje omogočil direkt-
ni prenos s slovesnosti. Da je 
bil v petek v šmarskem Do-
mu kulture zares lep večerje 
poskrbel tudi moški pevski 
zbor Zdravihšča Rogaška 
Slatina, ki ga vodi Franc 
Plohi. 

MARJELA AGREŽ 

Ogled 
računalniško 
vodenih strojev 

Lani se je v Zvezo organiza-
cij za tehnično kulturo, ki šte-
je 23 društev, vključilo tudi 
društvo Ljudske tehnike iz 
tozda Toplotna oskrba Komu-
nale Celje. 

Nekaj več kot 40 članov tega 
društva je prejšnji petek obi-
skalo ljubljansko delovno or-
ganizacijo Komunalna energe-
tika, kjer so si ogledali način 
daljinskega upravljanja toplot-
nih postaj. V tej delovni orga-
nizaciji so namreč prešli na ra-
čunalniško vodenje strojev in 
več toplotnih postaj daljinsko 
upravljajo. Z delavci ljubljan-
ske Komunalne energetike so 
se dogovorili za nadaljnje so-
delovanje, ob povratku domov 
pa so člani društva imeli še 
redni letni občni zbor. 

RADO AMBROŽ 

astoča nazarska »Jelka« 
i/man/e za kulturo narašča 

ilturno društvo »Jelka« 
izarij skrbi, da je gospo-
Ito središče Gornje Sa-
'ke doline obogateno 
s paleto kulturne de-
»sti. Stotridesetčlan-
društvo sestavljajo 

•ena, dramsko recita-
® in kino sekcija. Kul-
' društvo »Jelka« je za 
' delo med dobitniki 
^nj ob prazniku obči-
»zirje. 

^Uški pevski zbor glas-
sekcije, katerega po-

velj je delovna organi-
Glin, je po kakovosti 

5oki ravni. Na občinski 
So bih zelo dobro oce-
Za prihodnjo jesen si 

^i« želijo, da bi zaživel 
'̂ oški pevski zbor in da 
^neje, s skupnim pet-
t^rerasli v mešani pev-
''̂ r. Želijo si tudi, da bi 

Začela delovati tudi 
l̂ lska pevska skupina, 

bi v kulturno življe-
^^učili tudi najmlajše. 
K ki ji predseduje Fa-
^trašek, razvija tesno 
'^anje z osnovnošol-
kulturnimi skupina-

mi, vrtcem, glasbeno šolo, ki 
ima sedež v Nazarjah in de-
lovnimi organizacijami. Iz 
dobrih odnosov z glasbeno 
šolo naj bi se v prihodnjih 
letih pojavila tudi instru-
mentalna skupina, želijo. 
Dekliški pevski zbor je stalni 
gost prireditev v Nazarjah, 
nastopa pa tudi v drugih 
krajih. 

V dramski sekciji, ki šteje 
30 članov, so večinoma mla-

di, ki vsako leto naštudirajo 
vsaj eno daljše in nekaj kraj-
ših del. Nazadnje so uprizori-
li Feydeaujev Hotel svobod-
ne menjave. V dramski sek-
ciji je recitacijska skupina, 
ki je prisotna na vseh krajev-
nih prireditvah in proslavah. 
Vključujejo se v občinska in 
območna srečanja. Na Naši 
besedi so bili predlagani za 
medobčinsko srečanje, ki pa 
se ga zaradi lastnih organiza-
cijskih težav niso mogli ude-
ležiti. 

Kino sekcija skrbi za kine-
matografske predstave v na-
zarskem Delavskem domu. 
Trikrat tedensko prirejajo po 
štiri predstave, v sredo, so-
boto in nedeljo. Čeprav bele-
žijo zaradi razvoja videa 
manjši obisk kot prej, so 
z obiskom kina še vedno za-
dovoljni. 

Nasprotno se je zelo pove-
čalo zanimanje za glasbene 
in dramske predstave. Ko je 
na odru predstava iz nazar-
ske glasbene ah dramsko re-
citacijske ustvarjalnosti, je 
dvorana polna občinstva. 

BJ 

Asfalt čez luknje 
Vitanjčani so dolgo let ne-

godovali in opozarjali na 
slabo cesto v smeri Vitanje-
-Dolič, ki je dolga šest kilo-
metrov in je edina poveza-
va med konjiško in slovenj-
graško občino, najkrajša 
pot do Titovega Velenja, pa 
tudi v smeri Zagreb-Avstri-
ja. Pred kratkim so delavci 
Cestnega podjetja Celje za-
stavili dela na 620 metr-
skem cestnem odseku. 

Cesta je republiškega zna-
čaja, po njej pa se med drugi-
mi prepelje na delo v Titovo 
Velenje in nazaj kar 300 Vi-
tanjčanov. Cesto bodo gradi-
li etapno in za prvi odsek bo 
republiška skupnost za ceste 
namenila 300 milijonov di-
narjev. Minuh teden je kra-
jevna skupnost Vitanje pri-
pravila sestanek s krajani 
Doliča, ki so se zavzeli, da bi 
letos asfaltirali še dodatnih 
300 metrov ceste, z ostalimi 
deli naj bi nadaljevaU pri-
hodnja leta. Opozarjali pa so 
tudi na vzdrževanje ceste Vi-
tanje-Dolič. 

Krajevna skupnost Vitanje 
pa se je v zadovoljstvo kraja-
nov lotila tudi obnove in as-
faltiranja nekaterih krajev-
nih cest. V smeri proti poko-
pališču zdaj na grobi asfalt 
polagajo fino prevleko, ure-
dili in asfaltirali bodo 600-
metrski odsek ceste v smeri 
proti Breznu in 2 kilometra 
proti Paki. Dela bodo veljala 
300 milijonov dinarjev, kra-
jevni skupnosti pa bodo na 
pomoč priskočili sofinan-
cerji. 

M. PODJED 

Vlado Plaskan 
Prejšnji teden so se šte-

vilni ljudje na prebold-
skem pokopališču za ved-
no poslovili od Vlada Pla-
skana. Na njegovo zadnjo 
pot so prišli mnogi delov-
ni ljudje in občani žalske 
občine, krajani Prebolda 
in savinjski kmetje. 

Vlado Plaskan je imel 
mnogo zaslug za razvoj 
modernega zadružništva 
in na sploh kmetijske po-
litike, ki je tudi kmeta 
upoštevala kot pomemb-
nega nosilca te politike. 
Vrsto let je bil upravnik 
kmetijske zadruge v Pre-
boldu in to še v časih, ko 
seje kmetijstvo počasi za-
čelo osvobajati admini-
strativnih spon, ki so bile 
takrat izredno močne. 

Aktiven je bil tudi na 
mnogih drugih področ-
jih. Več let je bil podpred-
sednik žalske občinske 
skupščine in oblikoval 
nove oblike samouprav-
ljanja, predvsem pa si je 
prizadeval za širše vklju-
čevanje občanov v uprav-
ljanje. Vlado je bil dolga 

leta funkcionar v občin-
ski konferenci Sociali-
stične zveze, nekaj let tu-
di predsednik in bil akti-
ven v mnogih občinskih 
družbenopolitičnih orga-
nizacijah in v organih in 
zborih občinske skupšči-
ne. Za svoje bogato živ-
ljenjsko delo je prejel šte-
vilna priznanja in odliko-

vanja, za zasluge na po-
dročju hmeljarstva pa je 
prejel tudi mednarodno 
odlikovanje hmeljarske-
ga viteza. Zadnja leta svo-
jega službovanja je oprav-
ljal eno najpomembnej-
ših nalog v sozdu Hme-
zad, kjer je bil podpred-
sednik poslovodnega od-
bora. S svojimi izkušnja-
mi in velikim znanjem je 
precej prispeval k uspeš-
nemu razvoju Hmezada 
in tudi za enakomeren in 
dinamičen razvoj vseh 
delovnih organizacij. 

Vlado Plaskan je imel 
rad savinjske kmete. Znal 
se je pogovarjati z njimi 
in vedno je bil dobrodo-
šel gost v številnih domo-
vih. Rad je imel svojo že-
no in tri sinove, najbolj 
srečen pa je bil zadnja le-
ta v družbi s svojimi vnu-
ki. In seveda med Prebol-
čani, med katere se je vra-
čal vsak dan, pa čeprav je 
živel v Žalcu. 

JANEZ VEDENIK 



Ljudska noša na Kozjanskem 
7K0S Izdal treUI zvezek zanimive zbirke 

ž e nekaj let izhaja pri 
Zvezi kulturnih organizacij 
Slovenije zbirka z naslo-
vom Slovenska ljudska no-
ša v besedi in podobi. V pr-
vem zvezku so predstavili 
Dobrepolje, v drugem Slo-
vensko Istro in v tretjem 
Kozjansko - izšel je pred 
kratkim v nakladi 800 izvo-
dov, tiskali pa so ga v celj-
ski Cinkarni. 

Dr. Marija Makarovič se 
je lotila zahtevnega posla in 
ga tudi odlično opravila. Šte-
vilni svetovalci in literatura, 
delo na terenu ter siceršnje 
poznavanje te tematike, so 
omogočili bralcu temeljit 
vpogled v kulturo in razvoj 
oblačenja na Kozjanskem, ki 
ni zanimiv le za strokovne 
delavce, ki se ukvarjajo s fol-
kloro, je tudi dragocena in-
formacija za »navadnega 
bralca«, saj mu v spomin pri-
kliče ljudsko izvirnost in le-
poto. Zelo pomembno delo 
v omenjeni publikaciji pred-
stavlja tudi rekonstrukcije 
noš, ki so predstavljene 
v skrbnih risbah in celo kro-
jih, kar je delo Magdalene 
Klarer. Ilustracije, poeno-
stavljeno zapisano, predstav-
ljajo zelo mikaven del publi-
kacije, ki bi lahko služila 
marsikateri skupnosti ali 
ustanovi za oživljanje prist-
nega. 

Kozjansko je na nek način 

s to izdajo doživelo svoje 
drugo obujanje, če smemo 
prvega imenovati široko ča-
sopisno kampanjo pred leti, 
ko je ta lep košček Štajerske 
dobil pridevnik »nerazvito 
Kozjansko«. Kozjansko je bi-
lo tudi na področju, ki ga 
obravnava omenjena publi-
kacija, zapostavljeno v pri-
merjavi z drugimi slovenski-
mi pokrajinami. Kadar so se 
omenjale narodne noše, so 
vsi imeli v mislih Belo kraji-
no ali pa Gorenjsko, še kdaj 
Prekmurje, za Kozjansko pa 
ni vedel nihče, razen stroke 
seveda in redkih ljubiteljev 
ljudskega izročila. S poja-
vom in delovanjem folklor-
nih skupin (ŽPD France 
Prešeren iz Celja, pa Anton 
Tanc iz Marija Gradca), ki so 
pričele oživljati tudi stare 
ljudske običaje, ne le ples, pa 
se je tudi Kozjansko pričelo 
izvijati iz svoje tovrstne ano-
nimnosti. Tretji zvezek dra-
gocene zbirke razkriva boga-
stvo in izvirnost ljudskega 
izročila. Vsebina poleg obi-
čajnega uvoda obravnava 
naslednja poglavja: Opisi in 
upodobitve starejše noše. 
Oblačilni materiali in dejav-
nosti, Sestavni deli noše. 
Družbeno razlikovanje 
v obleki. Delovna in pražnja 
noša. Življenjski mejniki in 
obleka, Otroška obleka, Na-
kit in pričeska, Obleka in pe-
rilo v bali nevest, Obleka kot 
plačilo in dar, Obleka in ve-
rovanja, Oblačilna poraba, 

ter sklepna beseda, ki ji sledi 
še angleški povzetek. Že iz 
naslovov je razvidno, da je 
tematika obdelana takore-
koč z vseh področij, posebej 
je zanimivo sociološko. 

Na čelu uredniškega odbo-
ra je bila Meta Benčina, čla-
ni pa Marija Makarovič, 
Mirko Ramovš in Edo Ga-
beršek. Škoda, ker ni dovolj 
denarja, da bi lahko tiskali 
takšne ali prirejene publika-
cije tudi v tujih jezikih za tu-
riste, ki bi lahko na takšen 
način bolje spoznali pomem-
ben del naše kulturne dediš-
čine - še vse preveč so na-
mreč prepuščeni naključjem 
in slabi ponudbi. 

DRAGO MEDVED 

Tradicija zaiiteva 
bollšo kakovost 
Slabo postavljena razstava v Rogaški 

Pivnica Zdravilišča Ro-
gaška Slatina je že desetlet-
ja priljubljen razstavni pro-
stor, kjer so javno predsta-
vili svoja dela že mnogi do-
mači, pa tudi tuji likovniki. 
Z leti si je razstavišče utrdi-
lo svoj ugled in predstavlja 
predvsem v šmarski občini, 
v zdraviliškem kraju pa še 
posebej, pomembno kultur-
no žarišče. Posebno priljub-
ljene so otvoritve, kjer se 
organizatorji trudijo priva-
biti kakovostne izvajalce in 
so tako posamezne otvori-
tve pravi kulturni dogodki. 

V petek, 23. septembra so 
odprli razstavo akvarelov 
Mirka Ribiča, mariborskega 
slikarja, ki se sicer ne dolgo, 
pa vendarle zavzeto ukvarja 
s slikarstvom kot zdravstve-
ni delavec v pokoju. Med 
njegovimi akvareli je prav 
gotovo precej takšnih, ki si 
zaslužijo odlično oceno, ne-
kaj je pa tudi takih, ki bi jih 
temeljitejša selekcija druga-
če postavila ali celo izločila. 
A to ni tako bistveno, saj je 
malo umetnikov, ki so spo-
sobni v celoti in popolnoma 
zaključiti kakovostno urav-
notežen razstavni sklop. 
Vsekakor so dela Mirka Ri-
biča vredna pozornosti, le 
drugačno, bolj dosledno iz-
biro in presojo bi razstava 
potrebovala. Toda tisto, kar 
zbode gledalca v oči, je način 
postavitve razstave in kako-
vost razstavnega prostora. 
Panoji so umazani, eden 
med njimi je prav popackan 
z barvami, da se čudim av-
torju del, kako je dovolil 
obesiti svog akvarel na takš-
no packarijo. Slike so pritrje-
ne s takšno vrvjo, ki sodi ka-
morkoli, le na likovno razsta-
višče ne. Ob steni pivnice so 
zložene slike prejšnje razsta-
ve, ker jih niso uspeli pravo-
časno odpeljati. Skratka, ce-

lotna podoba razstavišča je 
dajala vtis neurejenosti, po-
vršnosti in neustreznega od-
nosa do razstave. Organiza-
torji morajo vedeti, da če 
prostor poimenujejo Raz-
stavni salon Zdravilišča Ro-
gaška Slatina (organizatorji 
pa so še Delavska univerza 
Rogaška Slatina,, Kulturna 
skupnost občine Šmaije pri 
Jelšah, Turistično društvo 
Rogaška Slatina), to tudi po-
meni Salon in omogočiti je 
treba njegovo normalno de-
lovanje. Torej priskrbeti vsaj 
zasilni prostor za depo, pre-
pleskati panoje in omogočiti 
sodobno tehniko obešanja 
slik in postavljanja skulptur, 
pa tudi avtorji sami bi morali 
biti strožji v teh zahtevah. Ži-
vimo v preveč zahtevnih ča-
sih, da bi si lahko privoščili 
na račun takšnih nepozorno-
sti in nespretnosti zapravlja-
nje težko pridobljenega 
ugleda. 

DRAGO MEDVED 

Deseti Ex-tempore 
Zdravilišče Dobrna je bilo že deseto leto gostitelj likovnih ustvarjalcev. Letošnjega X. slilt; 

skega ex-tempora se "je udeležilo triindvajset slikarjev, ki so ustvarili trideset likovnih ( 
z motiviko Dobrne in okolice, saj je krajina s svojo slikovitostjo in barvitostjo bila kot nalašč 
njihovo ustvarjalnost. Ob zaključku je bilo odkupljenih šest del, ki bodo lepšala zdravili^ 
prostore. Celotna razstava pa bo v oktobru predstavljena še v Konusovi galeriji v Slovensk 
Konjicah in v ljubljanskem khničnem centru. Likovno ustvarjanje pa so ob izvedbi društ 
likovnih ustvarjalcev Celje gmotno omogočih Skupščina občine Celje, SOZD Merx, Zlatan 
Celie. Aero Celje in Ljubljanska banka Celje. L. KORBi 

Delavci za kulturo 
Mednarodna likovna kolonija na Cresu 

Zgleden primer, kako lah-
ko sodelujeta združeno delo 
in kultura, je mednarodna 
likovna kolonija, ki so jo or-
ganizirali Kovinotehna, 
Aero ih Likovni salon v Mi-
holaščici na Cresu. Začela 
se je 15. septembra, trajala 
pa bo do 20. oktobra. Kolo-
nija nosi naslov: Ustvarjal-
ci izven Celja za Celje. 

Priznani likovni ustvarjal-
ci iz tujine in Jugoslavije bo-
do namreč s svojim delom 
prispevali k dvigu kulturne 
ponudbe mesta ob Savinji. 
Nekaj umetniških del bo po 
zaključku kolonije ostalo 
v lasti zbirke mesta Celja, or-
ganizirali pa bodo tudi raz-
stavo del v Likovnem salonu 
v Celju in še v nekaterih dru-
gih krajih v Sloveniji. Pro-
dajno razstavo bodo organi-
zirali z namenom, da bi izku-
piček namenili v sklad skup-
ne porabe delavcem Kovino-
tehne. Delavci Kovinotehne 
pa so kot svoj delež za kultu-
ro dali na voljo posezonske 
počitniške zmogljivosti na 
Cresu in tako omogočili 
umetnikom, da dajo s svojim 
delom prispevek k populari-
zaciji krajinarstva in oboga-
tijo kulturno življenje Celja. 
In prav na tem področju dru-
ženja je zaznati harmonijo 
med umetnostjo in združe-
nim delom. 

Na mednarodni likovni 
koloniji sodelujejo priznani 
umetniki: John Coleman in 
Kate Bright iz Velike Brita-
nije, Peter Rumpf iz Avstrije 
ter Jana Vizjak, Ivo Prančič 
in Matjaž Gruden iz Jugosla-
vije. Slikarje so k sodelova-
nju povabili likovni kritiki iz 
Velike Britanije, Avstrije in 
Jugoslavije. Tema medna-
rodne likovne kolonije je 

krajinarstvo in z njim pove-
zano delo v naravi. 

Ob zaključku kolonije, ki 
naj bi postala tradicionalna, 
bodo organizatorji s pomoč-
jo kustosa Likovnega salona 
Celje izbrali določeno število 
del, ki bodo razstavljena, iz-
šel pa bo tudi katalog z obšir-
no predstavitvijo umetnikov 
in njihov del. Otvoritev raz-
stave bo 21. oktobra, nato pa 
bo le-ta potovala še v nekaj 
drugih galerij na Sloven-
skem. MATEJA PODJED 

Likovna kolonija 
v Nazarjah 

Likovna kolonija, ki se 
začne jutri v Nazarjah in 
bo trajala do nedelje, ima 
delovni naslov »Jesen 
med nazarskimi lesarji«. 
Prirejajo jo Društvo šale-
ških likovnikov, Gorenje-
Glin iz Nazarja in Dru-
štvo likovnih amaterjev iz 
občine Mozirje. Likovni-
ki bodo upodabljali lesar-
je in njihovo delo, poseb-
nosti delovnih okolij 
v Glinu, ožjo okolico to-
varne s panoramskim po-
gledom na Nazarje, po 
dogovoru pa tudi druge 
teme. BJ 

Krvavi kabaret 
na gradu 

Celjske poletne prireditve 
se poslovile s humoristično 
tiričnim Krvavim kabaret 
na prvi jesenski večer. Amat 
sko gledališče Železar Ci 
Štore je namreč svojo uspej 
co v režiji Ljerke Belak poj 
vilo za piko na »i« poletju 
prireditvam na prostem p 
obzidje restavracije na Stat 
gradu. 

En krvavi familijarni kal 
ret je delo po predlogi pre 
nulega gledališkega igra 
SLG Celje Matjaža Arsenju 
Gre za svežo noviteto besee 
in igre preproste povprei 
družine pd rojstva do sn 
v povezavi z zapletenimi 
našnjimi razmerami. 

MATEJA PODJ 

S tremi groši v novo sezono 
Slovensko ljudsko gleda-

lišče Celje je za otvoritev no-
ve sezone pripravilo spekta-
kularno uprizoritev, »Opero 
za tri groše« dramatika in 
pesnika Bertolta Brechta in 
skladatelja Kurta Weilla. 

Delo je nastalo pred natan-
ko 60 leti v Berlinu in je pov-
zročilo veliko gledališko sen-
zacijo. Brecht, ki s svojim ta-
ko imenovanim epskim gle-
dališčem, z »efekti potuji-
tve« osvešča gledalca in ga 

vodi k angažiranemu razi 
šljanju, je v Operi izrd 
ostro kritiko na svoj čas. 
toliko letih ta družbeno 1 
tična ost še malo ni otop 
in zdi se, da to umetnii 
delo s svojim sporočilom 
vori za vse čase. 

Zahtevni projekt je 
oder postavil režiser Vil 
Moderndorfer. Med števr 
mi sodelavci omenimo p 
vajalca Ervina Fritza, sce 
grafko Simono Perne, koS 
mografko Alenko Bartl, d 
maturga Janeza ŽmaV 
imenitne celjske godbeii 
pod taktirko dirigenta Râ  
vana Marvina, koreograi 
Ksenijo Hribar, aranžc 
songov v gledališkem foj 
ju Janija Goloba, korepi 
torja Boruta Lesjaka, lek' 
ja Jožeta Faganela itd. I 
stopa ves celjski ansaml 
pomnožen z gosti in števil 
mi amaterji. V glavnih 
gah nastopajo: Bojan Um' 
Maja Sever k. g., Ljerka ' 
lak, Milada Kalezič, AA 
Kunier, Janez Bermež, ' ^̂  
gomir Veras itd. Premiera | 
v petek, 30. septembra. 

Risba kot podstat vsebinskega sporočila 
Bori Zupančič razstavlja v Avli Razvojnega centra Celje 

Bori Zupančič se s svojim kreativ-
nim delom spoprijema na različnih po-
ljih ustvarjalnosti, pri čemer po moči 
izpovcdnosti prevladuje karikatura 
(po risarski in vsebinski plati) in risba, 
kot slikovna ploskev. S slednjo komu-
niciramo na tokratni razstavi. 

Slikovna ploskev pomeni Boriju Zu-
pančiču spopad z obliko in metodo 
dela, ki se v svoji končni fazi odraža 
v znanju in ustvarjalni moči. Risba 
zahteva brezkompromisno opredeli-
tev oblikovne korespondence z vse-
binsko, kateri daje avtor vso prednost. 
Z njo ustvarja predstavne pojave in 

sporočila, gradi jo v čvrste ali pa pro-
sojno tanke mreže in oplaja gibanje 
večsmernosti. Značaj grotesknosti, 
ironije in dramatičnosti dogodka opre-
deljuje njegovo izrazito figurativno po-
javnost. Podobe ljudi so kot nekakšni 

znanilci krčevite borbe, katerih prave 
razsežnosti samo slutimo. Epizode člo-
vekove vizije so epizode večnosti, njih 
igraje ponavljajoč element skozi tisoč-
letja evolucije človeškega bitja. 

Slikarske reference in ikonografski 

moment je v slikarstvu Borija Zupan-
čiča družbeno angažiran, aktualen 
v prerezu dogajanj ter prepojen z last-
no notranjo občutljivostjo. Prisotnost 
realnosti kot vizualni komunikaciji in 
imaginarnosti vsebine, pogojuje nev-
tralno polje zaznave zavestnega, 
usmerjenega življenjskega diapozona 
in aktivnosti naše notranje prisotnosti 
kot nezaznavnega sveta. Privede nas 
do tiste točke miselnega orbisa, kjer je 
V/ittgenstein zaustavil realnost. In od 
tu naprej je dojemanje prepuščeno 
lastni veličini imaginacije. 

ALENKA DOMJAN 



Prezgodnja ali prepozna »neža«? 
ngarska dolina le otčulUlv problem 

i' Gornji Savinjski dolini 
televizijsko turistično 

pdečo nežo«, naslovljeno 
0iozirsko občino in celj-
,Izletnik« sprejeli, kljub 
,u, da so jo iz Ljubljane 
napovedovali, s presene-
jem. Podelili so jo 
iieb ob občinskem praz-

in množični mozirski 
[tlični »Forma vivi«. 
^radi svojih posebnost i 
[^ogarska dohna, za katero 
Jobih »nežo , občutlj iv in 
•plasten problem. Pred-
jnik mozirskega izvršnega 
(ta, Ivo Kos meni, da je 
odeča neža«, zaradi aktiv-
iti, ki še trajajo, prišla 
•zgodaj, glede na dolgo-
jni nejasni koncept razvo-
(Joline pa lahko da tudi 
ino. 
tazvoj Logarske doline je 
»t med dve skrajnosti : pr-
je, da se dolina popolno-
1 zaščiti pred vsakršno zi-
•0 in ostane usmer jena 
tnetijstvo, s tem, da bi se 
vhodu v dolino postavila 
lornica. V leta 1985 razgla-
em na rodnem parku bi 
o preprečili motorni pro-
t. Druga skrajnost pa je 
a, s katero žehjo doseči 

gospodarsko izkoriščanje 
doline v n jenem popolnem 
pri lagajanju tur is t ičnemu 
gospodarstvu. 

Kljub vel ikemu številu 
študij, elaboratov in razvoj-
nih programov od prvih po-
vojnih let naprej, sta navede-
ni skrajni zamisli razvoja do-
line ta dejansko zavirali. Ivo 
Kos: »Kljub tako ne jasnemu 
položaju je mozirska družbe-
nopolit ična skupnos t uspela 
dolino očuvati nepozidano, 
ohraniti n jene izvirne lepote 
in njen prostor. Pojavlja se 
fenomen, da prihaja v dolini 
v maju in juni ju ter delno 
v poletnih mesecih, do mno-
žičnega izletniškega turizma. 
Zmogljivosti, ki bi naj pred-
stavljale osnovo za staci-
onarni turizem so prakt ično 
nezasedene. Tako je Izletni-
kov dom zaseden do 4 9d-
stotke, kmečki turizem Žo-
har je odpr t občasno, sestre 
Logar so svoj dom odstopile 
Slovenskemu duhovniške-
m u društvu, Plesnikov pen-
zion pa se izgrajuje zelo po-
časi. Skratka, vse to kažejo 
na razkorak med pogledi na 
možnosti Logarske doline in 
dejanskim stanjem.« 

Lani spomladi je mozirski 
izvršni svet pridobil nekaj 
znanih slovenskih strokov-
njakov, ki izdelujejo gornje-
savinjski turistični program 
razvoja, s poudarkom na Lo-
garski dolini: »Gre za celovit 
pristop, kjer se turistični raz-
vojni nameni sprotno sooča-
jo z ostaUmi pogojniki, kot 
so prostorske zmožnosti, 
kraj inske danosti, demogra-
fija, infras t ruktura in dru-
gimi.« 

Celjski razvojni center iz-

deluje istočasno prostorske 
načrte, v izdelavi so »krajin-
ske zasnove«, v javni razpra-
vi je ureditveni načr t izletni-
škega predela v Logarski do-
lini, izdelan je idejni uredi-
tveni načrt hotelskega pre-
dela in predela pri sestrah 
Logar. 

Ivo Kos je povedal tudi, da 
so v sodelovanju z republi-
škim komite jem za turizem 
poskušali poiskati nosilca 
turist ičnega razvoja: med 
Kompasom, Mercatorjem, 
Merxom, pul jskim Arena tu-
ristom in Gorenjem, ki pa ni-
so pokazali zanimanja. Ures-
ničitev načrtov za Logarsko 
dolino je ozko povezana tudi 
z demografskimi možnostmi 
Solčavskega, ki šteje le 598 
prebivalcev, z dvesto zapo-
slenimi. Domačini si turistič-
nega booma ne želijo. V mo-
zirski občini dajejo prednost 
ureditvi izletniške cone. Nad 
izletniki zelo negoduje jo tu-
di kmet je , kajt i nekater i iz-
letniki ne izbirajo prostorov 
za parkiranje, za igre, in pi-
knike, za seboj pa puščajo 
onesnaženo okolje. 

Predsednik mozirskejga iz-
vršnega sveta pravi, da je po-
delitev neže Izletnikovem 
domu v Logarski dolini dru-
go vprašanje: »Zaradi pro-
blemov tega Doma smo ime-
li veliko razgovorov in smo 
dobili od vodstva Izletnika 
veliko obljub. Dlje od tega, 
zaradi položaja doma nismo 
prišli. Zaradi slabega gospo-
dar jenja smo preverili tudi 
možnost razlastitve, pa smo 
od sekretariata za pravoso-
dje dobili odgovor, da ni 
možna. Če bo bodeča neža 
pri Izletniku vzpodbudi la hi-

trejše razreševanje oziroma 
sploh povzročila nekatere 
odločitve, smo mu priprav-
ljeni nudit i vso pomoč, da se 

.stanje izboljša.« 
BRANE J E R A N K O 

Kompas in Kovinotehna gradita v Logarski dolini objekt višje kategorije. 
Foto: EDI MASNEC 

ica na Loki 
Id Raduho 
nedeljo 25. 9. 1988 je bila 
11. uri prisrčna prava pla-
ika proslava ob 10 obletni-
ove koče na Loki pod Ra-
0,10 obletnici prvega dne-
)lanincev v tem področju 
5 letnici PD Luče. Zbralo 
t lepo število ljubiteljev 
L 
kulturnem programu sta 
lovala Murčeva fanta 
rmoniko in basom, moški 
ki zbor Raduha, mladi 
inki Tadeja Moličnik in 
na Podlesnik pa sta prijet-
ugrah, Tadeja pa je dekla-
la še pesen Planinka. Po-
iral, o delu društva in 
niči je spregovoril pred-
ik društva. Osrednji nago-
ili bolje sporočilo o skrbi 
va okolja je v imenu Eko-
iga društva Zgornje Sa-
lte doline imel gorski re-
ec, dr. Tone Žunter. Res 
predel lahko resnično za-
jen zaradi enega od mož-
redlaganih odlagališč ra-
tivnih odpadkov. 
>esedi, pozdravom in do-
željam so se oglasili Tone 
C PD Solčava, Martin 
;ht ObTKS Moziije in 
) Kozole kot predstavnik 

tej slovesnosti sta za dol-
10 delo v društvu prejela 
inji Peter Jež in Leopold 

Š.J . 

SOZD »MERX« CELJE 
Trgovsko podjetje na debelo 
in drobno »TKANINA« Celje 
TOZD VELEPRODAJA Celje 
Komisija za delovna razmerja 

oglaša 

prosta dela oz. naloge: 

a) prevzemnik galanterijskega 
blaga 

b) narekovalec - preglednik 
c) skladiščni delavec 

Pogoji: a) in b) IV. sopnja smeri PRODAJALEC oz. 
KV-prodajalec in 3 leta ustreznih delovnih izkušenj 
C) NK-delavec 

S kandidatoma pod a) in b) bo sklenjeno delovno 
razmerje za nedoločen čas, pod c) pa za določen 
čas, z eno-mesečnim poskusnim delom. 

Pisne vloge sprejema Sektor za samoupravno orga-
niziranost in kadre »TKANINE« Celje, Ul. XIV. divizije 
št. 12 v roku 8 dni od dneva objave oglasa. 

Kandidati bodo pisno obveščeni o izbiri najkasneje 
v roku 30 dni po zaključenem postopku. 

Bodo bele planjave opustele? 
Za smučanje pravijo, da 

je slovenski narodni šport. 
Morda je ta trditev do ne-
davnega še veljala, vpraša-
nje pa je, koliko ljudi si bo 
v bodoče še lahko privošči-
lo šport, ki je v ponos in 
veselje narodu. Cene so na-
mreč zasoljene in težko si 
bo družina še privoščila te-
den dni zimskih počitnic, 
pa čeprav številna smučar-
ska središča ponujajo pre-
nekatero ugodnost (denimo 
obročno odplačevanje za 
nakup sezonskih smučar-
skih kart). 

Če navsezadnje pomisl imo 
tudi na stroške, ki j ih imajo 
slovenski žičničarji, pa j im 
tudi ne moremo očitati, da so 
cene preveč navili. Ne glede 
na vse skupa j je že sedaj kot 
na dlani, da bo v časih, ko se 
v trgovinah pojavljajo vrste 
za socialni kruh, vse m a n j 
vrst na naših smučiščih. Šti-
ričlanska družina bo morala 
odšteti za sedemdnevne zim-
ske počitnice (že po sedanjih 
cenah) okrog dva milijona 
dinarjev, v kar seveda ni 
všteta še vsa oprema. Kot 
vse kaže, bodo še najbol j pol-
ni bližnji bregovi v domači 
okolici. Tako kot poleti bre-

govi rek in jezer. Še na naj-
boljšem bodo tisti, ki so 
zgradili s indikalne domove 
tudi v zimskošportnih turi-
stičnih središčih. 

Predprodaja sezonskih 
smučarskih vozovnic za 
smučari jo na Golteh (lahko 
tudi v povezavi s Kopami) in 
na Rogli je že pripravljena. 
V obeh centrih pravijo, da jo 
ponuja jo po ugodnih cenah, 
z različnimi popust i pri raz-
ličnih vplačilih. 

RTC »Golte« nudi ob ta-
kojšn jem celotnem vplačilu 
poseben popust . Pri vplačilu 
do 15. oktobra plačajo odra-
sli za vozovnico »Golte« 150 
tisoč din (otroci do 10. leta 
starosti 130 tisoč din), pri 
vplačilu do 30. novembra pa 
odrash 200 tisoč in otroci 175 
tisoč din. Vozovnico je mož-
no plačati v dveh obrokih, 
s tem, da je zadnji obrok tre-
ba plačati do 30. novembra, 
ko pre jme plačnik tudi vo-
zovnico. Obročno odplače-
vanje so organizirali v sode-
lovanju z delovnimi organi-
zacijami in Zvezami telesno-
kul turnih organizacij občin 
Celje, Žalec, Titovo Velenje 
in Mozirje oziroma nepo-
sredno na RTC »Golte«. Pla-

čilo vozovnice v enem obro-
ku je mogoče v vseh turistič-
nih agencijah na cel jskem 
območju. 

Za vozovnico »Golte-Ko-
pe« plačajo odrasli do 15. ok-
tobra 225 tisoč din, otroci pa 
195 tisoč din. Pri vplačilu do 
30. novembra plačajo odrasli 
270 tisoč din, otroci 200 tisoč 
din. 

Cena sezonske vozovnice 
»Golte« bo sicer za odrasle 
250 tisoč din za otroke 190 
tisoč din, za vozovnico »Gol-
te-Kope« pa bodo morah 
odrasli odšteti 300 tisoč din, 
za otroke pa 220 tisoč din. 
Predproda ja vozovnic se je 
že začela in bo trajala do 30. 
novembra. 

RTC »Unior« iz Zreč po-
nuja do 1. decembra pred-
prodajo smučarskih vozov-
nic za smučanje na Rogli. 
Cena sezonske smučarske 
vozovnice za smučanje na 
RogU je 200 tisoč din in je 
plačljiva v treh obrokih, do 
1. decembra. Pri plačilu vo-
zovnice v enkra tnem zne-
sku, do 15. oktobra, je cena 
150 tisoč din, po 1. decembru 
pa bo cena sezonske vozov-
nice 260 tisoč din. 

Zeliščarskl vikendi 
v Gornji Savinjski dolini so 

na račun Kompasa pogosto 
naslovljene kritike, da v doli-
ni ne opravlja v celoti naloge 
povezovanja ter da v privlač-
no dolino pripelje manj go-
stov kot pa jih odpelje. V mo-
zirski poslovalnici Kompasa 
pravijo, da so letos pripeljali 
v dolino več gostov kot lani in 
predlani. Po prvih izračunih 
je večji tudi dohodek. 

Letos podaljšujejo glavno 
sezono z »vikend paketi« na 
turističnih kmetijah, kjer so 
prej v večini, po glavni sezoni, 
zaprli vrata. Pri Kompasu pri-
tijujejo, da je bila tudi Logar-
ska dolina doslej turistično 
premalo obiskana. »Doslej 
smo bili prezaprti. Zdaj posta-
ja za Ljubljančane Bled z oko-
lico predrag, nekateri pa so se 
ga tudi naveličali,« pravi Sonja 
Bitenc, Kompasova uslužben-
ka in tajnica Gornjesavinjske 
turistične zveze. Zato naj bi jih 
bolj spoznali z Logarsko in 
Gornjo Savinjsko dolino. 

V prvi polovici oktobra na-

merava Kompas začeti z dvod-
nevnimi »Zeliščarskimi viken-
di«. Na dvodnevnih izletih iz 
Ljubljane bodo gostje obiskali 
Gornji grad, ponudili jim bodo 
možnost nakupa v tovarniških 
trgovinah Elkroja in Gorenje-
vih Malih gospodinjskih apa-
ratov, pri nihalki, na Žekovcu, 
jih bodo pozdravili z žganjem 
in harmonikarsko dobrodošli-
co, na Golteh, kjer bodo preno-
čih bodo popoldan nabirali sa-
deže in zelišča, zvečer pa bo 
zabava z nastopom citrarjev in 
drugih ljudskih godcev. Drugi 
dan bodo obiskali Logarsko 
dolino, Savinjski gaj, kosili 
v penzionu »Raduha« v Lučah, 
kjer jim bodo predstavili izdel-
ke domače obrti, ki jih bodo 
lahko tudi kupili. 

V dolino bodo prirejali tudi 
enodnevne izlete. »S tako or-
ganziranim spoznavanjem 
Gornje Savinjske doline, bodo 
ti gosti prihajali pozneje tudi 
kot posamezniki,« meni Biten-
čeva. 

BRANE JERANKO 

Živahne Luče 
v turističnih Lučah je 

v teh dneh še nekaj go-
stov, kar je sicer v poz-
nih septembrskih dneh 
redkost. 

Posamezni gostje se za-
nimajo tudi za oktober. 
V Lučah menijo, da je to 
zaradi turističnih repor-
taž o Lučah, ki so bile ob-
javljene v zagrebškem ti-
sku in na programu za-
grebške televizije. V Lu-
čah prevladujejo gosti iz 
Zagreba in jadranskih 
mest. Pred kratkim je Lu-
če obiskal tudi urednik 
»Turističnih novosti« iz 
Beograda, ki se je zani-
mal za turist ične Luče in 
gornjesavinjski turizem 
nasploh. Lučki turistični 
delavci so se pred dnevi 
vrnili z ekskurzije, na ka-
teri so si ogledali znana in 
zgledno urejena švicar-
ska letovišča in zimova-
lišča. 

BJ 



Trgatev se je začela 
Grozdja bo na šmarskem In konjiškem manj kot so 
pričakovali 

v konjiški občini, kjer imajo veči-
no od 300 hektarov vinogradov zasa-
jenih v zasebnem sektorju, so s trga-
tvijo začeli v ponedeljek, na šmar-
skem pa bodo zgodnje sorte grozdja 
začeli obirati s 1. oktobrom. 

V obeh vinorodnih okohših bo letina 
manjša kot so pričakovali, v konjiški 
občini bo 40 odstotkov pridelka manj, 
v šmarski pa je poleg spomladanske 
pozebe vinograde prizadela še toča. 
Letina pa bo, glede na kakovost groz-
dja, srednje dobra. Prav tako so v obeh 
občinah že znane odkupne cene za po-
samezne sorte grozdja, odstopanja od 
dogovorjenih cen pa bodo možna gle-
de na sladkorno stopnjo. 

V konjiški občini so s trgatvijo začeli 
v ponedeljek, ko so obirali zgodnje 

sorte grozdja, pozne pa pridejo na vr-
sto po 5. oktobru. V kmetijski zadrugi 
Slovenske Konjice pravijo, da bo s tr-
gatvijo letos treba pohiteti, saj je v vi-
nogradih že zaznati rahlo gnitje grozd-
nih jagod in bi moralo biti grozdje po-
spravljeno v 10 dneh. Kmetijska za-
druga bo od vinogradnikov odkupova-
la kakovostne sorte belega grozdja po 
1600 dinarjev, rdeče in mešane pa po 
1200 dinarjev za kilogram. 

V šmarsko-virštanjskem vinorod-
nem okolišu so lani obnovili nekaj 
manj kot 43 hektarov od skupaj več 
kot tisoč hektarov, zasajenih z vinsko 
trto. S trgatvijo zgodnjih sort kot so 
rizlanec, portugalka, kraljevina in dru-
ge bodo začeli v soboto, 1. oktobra, pri 
ostalih sortah pa redno spremljajo vi-

šino oziroma rast sladkorne stopf, 
Računajo, da bodo s trgatvijo pozJ 
ših sort kot je modra frankmja z^ '̂ 
po 10. oktobru, pozne sorte grozdja^ 
ne bodo obirali pred 15. oktobrom. 
tos pričakujejo v Kmetijskem kortju 
natu Šmarje pri Jelšah 300 ton odku 
Ijenega grozdja, kar je razmeroma tî ' 
lo glede na prejšnje letine. 

Tudi v šmarski občini, kjer zagotg, 
Ijajo, da bodo dobili vinogradniki j, 
tošnji pridelek v celoti plačan že do i 
novembra, so znane odkupne ceni 
Laški rizling bodo plačevali po i4jj 
dinarjev, mešane bele sorte po 12{ 
dinarjev, modro frankinjo po 1100 (j 
narjev ter ostale rdeče sorte po lO(] 
dinarjev za kilogram. Te odkupne ^ 
ne bodo veljale za poprečno sladkem 
stopnjo na dan trgatve, za vsako sla; 
korno stopnjo nad poprečjem bo cen 
prodanega grozdja višja za 42 dinaije 
po kilogramu, če bo sladkorna stopnj 
nad 17,1 pa bodo vinogradnike za vs 
sorte grozdja nagradili še z dodatnin 
140 dinarji po kilogramu. 

1 

Preskrba brez večjili motenj 
600 milijonov din za pokrivanje cenovnih razlik 

Velika cenovna neskladja 
med odkupnimi in malopro-
dajnimi cenami v kmetij-
stvu, vse slabši ekonomski 
položaj te dejavnosti, pada-
nje staleža živine, vse to so 
razlogi, ki bi lahko v celjski 
občini ogrozili nemoteno 
preskrbo tržišča z osnovni-
mi prehrambenimi izdelki. 
Vendar v občini ugotavlja-
jo, da se s prizadevanji inte-
resne skupnosti za pospeše-
vanje proizvodnje hrane in 
zagotavljanje osnovne pre-
skrbe to ni zgodilo. Z inter-
vencijami v kmetijstvu, 
preskrbi in blagovnih rezer-
vah so uspeli zagotavljati 
relativno dobro oskrbo ob-
čanov. 

Interesna skupnost, ki je 
naslednica sklada za inter-

vencije v kmetijstvu, je bila 
v Celju ustanovljena v prete-
klem letu in je organizirana 
v treh najpomembnejših od-
borih - za pospeševanje pro-
izvodnje hrane, za preskrbo 
in za blagovne rezerve. Fi-
nancirajo jo po sedežnem 
principu in sicer zbirajo de-
lovne organizacije odstotek 
iz dohodka. V občini so po-
svečah glavno skrb reševa-
nju cenovnih neskladij pri 
mleku in mesu, medtem ko 
je te probleme pri sladkorju, 
olju in kruhu rešujejo v okvi-
ru republiškega programa. 

Lani so bile razlike med 
odkupnimi in maloprodajni-
mi cenami mesa ves čas pri-
sotne in klavno-predeloval-
na industrija bi lahko imela 
zaradi tega resne težave. Ta-
ko so lani in letos za nemote-
no oskrbo z mesom namenili 
70 milijonov dinarjev za po-
krivanje teh razlik, pri mle-
ku pa je ta vsota še precej 
večja, saj so prispevah 550 
milijonov. Že doslej so imeU 
velik posluh za težave regij-
ske mlekarne in avgusta pri-
spevali precej večji delež, 
kot je bilo predvideno in kot 
so prispevale druge občine. 
Kako bodo v prihodnje po-
krivali vse večji razkorak pri 
predelavi mleka, pa še ne 
vedo. 

Težave so beležili tudi za-
radi ekonomskega položaja 
trgovine, ki v preteklosti ni 
oblikovala lastnih poslovnih 
sredstev, da bi lahko poslo-
vala brez najemanja kratko-
ročnih kreditov. Tudi tu je 
interesna skupnost pomaga-
la s kratkoročnim kreditira-
njem po ugodni obrestni me-
ri in s tem zagotavljala za-
dostne količine prehrambe-
nih izdelkov v trgovinah. 

Zato ocenjujejo, da je bila 
s prizadevanji interesne 
skupnosti v občini zagotov-
ljena relativno dobra preskr-
ba. Če pa bi imeli na voljo še 
več sredstev, bi lahko vpliva-
li tudi na razmerja med draž-
jim in cenejšimi vrstami os-
novnih živil, na primer mesa, 
pri čemer so potrošniki več-
krat upravičeno nezado-
voljni. 

TC 

Začasni kolegijski organ 

DO »TOPER«, Celje 

objavlja prosta dela in naloge: 

1. Planiranje in izdelava 
zahtevnejših analiz ' 

Zahteve: 
- VII. stopnja strokovne izobrazbe ekonomske smeri 
- 2 leti delovnih izkušenj 
(lahko tudi pripravnik) 

2. Referent za izobraževanje in 
informatiko 

Zahteve: 
- VI. stopnja strokovne izobrazbe organizacijske, 
upravne ali pedagoške smeri 
- 3 leta delovnih izkušenj 

Delovno razmerje pod točko 1 in 2 bomo sklenili za 
nedoločen čas. 

Pisne ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
naj kandidati pošljejo v 8 dneh po objavi na naslov: 

»TOPER«, Celje, Teharska cesta 4, 63000 Celje - Ka-
drovsko-splošni sektor. 

OGP »REMONT« CELJE P.O. 
Celje, Oblakova 32 
Komisija za delovna razmerja 

vabi k sodelovanju ter objavlja prosta dela in 
naloge: 

Opravljanje in vodenje poslov 
v zahtevni enoti (lesni obrat) 

Pogoj: Končana tehniška šola lesarske smeri, 5 let 
delovnih izkušenj na podobnih delih 

Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas s pol-
nim delovnim časom s pogojem 3-mesečnega po-
skusnega dela. 

S stanovanji ne rapozlagamo! 

Prijave sprejema kadrovska služba 15 dni od dneva 
objave. 

Kmetovanje z okusom žvepla 
Kmeta Stopiča zanima tudi zgodovina 

Stopičeve, 64-letnega 
kmečkega upokojenca Jože-
ta Stopiča, ženo Angelo in 
njune sine, ki jima pomaga-
jo pri delu, tare poleg dru-
gih kmetijskih težav ena 
več. Živijo v navidezni na-
ravni idili, v kateri sopiha-
jo planinci na Kopitnik. 

Iz njihovega zavetja pod 
Kopitnikom se vidi na Veli-
ko Kozje. V Zgornjem Brez-
nu, enem p d petih zaselkov 
Velikega Širja, kjer živijo in 
kmetujejo poleg Jožeta Sto-
piča, upokojenega »čistega« 
kmeta še štirje pol kmetje, je 
idila bolj navidezna. Njihovo 
idilo kvari trboveljski žve-
plov dioksid, ki ga prinaša 
nizek zračni pritisk. »Takrat 
umirajo na Kopitniku smre-
ke«, pravi Stopič. »Veter ne-
se meglo do Zidanega mosta, 
nato pa po Savi do nas«. 

Jože Stopič s e j e tu, visoko 
nad dolino, obdal tudi z du-
hovno hrano in njegov dom 
je napolnjen s knjigami. Zla-
sti zgodovinskimi. Ko je bil 

mlajši, je bil tudi dejaven od-
bornik v Zidanem mostu, 
Radečah, Hrastniku in La-
škem. Delal je v krajevni 
skupnosti in zadrugi. Po voj-
ni je bil med prvimi ustano-
vitelji zadruge. »Potem sem 
delo prepustil mlajši genera-
ciji. Tudi pred vojno sem bil 
aktiven, kot mladinec. Moj 
oče je bil pred vojno delegat 
kmečke zveze in kmetijske 
zbornice, jaz pa sem bil 
v mladinski organizaciji 
kmečke zveze. Skrbeli smo 
za boljši položaj kmeta. Zato 
danes pozdravljam ter se 
navdušujem, da je naša mla-
dina dala pobudo, da je zo-
pet ustanovljena, ne politič-
na, ampak strokovna organi-
zacija kmetov«. 

Zanimala m e j e primerjava 
med položajem kmeta v po-
vojnih in sedanjih razmerah, 
napredek. Stopič se je zami-
slil: »Po vojni je veljalo: tre-
ba je obnoviti domovino in 
zgraditi industrijo. Kmet je 
tako zelo veliko prispeval. 
Delali smo komaj za davke, 
pozneje za takse. Tako smo 
morali plačevati tudi za sto 
let stare slamoreznice in 
mlatilnice, pa na vprežne vo-
zove, na mlinske kamne. Po-
tem celo hišnino. Kmet je za 
industriahzacijo prispeval 
zelo vehko. Zgodilo se je, da 
so nam ko smo oddali živino 
v klavnico, včasih dejah: ne, 
ne moremo izplačati, to je za 
davke. Še vedno hranim ti-
sto davčno knjižico, z vpisa-
nimi prispevki. Te razmere 
so trajale nekje do leta 1960. 
Šele okrog leta 1965 smo do-
bili kmečko zdravstveno za-
varovanje, po letu 1972 sta-
rostno. Moram potrditi, da 
so se razmere na tem področ-
ju zelo izboljšale«. 

Stopičevi sinovi so si poi-
skali službe v dolini: »Težak 
je naš, kmečki stan. Treba je 

veliko upanja, veliko v ^ r 
nosti, odnehati pa se vsee 
ne splača in tudi nima sr 
sla«. Jože Stopič pravi, da 
kmetijo prevzel tisti sin, 
bo vanjo največ investif 
Kmetiji gre 6 hektarov obd 
lovalne zemlje, 2 hektara k̂  
šenic, 16 hektarov goz«' 
skupno 24 hekrarov zemlr 
Zemlje, na kateri živi in de !l 
stara, po domače Španoi' 
rodovina, že več sto let. Jo:' 
Stopič, ki se živo zanima i ^ 
zgodovino pravi, da njihoi ^ 
hišno ime izvira iz bese( ;• 
»župan«, v času kmečke O ' 
veze naj bi rodovina dala p 
vega župana. ^ 

To poletje Stopičevi tui i 
gradijo. Jože Stopič nadalji 9 
je z gradnjo sodobnega hi ^ 
va, ki bo nadomestil sedanj " 
ga stoletnika, sin Andrej 1 ' 
gradi poleg domačije noi 3 
hišo. Tako poleti StopičeV ̂  
mu očetu primanjkuje čal • 
za njegov konjiček, za di 
hovne sprehode v pret ( 
klost. Zato se le razgovc ; 
o zgodovini teh krajev, v 1« t 
tere so za časa Južne železn ^ 
ce prihajali italijanski dela' ^ 
ci, ki so se tu ustalili in as 
milirali. Pri Zidanem mosi >! 
je še danes zaselek Majlan' ' 
kot so nekoč pravili italija- ] 
skemu Milanu. Mogani, B ® 
rachiniji, Colleti, Ciati, Dii ^ 
ciji in drugi v teh k ra j ih ' 
tudi potomci nekdanjih p' I 
seljencev. i 

Vrnemo se h kmetij styi" 
Stopičevi se največ ukvaij \ 
jo z živinorejo. Za lastne J 
trebe pridelujejo tudi pšeH ̂  
co, krompir in koruzo. »O 
visni smo seveda tudi od ^ ^ 
ga trboveljskega dimnika.^ 
napravi drugje več škod ^̂  
kot pa v neposredni bližin'' 
Dimnika, ki je sicer razbr* J 
menil pljuča tisočev Trb"^ 
veljčanov. /b 

BRANE JERANN « 

Stopičevi družno gradijo nov blev in novo bišo sina Andreja. 



Neurejeni 
grobovi 

Svet KS Gotovljc je pozor-
no obravnaval pismo krajan-
lic F. Brečko, v katerem se 
v imenu večih prizadetih ob-
čanov pritožuje, da kokoši 
bližnjih kmetov, ki imajo do-
piačije ob pokopališču, raz-
kopavajo grobove in uniču-
jejo cvetje na njih. Občanka 
pa se tudi sprašuje, kdo je 
odgovoren za takšno početje 
in za nastalo škodo na grobo-
vih in, kdo je sploh pristojen 
za ureditev oziroma odpravo 
tega že večletnega kokošjega 
pustošenja grobov. 

Pripominjamo, da smo pri-
zadeti in oškodovani občan-
lii zelo hvaležni, da se je jav-
no oglasila v zvezi s tem pro-
blemom, s čimer bo brez 
dvoma prispevala k čim-
prejšnji likvidaciji proble-
ma, ki tare njo.in druge pri-
zadete resnično že nekaj let. 
KS sicer ni usmerjena nega-
tivno proti imetnikom do-
mačih živali, vendar jih mo-
rajo krotiti in jih zapirati za 
ograjo, da ne ogrožajo gro-
bov in povzročajo škode. 

Večkrat je KS že prek 
oglasne deske in s pomočjo 
verske skupnosti poskušala 
prepričati bližnje kmete ozi-
roma občane, ki imajo koko-
ši, naj jih imajo v zaprtih pro-
storih, da ne bodo razkopa-
vale grobov in uničevale hor-
tikulturo na njih. Vendar pa 
so bila vsa naša prizadevanja 
doslej brez uspeha. Prav ta-
ko s e j e KS tudi večkrat obr-
nila s pismenimi zahtevki na 
inšpektorat občine Žalec 
v predmetni zadevi, ker sa-
ma za kazenske pregone ni 
pristojna. Vendar tudi s stra-
ni inšpekcijskih organov ali 
postaje mihce Žalec doslej 
KS Gotovlje ni dobila nobe-
lega sporočila, da bi bil uve-
len kakšen kazenski posto-
3ek zoper kršitelje oziroma 
astnike kokoši. 
Kot že navedeno, KS nima 

)ooblastil za izvajanje pred-
)isov glede varstva ljudi in 
iremoženja in se zato priza-
eta občanka naj ne jezi na 
lS, ker ne more po zakoniti 
oti rešiti tega problema; za-
est lastnikov kokoši pa 
čitno še ni na taki ravni, ki 
i spoštovala dostojanstvo 
o umrUh. Vseeno pa se KS 
b tej priliki javjie polemike 
; enkrat vljudno obrača 
pozivom na bližnje lastnike 
okoši, ki sicer sami dobro 
?do, kdo so kršitelji, da 
Doštevajo odlok o varstvu 
idi in premoženja in se naj 
? izpostavljajo po nepotreb-
m kazenskim postopkom, 

njihova dejanja ne kori-
ijo niti njihovemu ugledu 
ti ugledu celotne KS. 
Občanki F. Brečko, kot 
kodovanki svetujemo, da 
ugotovljene oziroma spoz-
ne kršitelje-lastnike koko-

ki ji razkopavajo grob, 
edlaga uvedbo postopka 
hkrati vloži tudi odškod-
iski zahtevek zaradi pre-
ška 7. člena odloka, v kate-
n so v III. poglavju določi-
glede varstva ljudi in pre-
)ženja(Ur. 1. SRS št. 31/84, 
. 1781), ki v 11. točki dolo-
naslednje: »Zaradi var-

a ljudi in premoženja je 
^povedano puščati psa, 
toši ali druge živali na po-
lališče, park, tuje zemljiš-
kjer te živali lahko pov-
čijo škodo« in se za te pre-
ke kaznujejo lastniki 
enarno kaznijo (po vsej 
jetnosti pa bo kaznovalni 
an upošteval tudi že reva-
zacijo pri odmeri), 
ripominjamo pa še, da 
nima profesionalnih ču-
ev, ki bi noč in dan bdeli 
varstvom ljudi in njiho-
premoženjem, ampak je 

ian tudi sleherni občan 
'.akonu o družbeni samo-
'iti sam varovati svoje 
"noženje in obveščati pri-
nc organe o takšnih ali 
obnih kršitvah, 
i objavi pisma prizadete 
rečko smo tudi takoj in-

tervenirali ponovno pri in-
špektoratu občine Želec za 
pojasnilo, kaj naj v KS še 
sploh ukrenemo v tej zadevi. 
Delavci pristojnega občin-
skega organa so tokrat prvič 
res reagirali in nas »oboroži-
li« z ustreznim občinskim 
odlokom, ki obravnava po-
dročje varovanja ljudi in pre-
moženja. Na podlagi tega do-
kumenta smo tako občanko 
v tem odgovoru seznanili 
vsaj z najnujnejšim določi-
lom tega odloka, ki ga bo, po 
našem prepričanju, zagotovo 
podrobno proučila in ukre-
nila vse potrebno, da bodo 
kokoši bližnjih kmetov, se-
daj po javni aferi, samoinici-
ativno takoj prenehale prire-
jati že več let trajajoče »kurje 
mitinge« na grobu njenih 
najdražjih svojcev, pa tudi 
na grobovih cele vrste dru-
gih prizadetih in oškodova-
nih krajanov. Konec kurje 
problematike v Gotovljah pa 
bi zanesljivo naredila tudi 
aktivna vključitev postaje 
milice v Žalcu. 

Svet KS Gotovlje 

Še o ukinitvi 
obrata Tolo na 
Planini 

Popolnoma se strinjam 
s prispevkom v rubriki »Pi-
sma bralcev« v 36. številki 
Novega tednika (8. septem-
bra letos) od nekdanjega po-
slovodnega delavca, ki je dal 
vso podporo, da je obrat na 
Planini zaživel in zaposlil 
žensko delovno silo ter pre-
prečil odliv oziroma izselitev 
predvsem mladih ljudi. 

Ne smemo se čuditi, če je 
sedanji poslovodni organ za-
nemaril posodobitev proiz-
vodnega programa v obratu 
na Planini in da se v sedem-
najstih letih ni obrnilo nič na 
boljše. 

Sedanji poslovodni organ 
Tovarne lahke obutve 
v Šentjurju mi je ostal v ži-
vem spominu, ko je opravljal 
delo predsednika šentjur-
skega izvršnega sveta. Ta-
krat naj bi ukinili matični 
urad na Planini, vendar so se 
krajani tej odločitvi postavili 
po robu. Uspeha ni bilo, saj 
so matični urad na zahtevo 
te osebe ukinili. Iz vsega te-
ga lahko sklepamo, da je po-
slovodni delavec tovarne To-
lo še danes absolutni na-
sprotnik nerazvitega Kozjan-
skega. 

Mi borci in tudi ostali kra-
jani smo zelo presenečeni 
nad takšnimi posegi. Res je, 
da _ so se ženske zaposlile 
v Šentjurju, ne smemo pa 
pozabiti, da njihov delavnik 
traja polnih 10 ur. Ne bi rad 
posebej izpostavljal našega 
prispevka v času NOB, ven-
dar mislim, da si takšni lju-
dje ne zaslužijo vodilnih de-
lovnih mest, na katerih ima-
jo možnost, da osiromašijo 
kraje s tako trnjevo zgodovi-
no kot jo ima Planina. 

S. J. 
Planina pri Sevnici 

Dela ze lepo in 
urejeno Celje so 
se začela 

Na celjskem Narodnem 
domu te dni obnavljajo nek-
danjo zunanjo FKDdobo tega 
znamenitega zgodovinskega 
poslopja, zbirahšča celjskih 
Slovencev že v stari monar-
hiji. Okupator je takoj ob 
svojem nasilnem prihodu 
v Celje vzel na piko to narod-
no svetišče in njegovo podo-
bo spremenil po svojem, mi-
sleč, da bo ostal za večno 
v Celju. A se je zmotil. 

Na Savinjskem obrežju od 
Doma upokojencev naprej 
so postavljene klopi, da lah-
ko sprehajalci ob Savinji na 
čistem, svežem zraku pose-
dajo in se v družbi znancev 
pogovarjajo. Hvalevredno je 
to delo, nadejamo pa se, da 

bodo huligani pustili klopi 
na miru. 

Na Mestnem gradu, nek-
danji vojašnici pa ureditev 
nikakor ne napreduje. Vsaj 
občani niso seznanjeni, kako 
daleč je ureditev oziroma ob-
nova tega obširnega poslop-
ja. Menim pa, da ne bi smeli 
odlašati z vselitvijo Zgodo-
vinskega arhiva v to stavbo. 

Že pred leti sta dve krajev-
ni skupnosti in to Center in 
Nova vas izdelali lični brošu-
rici o imenoslovju ulic, trgov 
in cest na svojem območju, 
ostalih 24 krajevnih skupno-
sti v občini pa se ne zgane in 
nadaljuje to delo, ki je ven-
dar zanimivo in koristno in 
ni vezano na večje stroške. 
Čas je že, da se ta akcija na-
daljuje. 

Mnogo dela še čaka celj-
sko občinsko vodstvo; slej-
koprej bodo prišli boljši časi, 
ko bodo, seveda, dela hitreje 
St̂ l̂cld 

Dr. ERVIN MEJAK 

»Samoupravne« 
odločitve za že 
pripravljene 
sklepe? 

Pred časom, menda je mi-
nilo že mesec dni, sem v No-
vem tedniku prebral razmi-
šljanje doktorice psihiatrije 
Vesne Novak o odnosu do 
psihiatrije na Celjskem. 

V tem konkretnem prime-
ru so žrtve bolniki, torej ob-
čani, naši svojci, ki so dosti-
krat oboleli tudi po družbeni 
krivdi, nikakor pa niso ne-
kaj, kar je potrebno izločiti iz 
družbenih okvirov in jih po-
slati v vojniško bolnišnico, 
kjer v danih pogojih skrbi 
zanje nekaj idealnih zdravni-
kov, polnih humanosti in ne-
izmerne ljubezni do bolnega 
sočloveka. 

Ta zdravstveni kader se že 
nekaj časa bori za izboljšanje 
razmer v psihiatričnem od-
delku - predvsem za več po-
stelj poleg drugih nujnih po-
treb. Število sprejemov ne-
nehno raste in kaže, da bo 
bolnikov še več. Lani je bila 
zasedenost postelj 105-od-
stotna; iz tega lahko sklepa-
mo, da je bilo vsak dan zase-
denih še 12 pomožnih po-
stelj, kar pomeni neprimer-
ne bivalne in osebno-higien-
ske pogoje za bolnike in ne-
mogoče delovne pogoje za 
zaposlene. 

Vojniški bolnišnici oziro-
ma psihiatričnemu oddelku 
hočejo v okvriru stabilizacij-
skih hotenj odvzeti enoto 
Ravne, tako da bi imeli v pri-
hodnje namesto 206 le še 176 
postelj. Direktor nevropsihi-
atrije pa je pojasnil, da se bo 
nevrološki oddelek iz Vojni-
ka preselil v Celje, s tem pa 
bi psihiatrija pridobila 30 po-
stelj. Ob tem pa ni nihče od 
merodajnih pomislil, da s to 
preselitvijo psihiatrični od-
delek ne bo pridobil na po-
steljah, pač pa le na standar-
du bolnikov in osebja. Odgo-
vorni bi vendarle morali ve-
deti, da obnove psihiatrije 
zaradi zadržkov s strani spo-
meniškega varstva (ki ne do-
voljuje nobene dozidave) in, 
kot vedno, pomanjkanja 
sredstev ne bo. 
O nemogočem, skorajda bi 
lahko rekel nečloveškem 
standardu bolnikov pa se le 
malokaj ve, posebno v krogu 
najodgovornejših. Letos 
spomladi je republiški sani-
tarni inšpektor ugotovil, da 
je oddelek prenatrpan in da 
bolniki nimajo dnevnih pro-
storov. Ob tem še ugotovi-
tev, da imajo bolniki psihia-
trije, 56 jih je, na razpolago le 
eno stranišče s tremi sanitar-
nimi napravami, dve kabini 
za tuširanje in eno kopalno 
kad. Približno enake razme-
re so tudi za osebje. 
Prostorske razmere so takš-
ne, da morata psihološka in 
socialna služba delati v kleti, 
v prostorih brez izolacije in 

ob stalni umetni svetlobi ter 
takšnih temperaturnih pogo-
jih, da bi še poleti morali 
prižgati električne peči. To-
rej je vendarle nujno, da se 
tema službama s preselitvijo 
izboljša delovni standard. 
Vojniški bolnišnici hočejo 
vzeti tudi enoto Ravne, ki 
pomeni veliko razbremeni-
tev psihiatrične službe. 
V enoti Ravne sami pridelajo 
potrebno zelenjavo in nekaj 
mesa in ne kupujejo kurjave. 
S temi dejavnostmi ustvarja-
jo delovno vzdušje, kar je za 
bolnike zelo pomembno. Iz 
tega sledi, da je neresnična 
trditev o nerentabilnosti 
enote Ravne. 
Z zapisnikom o vseh tego-
bah psihiatričnega oddelka 
so bili seznanjeni vsi mero-
dajni forumi. Ta zapisnik 
vsebuje tudi prošnjo, naj 
medobčinski zdravstveni 
skupnosti podrobno pojasni-
jo, kaj bi pomenila ukinitev 
enote Ravne za psihiatrični 
oddelek. Odgovor na ta za-
pisnik in prošnjo sploh ni bil 
poslan. Govori se, da naj bi 
enoto Ravne ukinili, da bi 
lahko Zdravstveni center 
Celje za ostale oddelke dobil 
nekaj postelj. Torej je nekdo 
psihiatrične bolnike postavil 
v absolutno podrejen položaj 
v primerjavi z ostalimi bol-
niki. 
Sam sem bil leta delegat 
v zdravstveni skupnosti in 
moram reči, da smo bili 
o vsej problematiki pravo-
časno obveščeni, kar nam je 
omogočalo, da smo prišli do 
treznih in proučenih odloči-
tev. Zato me zdravstvena 
problematika še vedno za-
nima. 
Informiral sem se in ugoto-
vil, da delegati niso bili ob-
jektivno in izčrpno informi-
rani o dejanskem stanju naše 
psihiatrije in enote Ravne. 
Gre tudi v tem primeru za 
poskus »samoupravne« od-
ločitve za že pripravljene 
sklepe? 

FRANJO KOČAR 
Celje 

Šest let med 
delavci Bora 
Laško 

v 32 letih svojega življenja 
sem kot invalid šel skozi ve-
liko življenjskih preizkušenj. 
Pot me je vodila po bolnišni-
cah; za sabo imam kar 9 ope-
racij. Bil sem tudi v zavodu 
v Vipavi, na katerega imam 
še vedno zelo lepe spomine, 
kajti prav tam so me pripra-
vili za vsakdanje življenje. 
Prav tako sem si v teh letih 
dobil veliko prijateljev. 

Vendar so se naša pota raz-
šla in po odhodu iz zavoda 
leta 1973 sem imel doma kot 
invalid ogromno težav glede 
zaposlitve. Kamorkoli so ro-
male moje prošnje za delo, 
so bile že v naprej obsojene 
na negativen odgovor. Ven-
dar kljub temu nisem obupal 
in pred šestimi leti sem našel 
zaposlitev v Boru Laško. 
Lahko rečem, da sem prav tu 
doživel in še doživljam naj-
lepše trenutke svojega živ-
ljenja. 

Nikoh ne bom pozabil 
sprejema ob prihodu v tovar-
no tako od strani delavcev 
v proizvodnji, kot od vodil-
nih. Še posebej moram tu 
pohvaliti sodelavce oddelka 
montaže, s katerimi smo 
vsak dan skupaj, in so me 
izredno lepo sprejeli ter mi 
pomagali, da sem se kar naj-
hitreje privadil na vsakod-
nevno delo. 

Po malo več kot petih letih 
dela v tovarni sem bil ob 
koncu preteklega leta izbran 
za dobitnika priznanja Les-
nine, katere tozd je naš Bor. 
Priznanje sem dobil iz rok 
glavnega direktorja na sede-
žu Lesnine v Ljubljani v za-
četku tega leta. 

Tega trenutka se bom ved-
no rad spominjal, samo priz-
nanje pa mi bo tudi lep spo-

min na sodelavce in vse v to-
varni, ki imajo največ zaslug, 
da sem ga prejel. 

Če sem si priznanje zaslu-
žil, ne vem. Vem pa, če bi 
imeli v vseh tovarnah takšen 
posluh do invalidov, kot ga 
imajo v naši delovni organi-
zaciji, bi bilo življenje prene-
katerega invalida mnogo 
lepše. 

IGNAC PFEIFER 

Slovenščina in 
JLA 

v Novem tedniku z dne 15. 
9. 1988 je bilo v članku 
»Kratki stiki.vojakov in civi-
lov na Celjskem« v delu pri-
spevka s podnaslovom Laže 
je pisati kot gledati omenje-
no tudi moje pismo, ki sem 
ga poslal v uredništvo Dela 
v Ljubljano, v sobotni prilo-
gi Dela pa je bil dvakrat ob-
javljen povzetek. V njem 
sem omenil pano (izložbo) 
pred Domom JLA, ki je bil 
tako v prejšnji kot v sedanji 
postavitvi v srbohrvaškem 
jeziku. 

Izložba prikazuje življenje 
in delo vojakov za zidovi vo-
jašnice, ker pa je namenjena 
ljudem zunaj teh zidov, torej 
Celjanom, bi morala biti izpi-
sana v slovenskem jeziku. 
V mojem pismu pa ni bilo 
nobenega govora o zgradbah 
in napisih na njih. 

Na očitek, da ob praznikih 
poleg državne in partijske ne 
izobešajo tudi slovenske za-
stave, niste odgovorili. Ned-
vomno bi bila to zelo lepa 
gesta, ki bi skoraj nič ne 
stala. 

Ker je naše mesto tudi tu-
ristično, sejemsko, bi rad 
celjsko garnizijo opozoril na 
klavrno podobo pred skoraj 
desetletjem prevzete zgrad-
be na Mariborski 31 (bivša 
prodajalna EMO). Med tem 
časom, ko je JLA po Jugo-
slaviji gradila vile. bazene, 
v marmor oblečene domove 
JLA (to je dokazljivo), v Ce-

lju ni bilo denarja za nekaj 
veder apna. Z malo iznajdlji-
vosti bi lahko tudi betonski 
plot, ki ga j e občina postavila 
ob delu vojašnice in okoli 
strelišča, obsadili z rastli-
njem (plezalkami) in bi ga 
narava sama prepleskala. 

Upam, da s tem nisem od-
prl nove fronte in da bo toli-
korat omenjana odprtost 
JLA le prišla do izraza. Sre-
čanje in pogovor o tem bi 
nas, krajane zelo razveselil. 

MARJAN MANČEK 
CELJE 

Večer z Žarkom 
Petanom 

Rimske Toplice so kultur-
no precej na psu. In, ker za to 
dejavnost pristojna DPD 
Svoboda Anton Aškerc že 
dolgo spi spanje pravičnega, 
so za malo več razgibanosti 
poskrbeli člani sekcije za ne-
navadne športe pri TVD Par-
tizan Rimske Toplice. Nji-
hov kulturni odsek, ustanov-
ljen letos, je v goste povabil 
znanega slovenskega režiser-
ja in književnika Žarka Peta-
na, ki s e j e vabilu odzval. Žal 
gledalcev v tem kraju ni veli-
ko pa naj gre za brezplačno 
pojedino ali kulturno-umet-
niški večer. 

Približno dvajsetim, ki 
smo prišli v gostilno »Lo-
vec«, ni bilo niti najmanj žal. 
Znameniti Slovenec, kot je 
avtor uvodne besede imeno-
val Petana, je z občinstvom 
nemudoma vzpostavil stik. 
Govoril jc o literarni uspeš-
nici »Preteklost«, o mnogo-
terih režijah, rdeča nit prijet-
nega pogovora pa je bil tre-
nutek sedanjosti, s katero je 
Petan zelo dobro seznanjen. 
Kako, da med občinstvom ni 
"bilo učiteljev in tistih, ki živi-
jo od prosvetnega dinarja, ni 
znano. 

ANDREJ MARTINŠEK 
Rimske Toplice 

V Slovenskem ljudskem gledališču v Celju bo drevi ob 
19. uri predstava gledališkega dela Bertolta Brechta Opera 
za tri groše. Uprizorili jo bodo za V. mladinski abonma. 

Jutri v petek, prav tako ob 19.30 uri bo premierna pred-
stava Opere za tri groše, ki jo je režiral Vinko Moderndor-
fer, omogočile pa številne organizacije združenega dela. 

V soboto, 1. oktobra bo predstava Opere za tri groše za 
abonma sobota večerni ob 19.30 uri, abonmajske pred-
stave Brechtovega dela pa bodo tudi v torek, 4. in v četr-
tek, 6. oktobra. 

V Kristalni dvorani Zdravilišča v Rogaški Slatini bo 
drevi ob pol osmih koncert, na katerem se bodo predsta-
vili pedagogi glasbene šole iz Celja. 

V sprejemnih prostorih tovarne papirja Radeče bo 
danes ob 18. uri odprtje razstave likovnih del, ki so jih 
umetniki ustvarili na Likovni koloniji slovenskih akvareli-
stov. Razstava krajinskih motivov Radeč in okolice bo na 
ogled teden dni. 

V športni dvorani v Radečah bo jutri, 30. septembra ob 
19. uri koncert ob 75-letnici Pihalnega orkestra radeških 
papirničaijev, združen z nastopom mažoretne skupine in 
vokalnega ansambla Danica iz Šentvida v Podjuni. 

Po ulicah Radeč bo v soboto, 1. oktobra ob 11. uri 
parada in skupen nastop pihalnih orkestrov Radeč, Vevč, 
Krškega, Vrbovca, nastopili pa bosta domača in ljubljan-
ska mažoretna skupina. 

V Likovnem salonu v Celju bodo drevi ob 19. uri odprli 
pregledno razstavo slikarskih del Alojza Zavolovška. Raz-
stavljena dela bodo na ogled do 19. oktobra. 

V mali dvorani doma DPD Svoboda na Polzeli bodo 
drevi ob 19. uri odprli samostojno razstavo Savine Vybi-
hal. Razstava, na kateri si boste ogledali izdelke iz ročno 
poslikanega stekla in nakit iz gline, bo na ogled do 8. 
oktobra. 

V Galeriji kulturnega centra Ivan Napotnik v Titovem 
Velenju je na ogled razstava likovnih del Andreja Pavliča. 
Razstava bo odprta do 12. oktobra. 

V avli hotela Dobrna si lahko ogledate razstavljena 
likovna dela umetnikov, ki so ustvarjali na letošnjem 10. 
Ex Tempore Dobrna 88. Njihova dela bodo na ogled do 10. 
oktobra. 

V avli Razvojnega centra razstavlja karikature Bori 
Zupančič. Razstava bo odprta do 11. oktobra. 

V Knjižnici Edvarda Kardelja na Muzejskem trgu 
v Celju je odprta razstava literarnih del profesorjev celjske 
gimnazije z naslovom Strokovni in znanstveni pisci. Raz-
stava, ki sojo pripravili ob 180-letnici celjske gimnazije bo 
na ogled do 20. oktobra. 

V Zdravilišču v Laškem je na ogled razstava fotografij 
Toneta Košiija iz Laškega. Razstavljene fotografije na 
temo Planinstvo in pohodi si lahko ogledate do sredine 
prihodnjega meseca. 



Štrbunk sredi vodnega rezervata 
Zaradi neurejene kanalizacije del levških hiš še vedno onesnažuje podtalnico, stanovalci pa žive kot 
v prejšnjem stoletju 

Franc Šumej je že od leta 
1983 predsednik gradbene-
ga odbora, ki sodeluje pri 
urejanju kanalizacije v na-
selju Leveč, ki sodi sicer 
v Krajevno skupnost Pe-
trovče, leži pa na samem ro-
bu žalske občine in obenem 
na območju vodno varstve-
nega območja, kjer črpajo 
podtalnico za mesto Celje. 

Kaj hitro, pravi Šumej, so 
takrat urediU kanaUzacijo 
v severnem delu Levca, po-
tem pa so jih zapleti ob ure-
janju kanalizacije južno od 
magistralne ceste pričeli 
spravljati v obup. Težko je 
ugotoviti, kdo je kriv, da sre-
di Levca veliko hiš še danda-
našnji ni priključenih na 
skoraj dokončano kanaliza-
cijo, gotovo pa ne gre kriviti 
samih stanovalcev. 

Ti so namreč že pred štiri-
mi leti prispevali potreben 
denar za zgraditev priključ-
kov. Celjske Ceste kanaliza-
cije so nato tudi v južnem 
delu naselja zgradile kanali-
zacijo skoraj do vseh hiš, žal 
pa je republiški inšpektor ob 
tehničnem pregledu ugoto-
vil nekaj pomanjkljivosti in 
ni izdal uporabnega dovolje-
nja. To se pri podobno zah-
tevnih gradnjah (kanalizaci-
ja v Levcu mora namreč biti 
povsem vodotesna) večkrat 

dogaja, manj pa je razumlji-
vo, da so delavci Cest kanah-
zacij potrebovali kar leto 
dni, da so pomanjkljivosti 
odpravili. Zdaj bi morda in-
špektor lahko prišel kanali-
zacijo spet pregledati, če . . . 
Če ne bi načrtovalec, investi-
torji ali izvajalec spregledali 
štirih zgradb sredi Levca, do 
katerih še zdaj ni speljana 
kanalizacija. Gre za dva prik-
ljučka pri Martinu Kudru in 
priključka na hišah Marjana 
in Antona Zadela. Po prvot-
nem načrtu naj bi do njih 
krake kanalizacije speljah 
preko vrta zasebnika Pod-
miljšaka, ta pa tega ni dovo-
hl. Ker izvajalec del v pred-
računu del ni imel zajete 
druge smeri kanaUzacije do 
omenjenih štirih hiš, prik-
ljučka enostavno ni zgradil. 

Matin Kuder: »Leta 1983 
sem plačal 8 starih milijo-
nov za dva priključka, zdaj 
pa trdijo, da za eno mojih 
hiš ni projekta. To je skraj-
no neodgovorno. Tudi Mar-
jan Zadel je, ko je gradil hi-
šo, vprašal, na kateri strani 
hiše naj postavi greznico, 
zdaj pa so mu hoteli kanali-
zacijo pripeljati po drugi 
strani.« 

Kar nekaj deset gospodinj-
stev sredi Levca lahko sedaj 

opazuje pokrove kanalizaci-
je, ki je že zgrajena, vendar 
se nanjo še ne smejo priklju-
čiti. Hodijo v svoja stranišča 
na štrbunk, ponoči z žepnimi 
svetilkami, ponekod morajo 
vsako kapljo vode nesti na 
vrt, vsi skupaj pa - ne po 

lastni krivdi - onesnažujejo 
celjsko podtalnico. Medtem 
na krajevni skupnosti razmi-
šljajo o tem, da bi dovohU 
priključitev na kanalizacijo 
kar brez pregleda republi-
škega inšpektorja in iščejo 
finančne vire za dograditev 

manjkajočih štirih priključ-
kov. Seveda pa je vprašanje, 
če bodo lako sploh kdaj do-
bili uporabno dovoljenje juž-
ne levške kanalizacije, saj ko 
je polna, ni več mogoče pre-
izkusiti vodotesnosti. 

BRANE PIANO 

Elizabeta Kavalar: »Vsako žlico vode moram ujeti v lavor in zliti na vrt, z možem Luko 
pa sva že tako v letih, da se kar bojim prihajajoče zime.« 

Franc Šumej: »Ker smo na v« 
so gradnjo kanalizacije finm 
nalna skupnost Žalec, Komum 
skupnost, zdaj pa kot da je do 
nas krajanov!« 

Učiteljevih osem križev 
Zgodba o Primorcu, ki Je poučeval otroke ter vnuke svojih prvih učencev 

»Le kaj naj vam povem ob 
osemdesetletnici, ki je niti 
sam nisem pričakoval? Ni-
koli nisem niti upal, da bom 
učakal tako visoko starost, 
zdaj pa kar gre. Še .naduho' 
sem si pozdravil in zdaj 
spet z lahkoto diham«, je 
z oklevanjem začel pogovor 
Franc Cerkvenik s Kalobja 
v šentjurski občini. Še malo 
bolj nezaupljivo je dodal, 
da mu je k tako visoki sta-
rosti najbrž pomagal med. 
»Zadnjih 30 let vsako jutro 
na tešče pojem žličko medu 
in to sem svetoval tudi svo-
ji družini, pa me ne uboga-
jo«, se Franc razgovori. 

Razlog za obisk pri Cerkve-
nikovih na Kalobju je bila 
Franceva osemdesetletnica, 
zraven pa še podatek, da je 
polovico svojega življenja 
preživel v šolskih učilnicah. 
Ce k temu dodamo še njego-
vo šolanje, je čas vsekakor še 
daljši, a Franc se vsega do-
bro spominja. 

Po rodu s Primorske - oče-
tu orožniku se je v družino 
petih otrok rodil leta 1908 
- se je tako trdno vživel v šta-
jersko pokrajino in med tu-
kajšnje ljudi, da ga imajo Ka-
lobčani že dolgo za svojega. 
»Prav dobro se še spomi-
njam, kako smo se v otro-
ških letih selili iz kraja 
v kraj. Očeta so z dekreti pre-
meščali iz ene službe v dru-
go, tako da smo otroci rojeni 
vsak v svojem kraju. Mene 
so položili v zibelko v Plavah 
pri Gorici, največ časa pa 
sem preživel v Grahovem. 
Tam sem tudi začel hoditi 
v osnovno šolo, vendar je 
kmalu izbruhnila I. svetovna 
vojna in naša družina se je 
spet selila. No, po končani 
osnovni šoli so me starši po-
slali v Ljubljano, kjer sem 
končal meščansko šolo in 

kasneje učiteljišče, kmalu pa 
so, najbrž naveličani neneh-
nih selitev, v Ljubljano prišli 
še starši«, se spominja mla-
dostnih let. 

Tudi včasih je biio 
težko za službo 

Na prvo zaposlitev je 
Franc čakal dobri dve leti, 
potem pa je leta 1934 prišel 
v Shvnico pri Celju in za za-
četek poskušal kar največ 
naučiti prvošolčke. »Sode-
lavci so me malce nezauplji-
vo gledali, saj sem s seboj 
prinesel nove čitanke in 
malčke začel najprej učiti ve-
like pisane črke. Včasih na-
mreč to ni bilo v navadi in 
šele, ko se je dela podobno 
lotila tudi mlada učiteljica iz 
ljubljanske Šiške, so novota-
rijo sprejeli še ostali«, pripo-
veduje Franc, ki se je na no-
vo okolje in ljudi hitro na-
vadil. 

»Šola je bila včasih čisto 
drugačna, manj učiteljev in 
tudi učencev je bilo«, pripo-
veduje Franc, ki je v času 
svojega učiteljevanja 
v enem razredu krotil tudi 
več kot 40 šolarjev med 5. in 
8. razredom. »Prav posebej 
veliko jih tako res nisem 
mogel naučiti, a tisti, ki so 
pridno poslušali, so tudi iz 
takšne šole odnesli nekaj 
znanja«, razpreda misli 
o pomanjkljivostih in do-
brih straneh kombinirane-
ga pouka. 

Tudi začetek druge svetov-
ne vojne je Franc pričakal 
v Slivnici, kjer so ga okupa-
torske oblasti prestavile iz 
šole v matično službo, kas-
neje pa so ga mobilizirali 
v nemško vojsko. »Pravza-
prav druge svetovne vojne 

nisem izkusil tako kot veči-
na drugih ljudi. Imel sem 
srečo in kot nemški vojak 
sem v osrednji Nemčiji stra-
žil skladišča, v vseh vojnih 
letih pa nisem niti enkrat 
sprožil puške«, se spominja 
Franc. 

Kot bivši nemški vojak pa 
je Franc ob vrnitvi v Slivnico 
naletel na nezaupanje in le 
s težka je spet dobil učitelj-
sko službo. Takrat, leta 1945, 
je prišel na Kalobje in v tej 
vasici si je ustvaril družino, 
saj je s pomočjo tamkajšnje-
ga župnika spoznal svojo 
Ivanko. »Včasih je boljše, če 
ti ženo drugi izbirajo - pri 
naju s e j e dobro obneslo«, se 
pošaU Franc. 

O tem, da je bil poklic uči-
telja včasih vse kaj drugega 
kot danes, pričajo tudi števil-
ni večeri, ki jih je Franc pre-
živel s člani kalobškega kul-
turnega društva. »Pripravlja-

li smo igre, veselja in navdu-
šenja je bilo med mladimi 
dovolj - le pri odru se je zata-
knilo. Pa smo tudi to rešili. 
Izbirali smo dela s čimmanj 
igralci, občinstvo pa je bilo 
hvaležno še tako skromnih 
uprizoritev«, se spominja. 
Poleg kulturnega in družab-
nega življenja pa je bilo 
v kraju treba poskrbeti še na 
družbeno politično dejav-
nost. Franc je bil nekaj več 
kot 10 let tajnik krajevne 
skupnosti, ves čas pa se je 
vključeval tudi v delo drugih 
organov. 

»Leta so hitro minevala, 
morda tudi zato, ker je bilo 
treba vselej nekaj delati. 
Spominjam se še časov, ko 
smo na Kalobje prav vse 
znosili na hrbtih, zdaj pa 
v naš kraj vodi asfaltna ce-
sta«, je ponosen Franc, ki si 
vendarle ne more kaj, da ne 
bi na drugi strani opozoril, 
kako Kalobje ne gre dovolj 

hitro v korak s časom. »Vča-
sih smo imeli tukaj osem-
razredno osnovno šolo, po-
tem pa je iz popolne počasi 
nastala podružnična osnov-
na šola. Pa kaj bi, otrok ni 
bilo dovolj! Mladi so se odse-
ljevali in čeprav sem takrat 
poznal še čisto vse, od naj-

»Ja, res je. Dobrih 42 in 
pol let delovne dobe imam 
zapisane v svoji delavski 
knjižici. V to je sicer všteto 
tudi služenje vojaškega ro-
ka in dve leti dela pri štor-
skem Gradbenem podjetju, 
a večino svojega službova-
nja sem prebil v šolskih 
učilnicah«, se spominja 
Franc, ki je leta 1952 za dve 
leti ostal brez službe. Uči-
telj, ki je veren in hodi 
v cerkev - ne, kaj takšnega 
si takratne okrajne oblasti 
niso znale predstavljati in 
Franc je ostal brez dela. 
Družino pa je bilo vseeno 
treba preživeti in Franc je 
poprijel ze delo pri štorskih 
gradbenikih, ki so mu za-
upali vzdrževanje cest. Pot-
lej pa se je Franc, ki je uči-
teljevanje že močno pogre-
šal, obrnil na maršala Tita 
in ta mu je odobril prošnjo 
za nadaljevanje učiteljske-
ga dela. Okrajne oblasti so 
Francu ponudile službo 
v Dobju pri Planini in uči-
telj je bil spet s svojimi 
učenci. 

mlajšega do najstarejšega, 
sem zdaj včasih že v zadregi, 
ko srečam kakšen nepoznan 
obraz. Ljudje so se namreč 
začeli vračati na Kalobje in 
morda bomo kmalu spet 
imeh popolno osnovno šo-
lo«, ne more iz svoje kože 
učitelj, ki mu to ni bil le po-
klic, ampak veliko več. 

IVANA STAMEJČIČ 
Foto: EDI MASNEC 

Planini 
Pred desetimi leti so člani 

planinske sekcije v Cinkarni, 
kjer imajo nasploh izredno 
razgibano rekreacijsko in 
športno življenje, dali pobu-
do za organizacijo dvodnev-
nega kolesarskega maratona 
iz Celja do Logarske doline in 
nazaj. Posebnost maratona je 
v tem, da lahko sodelujejo sa-
mo člani planinskih društev 
in sekcij v delovnih organiza-
cijah Cinkarni, Železarni Što-
re, Aeru, Metki, Zlatarni in 
železnici. Z organizacijo so 
začeli pobudniki v Cinkarni, 
nadaljevali pa izmenično vsi 
ostali omenjeni kolektivi. Ta-
ko je nastala pestra skupina 
ljudi, ki ima rada šport in re-
kreacijo, v njem pa najbolj 
kolesarjenje, hojo, izlete v go-
re in podobno. 

Start vsakoletnega planin-
skega kolesarskega maratona 
je pred hotelom Merx, od ko-
der kolona več kot petdesetih 
kolesarjev nadvse disciplinira; 
no krene proti cilju v Logarski 
dolini. Na tem maratonu je 
prijetno to, da vsi vozijo v str-
njeni koloni in ni nobenih div-
jaških pobegov, kot na mno-
gih drugih rekreacijskih akci-
jah. Planinci so na cesti s kole-
si prav tako disciplinirani, kot 

Za trajen spomin pa še po P'''^ 



lem območju, 
ravna komu-
močna vodna 
tstalo le skrb 

Življenje Je poravnalo račune 
Tako lepo kot sedaj Vrhovskima kočarjema še nI bilo 

Ost bolečih spominov otopi, 
kadar jih obujaš zadovoljen 
s tem, kako se je življenje obr-
nilo. Rozika in Edvard Kuko-
vič, doma v slikovitem pohor-
skem zaselku Bezovje, se danes 
v prijetni hišici zraven novih 
domov svojih otrok brez gren-
kobe spominjata časov, ko so 
jim ljudje še upravičeno pravi-
l ih »Vrhovski kočarji«. 

Med prve spomine sedaj 76-
letne Rozke sodi leto 1916. Oče 
je bil med prvo svetovno vojno 
ujet in je šest let preživel v ru-
skem ujetništvu. Doma je bilo 
vse narobe. Zemlja, samo hek-
tar in pol so je imeh, je bila sko-
pa, domačija je pogorela. Do-
kler si niso uredili skromnega 
prostora, so jih vzeli vaščani 
pod svoje strehe. V enem sa-
mem prostoru se je potem sti-
skalo sedem ljudi - dedek, babi-
ca, mama, stric Tija in trije otro-
ci. Šele ko je prišel oče iz ujetni-
štva, je s kamenjem prizidal ko-
čo. Poroka z Edvardom je prine-
sla novo življenje. Takrat sta ko-
čo na novo pozidala. Tudi o tej 
koči danes ni več sledu, tako 
lepo jo je nadzidal in uredil sin 
Gustl. Zase sta Rozika in Ed-
vard uredila stanovanje nad biv-
šo kletjo: »Navajena sem, da sa-
ma gospodinjim,« to utemelji 
Rozika 

V eni izmed umetnosti gospo-
dinjstva, v kuhanju, je Rozika 

mojstrica. To lahko potrdi ver-
jetno več kot tisoč ljudi, nekda-
njih svatov. Za koliko ohceti je 
kuhala, se niti ne spomni. Zače-
lo pa se je šele s hčerkino poro-
ko. Kuhala je mama, l judem pa 
je bilo tisto, kar so dobili na mi-
zo tako všeč, da so rekli. »Če zna 
skuhati za svoje, bo znala tudi 

za nas.« Potem vabila niso pre-
sahnila, 70 let je bila stara, ko je 
kuhala za zadnjo svatbo: »Mlad 
človek vse naredi. Nehala sem 
šele, ko so me pričele boleti 
noge.« 

Kuhanje za svate ni bilo pre-
prosto. Rozika je pred vsako 
svatbo že dva dni prej pekla 
kruh, potice, krofe in drobno 
pecivo, ko še ni bilo pripomoč-
kov, pa je en dan porabila samo 
za rezance. Jedilnik na svatbi je 
bil v tem koncu Pohorja vedno 
enak: goveja juha, nato kuhana 
govedina s prilogami (običajno 
dušeno zelje in pražen krompir), 
svinjska pečenka z dušenim ri-
žem in, seveda, solata. Brez 
ocvrtih in pečenih pišk ni šlo. 
Včasih so jih ponudih ločeno, 
zadnja leta pa že kar skupaj 
- zraven pa solato, se razume. 
Kako so bili l judje zadovoljni 
s postreženim, je najhitreje po-
kazala njihova radodarnost pri 
»larmi«, starem običaju, ko mo-
ra vsak gost povedati zdravico, 
spiti kozarec vina in dati denar 
za kuharico in muzikante. Rozi-
ka je kuhala tudi drugod po Slo-
veniji in Jugoslaviji: »Razlike so 
velike. Bila sem na primer v Bo-
sanskem Brodu - tam kuhajo 
precej bolj enostavno, kuharic 
pa je več.« 

Tako kot na svatbah, je Rozi-
ka rada kuhala tudi doma. Sa-
mo enkrat ji ni šlo. To je bilo za 
Veliko noč leta 1941, na pričet-
ku druge svetovne vojne. Mož 

Edvard je odšel s staro jugoslo-
vansko vojsko. Nazaj pa ga ni in 
ni bilo: »Ostala sem z majhnimi 
otroci. Samo jokala sem. Niče-
sar nisem mogla speči. Še poti-
ce ne.« Ji je šlo pa potem, ko se 
je Edvard vrnil, bolje od rok 
- dokler je kaj bilo. 

Ampak življenje je Kukoviče-
vima poravnalo račune. Vse hu-
do je ostalo nekje v megleni pre-
teklosti, v starih slabih časih. 
Danes so časi zanju dobri. Če bo 
le še zdravje. 

MILENA B. POKLIČ 

Rozika Kukovič: »Rada sem 
med ljudmi.« 

Pred štirimi leti sta Kukovičeva praznovala zlato poroko. Na 
matični urad se nista odpravila. Kaj bi to. Če je držalo petdeset 
let, bo še naprej. 

esetič s kolesi 

ijetno je gledati 
pisano kolono 
"emi in z ustrez-
i, kako počasi 
•a proti ceilju. 
i časa za opazo-
narave, ki se že 
iskem spektru 
ki klepet. Mno-
'e volje, smeha, 
Ija in celo pre-

i za spremljajo-

čim vozilom, katerega varno 
krmari Alojz Milavc, kolesari 
čili šestdesetletnik Adi Vre-
čar, sicer predsednik Planin-
skega društva Celje. Hvali le-
po vreme, pa čeprav so vreme-
noslovci napovedovali dež. 
Sreča, da jih je tudi tokrat 
uneslo. 

Med potjo so se kolesarji tri-
krat ustavili in v Parižljah, na 
Ljubnem in pri Rogovilcu po-
pili osvežilni napitek. Večkrat-

ni udeleženec Milan Gombač 
je hitel pripovedovati, d a j e bi-
lo v začetku še bolj po planin-
sko, saj jih je bila večina s sta-
rimi klasičnimi kolesi, med-
tem ko danes že prevladujejo 
športna kolesa. 

Pet ur in nekaj minut so ko-
lesarji potrebovali, da so se 
ustavili pred lepo obnovlje-
nim počitniškim domom Cin-
karne v Logarski dolini. Vsi so 
se postavili pred fotografski 
aparat, kajti slika bo ohranjala 
spomin na dva prijetna dneva. 
Planinci so se okrepčali s ču-
dovito gobovo juho (gobe so 
nabrali člani gobarske družine 
Bisernica) in ajdovimi žganci, 
malce odpočili in že krenili na 
nov del poti proti Okrešlju. 
V programu je bilo namreč za-
pisano, da mora vsak v kon-
trolni kartonček pritisniti tudi 
žig planinske postojanke in le 
tako bo dobil spominsko me-
daljo. 

Med kolesarji so bih tudi 
štirje, ki so bili na vseh desetih 
planinskih kolesarskih mara-
tonih. 

Adi Vrečar: »Vso skupino 
bom popeljal na Okrešelj, kjer 
obnavljamo 80 let stari Fri-
schaufov planinski dom. Naj 
planinci vidijo, kaj se dela in 
morda bo kdo izmed njih 
s prostovoljnim delom prisko-

čil na pomoč. Zdaj končujemo 
prvo fazo, z deli pa bomo na-
daljevan prihodnje leto.« 

Alojz Milavc: »Planinski 
kolesar, ki maraton vseh deset 
let spremljam v avtomobilu na 
čelu kolone. To je odgovorno 
delo, saj moram skrbeti za var-
no vožnjo, da ne pride do ne-
potrebnih nesreč. Doslej smo 
v glavnem imeli srečo in ni 
prišlo do težjih nesreč. Res pa 
je, da vehkokrat vidim, kako 
se vozniki, ko vidijo kolono 
kolesarjev, ne znajo obnašati 
v prometu. Prav zmedeno de-
lujejo in to je nevarno.« 

Roman Turk: »Na prvih ma-
ratonih je bilo še prijetnejše, 
saj nas je bilo po sto in več. 
Zdaj nas je samo še dobra po-
lovica, vzrok pa vidim v pada-

jočem standardu, saj marsik-
do nima denarja za prispevek, 
ki je potreben za sodelovanje. 
Upam, da bodo ti planinski 
kolesarski maratoni tudi pri-
hodnja leta.« 

Miroslav Vukosavljevič: »S 
kondicijo nisem nikoli imel te-
žav in sem progo do Logarske 
doline in nazaj v Celje vedno 
z lahkoto prevozil. Osebno se 
z rekreacijo veliko ukvarjam 
in mislim, da bi se to moral 
vsakdo, saj se po različnih va-
jah bolje počutim in lažje 
opravljam zahtevno delo.« 

Tokrat sta bila najstarejša 

udeleženca 63 letni Stanko 
Mak in 58 letna Milena Liko-
vič, najmlajša, ki sta sedla na 
kolo, pa sta bila 8 letni Žiga 
Lukanc in 11 letni Gregor 
Tkalčič. Za morebitne po-
škodbe ah oslabelosti naj bi 
poskrbel doktor Janez Tasič, 
ki pa velikega dela ni imel, ter 
je tako iz spremljajočega vozi-
la sedel na kolo in še sam za-
kolesaril z ostalimi. 

Deseti planinski kolesarski 
maraton je za nami. Naj že zdaj 
živi enajsti! 

TONE VRABL 
Foto: EDI MASNEC 

deleženca letošnjega maratona Celje - Logarska 
' sta bila Milena Likovič in Stanko Mak. 

Lepo vama in po cestnih predpisih v koloni proti cilju. 

v Logarski dolini skupinski posnetek več ko petdesetih udeležencev. 

Štirje veterani planinskega kolesarskega maratona, ki so se 
udeležili vseh dosedanjih deset (od leve) Alojz Milavc, Roman 
Turk, Adi Vrečar in Miroslav Vukosavljevič. 



Dragi prijatelji! 
v teh dneh se v šoh gotovo veliko pogovar-

jate o jeseni, o tem, kakšne dobrote bo vse 
prinesla. Tisti, ki ne živite v mestih, te stvari še 
toliko bolje poznate. Če ste nabirah gobe ah pa 
pomagali pri spravilu krompirja, obiranju ja-
bolk ali pa ste le pridno jedli, vse kar je prine-
sla ' tetka Jesen«, lahko svoje izkušnje in doži-
vetja opišete tudi za tole našo stran. Vesela 
bom tudi risbic, pri čemer so k sodelovanju 
vabljeni tudi tisti malčki, ki dneve preživlj^o 
v vrtcih in zn^jo takšne dogodke še n^bolje 
narisati. Sicer pa se ni bati, da bi vaših pri-
spevkov zmanjkalo. Le nekoliko boste morah 
potrpeti, pa boste vsi prišli na vrsto, saj je 
mapa, v katero spravljam vaše spise in pesmA-
ce, zelo debela. Vaša Tanja 

Narava je lepa 
~ Narava je lepa spomladi, 

ko trate zelenijo, 
ptički žvrgolijo, 
rože cvetijo 
in drevesa brstijo. 

Dim iz tovarn 
uničuje naravo 
in ona vse bolj umira. 
Življenje naše nič več ni zdravo, 
civilizacija nas okupira. 

JERNEJ JAKOP, 5. r. 
OŠ Ratanska vas, Rogaška Slatina 

Sadje nam že leti v naročje, narisal BORIS 
VOK, 3. r. COS Stranice. 

Tudi to so pregovori Prestrašila sem se , Srečali smo kosca 
Kdor se danes smeji, slabo živi. 

(MARKO) 
Ne joči, saj je že dežja preveč. 

(TANJA) 
Mi sejemo pšenico, drugi pa se-

jejo besede. 
(TATJANA) 

Kdor rad živi, ima tudi rad 
ljudi. 

(PETRA) 
Kdor veliko pije, zdravje po-

lije. 
(BRANE) 

Kdor veliko spi, se brez težav 
uči. 

(ANDREJ) 
Kdor ima delo, ima tudi jelo. 

(URŠKA) 

UČENCI 4. r. 
OŠ Edvard Kardelj 
Slovenske Konjice 

Milo za drago 
Nekega dne smo se igrali med 

dvema ognjema. Naenkrat smo 
se zaceli prepirati. Neki deček je 
stopil predme in mi začel žugati. 
Rekel sem mu, naj se umiri. Pre-
pričan sem bil, da bo odnehal, 
toda planil je vame. Začel se je 
pretep. Začutil sem udarce po 
obrazu. Oko sem imel zatečeno. 
Rekel sem mu, da mu bom vrnil. 
Čez teden dni sem si pozdravil 
rane. Srečal sem dečka in prete-
pel sem ga, da si potem ni več 
upal na igrišče, kadar sem bil jaz 
tam. Samo vrnil sem mu, kar 
sem mu bil dolžan. Dečka poz-
nam in vem, da ni nesramnejšega 
kot je on. Upam, da na svetu ni 
veliko tako zlobnih ljudi, ki te, 
meni nič, tebi nič, napadejo. 

BORIS JAKOPIČ, 4. r. 
OŠ Edvard Kardelj 
Slovenske Konjice 

V šoli smo včeraj brali berilo, 
kako se je teta Pavla prestrašila 
drobcene miške. Tudi jaz bi rada 
povedala nekaj o tem, kako sem 
se prestrašila. 

Ko sem neke noči mirno spala, 
sem zaslišala ropot. Tako sem se 
prestrašila, da sem šla klicat ma-
mico. A mamica se mi je smejala, 
kajti zunaj je bil močan veter, za-
to se je prevrnila samokolnica, ki 
je bila postavljena na prostem. 
Ko smo nekega večera že vsi bili 
v posteljah, se je v stanovanje 
pritihotapila naša muca. Prišla je 
v mojo sobo. Zagledala sem ne-
kaj belega. Ko sem to povedala 
mamici, je rekla, naj muco odne-
sem ven. Tudi z mišmi se mi je 
nekaj pripetilo. Ležala sem v so-
bi v stari hiši, kjer smo imeli miši 
in mamica jim je nastavila strup. 
Ko sem vstala, sem pred posteljo 
zagledala mrtvo miš. Tako sem 
se ustrašila, da sem glasno zakri-
čala. Ugotovila pa sem, da ima 
strah velike oči. 

METKA JURKOŠEK, 4. r. 
OŠ Kompole 

Pričelo se Je 
Prvega septembra sem začel 

hoditi v peti razred osnovne šole. 
Spet se je pričelo vstajanje ob pol 
sedmih. V šoli smo dobih tri no-, 
ve predmete: angleščino, tehni-
ko in srbohrvaščino. Na dan se 
učimo sedem ur, tedensko pa pe-
tintrideset ur. Dvakrat na dan 
imamo samostojno učenje. Naša 
tovarišica je Danica Graber. 
V razredu nas je triindvajset. De-
klic je deset in dečkov trinajst. 
Počutimo se dobro. Vsi smo pri-
jatelji med seboj. 

MILAN RKMAN, 5. r. 
COŠ Fran Roš 

Celje 

Pred šolo smo srečali kosca. 
Šli smo k njemu in se začeli po-
govarjati. Ime mu je bilo Stanko 
Fijavž in je imel v roki koso, za 
pasom pa šapur. Ravno je brusil 
koso. 

»Kako rečete ročaju, na kate-
rem je kosa?« 

»Temu lesenemu delu se reče 
kosišče.« 

»Kdo g a j e izdelal?« 
»Take stvari naredim kar 

sam.« 
»Koliko koscev je včasih ko-

silo?« 
»Veliko, po pet, šest ali še 

več.«. 
»Kdaj ste šli na delo?« 
»Popoldne ob petih, delali pa 

smo do pozne noči, ko smo se 
vračali in peli.« 

ANDREJ PUKŠIČ 2. r. 
COŠ Stranice 

Ko bom velik, ne 
bom kadil 

Ko bom velik, bom pilot. Ko 
bom velik, bom imel svojo hišo. 
Da pa bom velik prav tako kot 
oče, bom še kadil. Takšno je Nej-
čevo razmišljanje in razmišljanje 
še marsikaterega otroka. Si mar 
velik, če kadiš? Ko pa slišiš, 
ogromno številko, koliko milijon 
ton cigaret se na svetu pokadi, pa 
najprej malo bolj pogledaš, od-
preš usta m ostaneš brez besed. 
Prav je, da imamo teden boja 
proti kajenju. Še bolj prav bi bi-
lo, če ta teden ne bi kadil. Toda to 
je očitno nemogoče. Da je življe-
nje, če kadimo, skrajšano za pri-
bližno osem let nam gre skozi 
ušesa. Skoznje nam gredo tudi 
razlage o boleznih kot so pljučni 
in ledvični rak. 

Vse to sliši mali Nejc v šoli in 
premišljuje. Težko pride do zak-
ljučka, toda najde ga. Sklene: ko 
bom velik, bom pilot. Ko bom 
velik, bom imel svojo hišo. Da pa 
bom mnogo, mnogo večji od oče-
ta. ne bom kadil. Dobro se je 
zgledovati po starših, učiteljih in 
sploh starejših. Toda v tem pri-
meru smo mi na žalost pametnej-
ši. Mi verjamete? 

SONJA SINKOVIČ, 8. r. 
OŠ Bračičeve brigade 

Kozje 

Izštevanke 
Ti si lepa, ti si slepa, ti si jopca, 

ti si klopca, ti pa nisi nič, naj te 
čebela pič. 

Sem in tja, sem in tja, vetrček 
pihlja, ko pa pride hudi piš, ti 
lovišl 

Koka kokodajca: pusti moja 
jajca, če jih ne pustiš, pa loviš. 

Ena mačka bolhe šteje, našteje 
jih deset, ti pa pojdi miško ujet. 

Pika Nogavička ima rdeča lič-
ka, nosek pa rumen, ti pa pojdi 
ven. 

Maček pod čelado, liže čokola-
do, čokolada se stopi, maček pa 
na rit zleti. 

DOPISNIŠKI KROŽEK 
COŠ Stranice 
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I Jakob B. iz Opekarni-
i-e ulice se je zaradi svoje 

razvade, da ponoči na 
glas navije muziko, že 

jčkrat srečal z miličniki, 
lobeno od teh snidenj - tu-
, tisto prejšnji torek - pa 
jl<oba ni spametovalo. Ja-
jb je namreč spet do kon-
j odvil gumbe, tako da so 
jorali muziko poslušati 
,eprostovoljno) tudi sta-
jvalci iz prtličja, čeprav 
jlcob stanuje v osmem 
adstropju. Miličniki so ga, 
(t ponavadi, ob prvem 
[,isu le opozorili. Jakob je 
;jšal muziko, potem pa 
iidno opazoval, kdaj bodo 
pličniki odšli. Po njiho-
trn odhodu je spet navil 
^rature, vendar pa se je 
yi krepko uštel - del mi-
tnikov je še ostal na Ope-
^niški. Jakob je moral 
ftanek večera preživeti 
prostorih za treznenje 

v popolni tišini. 

• Anton K., znani raz-
[jjač je imel prejšnji te-
en dve predstavi; najprej 
torek v Ribiškem bifeju 
Trubarjevi ulici, nato pa 
I naslednji dan v gostišču 
ibič. Obakrat so posredo-
ili miličniki in ga prijavili 
idniku za prekrške, kjer 
I ima Anton že kup takš-
h prijav, a, kot kaže, nič 
zaleže. 

• V sredo sta se v Zvod-
m zravsala Drago S. in 
aijan J. Miličniki so zo-
r oba vročekrvneža napi-
II prijavo. 
» V nedeljo popoldan so 
ličniki pridržah Franca 
iz Ivence, ker je doma 
rahoval družino, pred-
!m sina. Franc je vzel 
jke precej debelo palico, 
reči pa njegovi udarci ni-
bili premočni, ker je 

d tem preveč popil. 
S.Š. 

Naslednjič na icraju dogodita 
v petek so svoja strokov-

na mnenja povedali sodni 
izvedenci, 10. oktobra pa bo 
delna rekonstrukcija tra-
gičnega dogodka, ki se je 
zgodil 3. maja letos v Spod-
njem Sečovem, 

V petek se je za en dan 
nadaljevala glavna obravna-
va proti obtoženemu 47-let-
nemu Dragutinu Kunšteku. 
Na šmarski enoti temeljnega 
sodišča Celje se zagovarja za-
radi suma, da je storil dve 
kaznivi dejanji umora in eno 
kaznivo dejanje poskusa 
umora. Kot smo v našem 

časniku že poročali, se je do-
godek, pri katerem sta bila 
dva mrtva, eden pa hudo ra-
njen, zgodil po prepiru pred 
stanovanjsko hišo v Spod-
njem Sečovem. Dragutin 
Kunštek je tedaj v brata Jo-
žeta in Božidarja Gobca ter 
Matijo Pestotnika izstrelil 
vseh sedem nabojev iz pišto-
le. Božidar Gobec je bil na 
Kraju obračunavanja mrtev, 
njegov brat Jože je umrl med 
prevozom v mariborsko bol-
nišnico, Matija -Pestotnik pa 
je bil hudo ranjen. 

Po zaslišanju nekaterih 

prič, ki so dejanje opisale 
približno enako, razhajale pa 
so se v nekaterih bistvenih 
podrobnostih, so v petek 
svoje povedali še izvedenci 
medicinske stroke, psihiater 
in psiholog, obravnava pa se 
bo nadaljevala z delno re-
konstrukcijo dogodka, ki bo 
10. oktobra. Te rekonstrukci-
je se bo udeležil tudi stro-
kovnjak za balistiko republi-
škega sekretariata za notra-
nje zadeve. Kakor hitro pa 
bo ta poslal svoje mnenje, 
bodo razpravo na šmarskem 
sodišču nadaljevali in verjet-
no kmalu tudi izrekli sodbo. 

Kolesa z motorji 
se ustavljajo 

Ni nam treba biti preveč 
pozoren spremljevalec poro-
čil o prometnih nesrečah, pa 
lahko kaj hitro ugotovimo, 
da je zadnji čas vsaj tričetrt 
prometnih nesreč takih, kjer 
so udeleženi voznik koles 
z motorji. Čeprav pogosto 
tarnamo nad mladimi, ki 
preobjestno vozijo taka vozi-
la, pri takih nesrečah niso 
udeleženi le mladi vozniki, 
ampak pogosto tudi precej 
stari. Na ta priročna vozila 
namreč sedajo ljudje vseh 
starosti, pa tudi v zelo različ-
nih stanjih. Kontrol takih 
voznikov je manj, pa je zato 
za krmili koles z motorji tudi 
veliko takih, ki z nejasno gla-
vo krmarijo po cesti. 

Ne v zagovor mladim, ven-
dar moramo resnici na ljubo 
zapisati, da tudi veliko odra-
slih vozi taka kolesa brez 

ustreznih potrdil o poznava-
nju cestno prometnih pred-
pisov- toda vseeno je veliko 
več kot neznanja, neupošte-
vanja vseh določil varne vož-
nje. Vsaj polovica takih ne-
sreč se zgodi zaradi izsiljeva-
nja prednosti: ali pri vožnji 
z neprednostne na prednost-
no cesto, ali v križiščih. Tudi 
zadnja taka huda nesreča, ki 
se je zgodila v petek zvečer 
in ki je terjala mlado življe-
nje, seje zgodila zaradi take-
ga vzroka. 

Čeprav je res, da se tudi 
nekateri vozniki »močnej-
ših« vozil včasih objestno 
obnašajo do voznikov teh 
mini vozil, vendarle drži, da 
večino takih prometnih ne-
sreč zakrivijo vozniki koles 
z motorjem sami. Ne izučijo 
jih pogosta opozorila, tudi ne 
poročila o težkih posledicah 
prometnih nesreč. Trčenja in 
padci se namreč običajno 
končajo s hudimi poškodba-
mi voznikov ali potnikov na 
kolesih, saj so le-ti ob pešcih 
najmanj »zavarovani« udele-
ženci v prometu. Pa je tudi 
zato vznikla ideja, ki je zdaj 
že uzakonjena, da bodo mo-
rali tudi vozniki koles z mo-
torji in potniki na njih obvez-
no nositi zaščitne čelade. In 
to ne navadnih okrasnih, 
ampak take, ki jim bodo res 
zavarovale glave, če se bodo 
zapletli v prometno nesrečo. 
Če že ne vozijo dovolj z gla-
vo, n^ za glavo vsaj bolj po-
skrbijo. 

F. K. 

del s kozolca 
petek je okoli 19. ure med spravilom otave padel 
zolca 64-letni kmet Ivan Tisel s Planine pri Sevnici. 
lom je spravljal krmo, pri tem pa je neprevidno stopil in 
hnil pet metrov globoko na tla. Zlomil si je lobanjsko 
in bil takoj mrtev. 

irla zaradi podhladitve 
) so prejšnji petek našli na njenem domu v Koblju pri 
enskih Konjicah mrtvo 77-letno Marijo Ribič, so 
iteri posumili, da je umrla nasilne smrti. Na telesu je 
reč imela več vreznin, ki so nastale s koso. Vendar pa je 
ikcija pokazala, da je Ribičeva umrla zaradi podhla-

V križišču pred avto 
v petek ob 18.40 uri je 18-letni 

voznik kolesa z motorjem Ro-
man Gril iz Andraža nad Polze-
lo pripeljal s kolesom z motor-
jem po lokalni cesti iz Latkove 
vasi proti križišču s prednostno 
magistralno cesto Vransko-Ce-
Ije. Peljal se je brez prižgane luči, 
v križišču pa se tudi ni prepričal, 
če lahko varno prečka cesto. Ta-
ko je zapeljal ravno pred osebni 
avto, ki ga je iz šentrupertske 
smeri pripeljal 28-letni Andrej 
Pertovt iz Dobrteše vasi. Pri trče-
nju je bil voznik kolesa z motor-
jem tako hudo ranjen, da je med 
prevozom v bolnišnico umrl. 

Z avtom trčil v hišo 
Med prevozom v brežiško bol-

nišnico je v soboto zvečer umrl 
41-letni voznik osebnega avto-
mobila Vjekoslav Pečnik iz Ve-
lincev pri Klanjcu. Med vožnjo 
od Golobinjeka proti Bistrici ob 
Sotli je v kraju Hrastje v blagem 
ovinku zaradi neprimerne hitro-
sti zapeljal na desno bankino, na-
to je zapeljal prek ceste na levo 
bankino ter z avtom treščil v vo-
gal stanovanjske hiše. Voznika, 
ki ni bil pripet z varnostnim pa-
som, je vrjglo iz avta in je obležal 
hudo ranjen. Kmalu za tem je 
v reševalnenm vozilu umrl. 

Pri prehitevanju zbil 
peški 

v nedeljo ob 2.45 je na magi-
stralni cesti v Štorah 21-letni 
voznik osebnega avtomobila 
Peter Pišek iz Celja zbil 24-letno 
Darjo Tržan in 23-letno Danico 
Golež obe iz Štor. Voznik je pe-
ljal od Šentjurja proti Celju, na 
ravnem delu ceste pa je pričel 
prehitevati drugo vozilo. V megli 
je prepozno opazil peški, ki sta 
šli po levi strani ceste. Močno je 
zaviral, vendar je vseeno obe za-
del. Hudo ranjeni so prepeljali 
celjsko bolnišnico. 

Zapeljal pred avto 
v ponedeljek ob 14.35 je na 

magistralni cesti v Slovenskih 
Konjicah voznik osebnega avto-
mobila 41-letni Ivan Jelenko 
s Tepanjskega vrha zbil 31-let-
nega kolesarja Darinka Levarta 
it Slovenskih Konjic. Kolesar se 
je pripeljal po cesti od avtobusne 
postaje, nato pa na križišču nena-
doma zavil levo ter tako zapeljal 
pred osebni avto, ki ga je Jelenko 
vozil naravnost. Kolesarja so hu-
do ranjenega prepeljali v celjsko 
bolnišnico. 

Padla pod kolesa 
prikolice 

v sredo zvečer se je hudo rani-
la 38-letna Marta Planko iz Pari-
dola. Peljala se je na prikolici, ki 
jo je s traktorjem po lokalni cesti 
peljal njen 42-letni mož Anton. 
Ko je peljal po klancu navzdol, se 
je srečeval z osebnim avtomobi-
lom, ker pa je peljal prehitro, ga 
je pri zaviranju zaneslo na banki-
no in nato s ceste. Traktor s pri-
kolico je začel peljati po travniku 
navzdol: traktorist je skočil z vo-
zila, ženi pa tega ni uspelo. Med 
vožnjo je padla s prikolice pod 
kolo in se hudo ranila. Traktor se 
je po okoli 150 metrih vožnje 
ustavil v potoku. 

Objestnost ali dotrajanost 
Prejšnji četrtek so nekateri občani Titovega Vele-

nja opozarjali na eno izmed spominskih plošč z imeni 
padlih borcev in žrtev fašizma ob osrednjem velenj-
skem spomeniku, ki je ležala na tleh. Spraševali so se, 
ali jo je kdo namenoma odtrgal, ali je za to kriva igra 
otrok ali kaj drugega. Možno je namreč, da je plošča 
padla s podstavka tudi sama, sja je bila pritrjena le 
z navadnimi betonskim vijaki. 

Semaforji v Laškem 
Dokončen rezultat pobud 

in razgovorov, ki se vlečejo 
že vse od ureditve križišča 
pri Humu v Laškem je, da 
bodo tem postavili semafor. 

Na zadnjem razgovoru 
predsednika občine Jožeta 
Krašovca s predstavniki 
SKIS, Občinske SIS za ce-
ste, Skupnosti za ceste Slo-
venije, Cestnega podjetja Ce-
lje in drugimi odgovornimi 
predstavniki za prometno 
varnost v občini, je prevlada-
lo spoznanje, da je proble-
matičnost prometa v križiš-
ču možno urediti le s sema-
forizacijo. 

To zagotovilo so dali tudi 
na Skupnosti za ceste SR 

Slovenije in obljubih, da bo 
na tem križišču semaforji na-
meščeni do 15. novembra 
letos. 

VLADO MAROT 

Delovna skupnost upravnih 
organov občine Celje, 
Trg svobode 9, občinski oddelek za občo upravo 
občine Celje objavlja 

JAVNO DRAŽBO 
1. zapuščine - stroji, orodje in drugi predmeti kle-
parske stroke 
2. najednih predmetov - kolesa, kolesa z motorjem 
in ostali najdeni predmeti (13. člen zakona o po-
stopku z najdenimi predmeti Ur. list SRS št. 31/76) 

Seznam predmetov je objavljen na oglasni deski 
Skupščine občine Celje, Trg svobode 9. 

Javna dražba: 

- pod tč. 1 bo v petek, 14. oktobra 1988 ob 16. uri na 
dvorišču Narodnega doma, Trg svobode 9, 
- pod tč. 2 bo v soboto, 15. oktobra 1988 ob 9. uri na 
dvorišču Narodnega doma. Trg svobode 9 in se 
v primeru dežja prestavi na naslednjo soboto. 

Vsa pojasnila v zvezi z javno dražbo lahko občani 
dobijo v času uradnih ur upravnega organa v sobi št. 
11/9 v tretjem nadstropju ali po telefonu št. 28822, 
int. 73. 

»LESNIMA« Ljubljana, 
Parmova 53 
Komisija za delovna razmerja 

TOZD NT - PRODAJNA MREŽA, LJUBLJANA, 
PARMOVA 53 

objavlja za potrebe PC Lesnina, Leveč pri Celju 

prosta dela in naloge: 

1. poslovodje 
Pogoji: srednja strokovna izobrazba (V. ali IV. stop-
nja) poslovodske, komercialne, lesarske, ekonom-
ske ali trgovske smeri, 3 leta delovnih izkušenj, 
3-mesečno poskusno delo) 

2. prodajalca - pripravnika 
3 delavce 
(za določen čas - 6 mesecev) 

Pogoji: srednja strokovna izobrazba (V. ali IV. stop-
nja) ekonomske ali trgovske smeri 

Za objavljena dela in naloge pod točko 1 sklepamo 
delovno razmerje za nedoločen čas s polnim delov-
nim časom, za dela in naloge pod točko 2 pa za 
določen čas 6 mesecev s polnim delovnim časom. 

Kandidate vabimo, da pošljejo svoje ponudbe z do-
kazili o izpolnjevanju pogojev in opisom dosedanje-
ga dela na naslov: »LESNINA« Ljubljana, kadrovsko 
pravni sektor, 61000 Ljubljana, Parmova 53, v 8 dneh 
po objavi. 

O izbiri bomo kandidate obvestili v 30. dneh po 
sklepu pristojnega samoupravnega organa. 



Šmartinsko Jezero zamenjalo Bled 
Tri dni je bilo Šmartinsko 

jezero prizorišče prve večje 
športne prireditve, flnala 
evropskega prvenstva v pod-
vodni orientaciji. Mirna vo-
da, lepo okolje mešanega goz-
da, med katerim so na drobno 
posejane kmetije in položena 
polja in travniki, vse je bilo 
kot nalašč za prireditev, ki so-
di v naravno okolje, ne pa 
med beton in asfalt. 

Od leta 1980 pa do lani so 
takšne in podobne prireditve 
pripravljali v Blejskem jezeru. 
Lani so ga temeljito očistili in 
zdaj je v njem voda tako bistra, 
da ni več primerna za zahtevno 
podvodno orientacijo. Nekate-
ri izmed vodilnih slovenskih 
podvodnih potapljačev so bili 
lani na pripravah na Šmartin-
skem jezeru, ki pa je s svojo 
ravno prav kalno vodo izredno 
primerno za podvodno orien-
tacijo. Tako je Šmartinsko je-
zero takorekoč čez noč postalo 
prizorišče največje zaključne 
prireditve letos v Evropi - fina-
la v podvodni orientaciji. Pred 
tem so tekmovalci že nastopili 
na petih tekmovanjih po dru-
gih državah, za finale pa so se 
zbrali v Celju. 

Čeprav to tekmovanje ne 
zahteva posebnih priprav, pa 
so vseeno morali veliko posto-
riti, da je bila organizacija 
brezhibna. Delavci Ingrada so 
še predzadnji dan zidali in be-
tonirali sanitarije sredi gozda 
v neposredni bližini bifeja Je-
zero. Zakonca Žagar, ki vodita 
bife, sta vse dni tekrriovanja pa 

že tudi prej z dobrimi jedrni 
poskrbela za vse tekmovalce, 
vodje in tudi delavce. 

Okoli brane pri jezeru so za-
vihrale zastave osmih evrop-
skih držav, spodaj v dolini so 
sredi opojno zelenih travnikov 
zacveteli veliki sivi šotori, oko-
li katerih je bila zbrana pisana 
in mnogotera potapljaška 
oprema. Sredi jezera so miro-
vali orientirji, čolni in druge 
priprave za tekmovanje. Na 
tekmovanju v Celju se je zbra-
lo trideset potapljačic, kar je 

Pokrovitelj zanimivega tek-
movanja, ki pa si ga je kljub 
lepemu vremenu ogledalo ze-
lo malo ljudi, je bila skupšči-
na občine Celje, organizator 
Društvo za raziskavo morja iz 
Ljubljane, kateremu so poma-
gali člani Društva za šport na 
vodi Nivo Celje. 

doslej daleč največ in 53 potap-
ljačev iz šestnajstih klubov de-
vetih evropskih držav (Franci-
je, ZR Nmečije, Bolgarije, 
ČSSR, Avstrije, Poljske, Mad-
žarske, Italije in Jugoslavije), 
vsi pa so se pomerili v treh 
različnih disciplinah. 

V prvi disciplini, imenovani 
monk, je med ženskami zma-
gala reprezentanca Bolgarije 
I pred Jugoslavijo in Bolgarijo 
II, med moškimi pa ekipa Par-
dubice iz ČSSR pred BHG iz 
Budimpešte na Madžarskem 
in reprezentanco ZRN. 

V. drugi disciplini, vodni ori-
entirji, je postal evropski pr-
vak Peter Stajnc iz ČSSR pred 

Markusom Schfheutlejem iz 
ZRN in Lubomiijem Silnyjem 
iz ČSSR, najboljša Jugoslova-
na iz DRM Ljubljana Tomaž 
Favai in Tomo Vrhovec pa sta 
bila na solidnih 7. oz. 8. mestu. 
Uvrščenih je bilo 44 tekmoval-
cev, 9 pa jih je ostalo brez točk. 

Med ženskami je nastopilo 
26 potapljačic, štiri so ostale 
brez točk. Zmagala je Dana 
Perničkova iz ČSSR pred Lud-

milo Beltschevvo Bolgarija m 
Zsuzso Katona Madžarska, na-
ši najuspešnejši pa sta bili Tina 
in Ana Krašovec iz DRM Ljub-
ljana za 7. oz. 16. mestu. 

V tretji ekipni disciplini (4 
moški in 3 ženske) je med mo-
škimi slavila ekipa Liberca iz 
ČSSR pred FRG iz ZRN in 
Pardubicami iz CSSR, Jugo-
slovani pa so bili peti, med 
ženskami je tudi zmagala eki-

pa Liberca iz ČSSR pred Bol-
garijo in Jugoslavijo DRM 
Ljubljana itd. 

Šmartinsko jezero je dobro 
prestalo prvo večjo preizkuš-
njo pa čeprav je tekmovalce iz 
mnogih evropskih držav preje-
lo zgolj z naravnimi čari. Ni 
bilo razglednic, spominskega 
žiga, značk, spominkov in še 
kakšne drobnarije, ki sodi zra-
ven. Res je, da so bili vsi z raz-
položljivim in ponujenim za-
dovoljni, vendar pa smo le iz-
pustili veliko priložnost, da po-
nudimo še kaj drugega kot 
sonce, zrak in vodo. Dobro bi 

Bojan Jager, vodja t ^ 
vanja iz Ljubljane: Če^ 
so tekmovalci bili do lani J 
vajeni mondenosti Bled^^ 
so se tu veliko bolje počmi 
Tekmovali so v naravhS 
okolju in ljudje so jih j j 
sprejeli. Vse je bilo tako ^ 
ravno, kot je naraven tu î J' 
bolj uveljavljajoč šport pi 
vodna orientacija. Sem bo^ 
tudi prihodnja leta prav 
vo še prihajali in prirejJ 
tekmovanja, saj je voda ^ 
ravnost idealna. Postoriti^ 
treba še nekaj malenkosti? 
bo organizacija še boljšaj, 
letos. Tudi proglasitev reiw 
latov in podelitev prizn^ 
bomo v bodoče pripra\^ 
v naravnem okolju ob jeze^ 
Celjski župan je bil nad 
ditvijo izredno zadovoljen 
je ves navdušen pripoved, 
val, da se bo že moralo nai 
toliko denarja, da bodo asf̂  
tirali vsaj tistih nekaj sto nm 
trov makadamske ceste. SicJ 
pa smo hvaležni vsem, ki) 
omogočili finale evropskej 
prvenstva. Do prihodnje^ 
tekmovanja pa bomo več 
redili tudi pri delu z ostaliu 
potapljaškimi klubi (tuj 
v Celju), da bi se morda \ 
prihodnje leto zadnji viken 
v septembru pojavili v tti 
movalni konkurenci.« 

bilo tudi asfalitirati tistih neb 
sto metrov makadama in pj 
staviti kakšno svetilko. Zai 
bo priložnost že prihodnje lete 
ko naj bi na Šmatinskem jezj. 
ru pripravili odprto prvenstvo 
Slovenije z mednarodno ude 
ležbo, kdaj kasneje pa še sve 
tovno prvenstvo. ) 

TONE VRABI 
Priprave tekmovalk pred zadnjo disciplino v ekipni podvodni orientaciji, kjer je zmagala 
ekipa Liberca iz ČSSR. ^^^ MASNEC 

Republiška liga: kaj se dogaja s celjskimi nogometaši, 
ki so po 5. kolu z eno samo točko in štirimi porazi ter 
izredno slabo razliko v golih 4:11 sami na zadnjem mestu? 
Ekipi ne gre in ne gre ter je žal tam, kjer je kljub vsem 
neprijetnostim nismo pričakovali. Ingrad Kladivar je 
gostoval v Ljubljani in izgubil proti vodeči ekipi v ligi 
s kar 6:2, oba zadetka pa je dal Marinček. Razočaral je tudi 
Elkroj, ki je z 1:0 izgubil v Medvodah, medtem ko se je 
velenjski Rudar vrnil iz Kamnika s točko, ko je igral 2:2 
s Stol Virtusom. Domačini so vodili že 2:0, nakar so gostje 
dali dva gola preko Boškoviča in Baždareviča in izenačiU. 
Tretjo tekmo v novem prvenstvu so odigrali doma nogo-
metaši Partizana Hmezad Žalec in dosegli prvo zmago nad 
solidno ekipo Vozil iz Nove Gorice. V prvem polčasu sta 
bili obe ekipi nespretni, v nadaljevanju pa so domačini 
dosegli dva pomembna gola preko Kotnika in Hodžarja. 

Trener ekipe Stevo Stefanovič: »Imamo več kot 50 
odstotkov točk in mislim, da smo dobro startali. Doma 
igramo tudi v nedeljo, ko bo naš nasprotnik Stol Virtus iz 
Kamnika. Pokalno tekmo smo z njimi v Žalcu izgubili, 
zdaj smo na vrsti, da jim to vrnemo in da ostaneta točki 
doma.« Ingrad Kladivar bo gostoval v Novi Gorici, kjer se 
bo srečal z ekipo Vozil, velenjski Rudar doma pričakuje 
Muro, najtežje delo pa čaka Elkroj, ki bo v Mozirju igral 
proti razigrani vodeči ekipi Ljubljane. 

Vzhodna območna liga 5. kolo: Dravinja je gostovala 
v Mariboru in izgubila z Železničarjem 2:1, strelec je bil 
Fink. Pomembno zmago v gosteh je dosegel novinec 
Papirničar, ki je premagal Dravo na Ptuju 0:1 z golom 
Pepelnika, Steklar pa je doma ugnal Veržej 2:1, strelca 
Prevoljšek in Brundič. ERA Šmartno je igrala doma samo 
0:0 s Pekrami, kljub temu pa je z 8. točkami sama v vod-
stvu. Na 2.-3. mestu sta Steklar in Dravinja 7, 8.-9. pa 
Papirničar 4 točke itd. 

Ob občinskem prazniku bodo tudi letos v T.Velenju 
pripravih turnir v malem nogometu, imenovan 8. oktober. 
Turnir bo dva dni in sicer v soboto, 8. oktobra ter v nede-
ljo, 9. oktobra, oba dneva od 9.-17. ure. Število ekip je 
omejeno, tako da bodo rok prijav zaključili 1. oktobra. 
Oddaljenejše ekipe bodo igrale v nedeljo, informacije pa 
so možne po telefonu 857-011. TV 

Pokal Šoštanjčanom 
v soboto je bilo bo Šoštanjskem jezeru 

zadnje letošnje tekmovanje v ribolovu za 
pokal Zveze ribiških družin Celje, ki so 
ga dobro pripravili šoštanjski ribiči. Tek-
movanja se je udeležilo sedem šest član-
skih ekip ribiških družin celjskega ob-
močja. Po triurnem ribolovu so največ 
uspeha imeli ribiči Ribiške družine Vo-
glajna. ki so zmagali pred laškimi in šo-
štanjskimi ribiči. 

Skupni zrnagovalci pa so postali ribiči 
RD Paka iz Šoštanja. Nadaljni vrstni red: 
2. RD Voglajna, 3. RD Laška, 4. RD Celje, 
5. RD Šempeter, 6. RD Titovo Velenje in 
7. RD Podčetrtek. Med posamezniki pa je 
postal skupni zmagovalec Anton Babič 
pred Izidorjem Kolarjem in Francem Re-
beuškom. 

Na sliki tekmovalci RD Paka z osvoje-
nim pokalom Zveze ribiških družin Ce-
lje. Qd leve: Urh Kodre, Klemen Miklav-
žina. Vlado Mešič, Silvo Koželjnik, Suza-
na Koželjnik, Franc Rebeušek in vodja 
ekipe Rudi Mešič. FRANJO BOGADI 

Smučarji skakalci 
na plastiki 

Na 75 metrski plastični ska-
kalnici v Titovem Velenju je bi-
lo republiško prvenstvo v smu-
čarskih skokih za mlajše mla-
dince. Skakalci s celjskega ob-
močja so dosegli naslednje uvr-
stitve: 4. Matjaž Triplat, 5. Viki 
Čepelnik (oba TV), 10. Robi 
Oblak (B-A), 18. David Videnšek, 
26. Janez Turnšek (oba SSK Ce-
lje) itd. 

Šallisti tretji 
Na Okroglem pri Kranju je bi-

lo republiško prvenstvo za sle-
pe in slabovidne v šahu. Ekipa 
Celja je osvojila 3. mesto v posta-
vi Ivan in Franc Mla^nik, Franc 
Mohorič in Viki Vrtačnik. 

ŽnuderI četrti 
v Banja luki je bilo državno 

prvenstvo v kegljanju za vse ka-
tegorije invalidnosti. Iz Celja je 
v slovenski reprezentanci nasto-
pil Matej Žnudel, ki je bil v svoji 
kategoriji četrti, z ekipo Sloveni-
je pa drugi. 

Kovinar Štore 
z novim rekordom 

v Rečici pri Laškem je bilo 
vsakoletno tekmovanje z voja-
ško puško. Na strelišču pri Jera-
nu je nastopilo deset ekip, z no-
vim rekordom strelišča pa so 
zmagali strelci SD Kovinar Štore 
551 krogov pred SD Žalec 550, 
SD D. Poženel Rečica I 526, SD 
S.Šlander Šempeter 521, SD 

D. Poženel Rečica II 451, SD Co-
met Zreče 367 krogov itd. Med 
posamezniki so bili najboljši 1. 
Alojz Zagoričnik Šempeter 187, 
2. Mladen Melanšek 186, 3. Alojz 
Klovar, oba Žalec 185, 4. Branko 
Malec 185, 5. Vili Dečman 184, 6. 
Ivan Kočevar, vsi Štore 182 kro-

V.LAVRINC 

Štirideset let 
streistva v Laškem 

Ob jubileju, 40-letnici so člani 
SD Stane Rozman iz Laškega 
pripravili na strelišču v Rečici 
pri Laškem tekmovanje z zrač-
no puško, kjer je nastopilo deset 
ekip in več posameznikov. Ekip-
no so slavili strelci D. Poženel 
Rečica 1433, 2. SD S.Šlander 
Šempeter 1393, 3. SD A.Kerše 
Pivovarna Laško 1348, 4. SD 
S.Rozman Laško 1 1298 krogov 
itd. Člani posamezno: 1. Andrej 
Brunšek 366, 2. Damjan Sajovic 
357, 3. Branko Goluh, vsi Rečica 
357, 4. Franc Kotnik 356, 5. Šte-
fan Ošep, oba Šempeter 354 kro-
gov itd. Članice 1. Saša Videč 
M. Breza 347, 2. Helena Lavrinc 
334, 3. Zora Lavrinc, obe Rečica 
326 krogov itd. y LAVRINC 

Mlada Bezjakova 
druga 

v soboto in nedeljo je bilo 
v Celju republiško atletsko pr-
venstvo v mnogobojih. 

V štirih kategorijah celjski at-
leti niso imeli zmagovalca. Naj-
boljši uspeh je dosegla mlada 

Bezjakova. ki je med pionirkami 
v šestoboju z 4947 točkami osvo-
jila drugo mesto. Zlata medalja ji 
je ušla za 38 točk. V isti konku-
renci sta bili Straškova in Cvet-
kova peti do šesti z enakim števi-
lom točk 4397. Celjani imajo med 
najboljšo šesterko le še pionirja 
Lukaščka, ki je bU peti z 6407 
točkami. j 

Mariki regijski naslov 
Kegljavke so že končale regij-

sko prvenstvo posameznic. Naj-
boljša je po odličnem nastopu na 
žalskem kegljišču bila Marika 
Kardinar - Nagy, ki je zmagala 
s skupnim rezultatom 1770 podr-
tih kegljev. Sledijo Šeško 1714, 
Mikac 1694, Lesjak 1690, Gobec 
1683, Petak 1681, Milošič 1613, 
Zimšek 1609, Razlag 1601 in Zu-
pane 1575 podrtih kegljev. 

V soboto in nedeljo bodo keg-
Ijavke nastopile v tekmovanju 
dvojic na kegljišču v Šoštanju. 

J. K. 

EMO republiška 
reprezentanca 

Kegljaška ekipa EMO Celje je 
nastopila kot ženska reprezen-
tanca Slovenije v Novi Gorici 

na večjem turnirju ob prazu 
vanju domačega kluba. Celjan 
ke, ki se te dni pridno pripravlja 
jo za evropski pokal, so preprii' 
Ijivo zmagale, najboljša med p« * 
sameznicami pa je bila Jožic' 
Šeško. ( 

J i • 

Povedia Lešnik-
Sivka 

Pričelo se je regijsko kegljj" 
ško prvenstvo v dvojicah. Pi • 
nastopu na celjskem kegljišč 
so med 40-dvojicami imeli naj 
več uspeha kegljači Hmezadi 
EMO, Dobrne in Prebolda. " 

Najboljših 12 dvojic se bo po 
merilo še enkrat za dve praziu 
mesti, ki vodita na republiško p; 
venstvo. 

Povedia sta člana ekipe Hme 
zada Lešnik in'Sivka s 1760 pod: 
timi keglji, sledijo pa EMO II (B; 
glez-Salobir) 1725, EMO I (Urt 
Gmajner) 1712, Prebold I (Kačič-
Tomažič) 1710, Dobrna I (Tašla-
Kompan) 1685, Hmezad II (Korc 
pan-Raspotnik) 1679, Dobrna E 
(Rošer-Rošer) 1669 in Hmezad ff 
(Trost-Ramšak) 1659 podrtih 
kegljev. 

J. KUZMA 

Le 24 pravilnih odgovorov 
Za 104. šahovsko nagradno igro je prispelo 61 dopisnic, ven; 

dar je bilo le 24 pravilnih odgovorov (Laško). Nagrajence. 
prejmejo nagrade Keramične industrije Liboje, je izžrebal 
šahovska prvakinja celjske regije Bojana Zorko. Nagrajenci so 

3. nagrada: Ivan Blažič, Solčava 2, 63335 Solčava 
2. nagrada: Stane Kraševec, Sleme 1, 61385 Nova vas 
1. nagrada: Denis Brežnik, Delavska 8a, 63000 Celje 
Skrivnostni gost v oddaji športno dopoldne je bil znani 

reporter Sergej Tavčar, športni urednik koperske televizije. 
tokrat skrivnostnega gosta ni nihče odkril. 

Vse nagrade so v oglasno-naročniškem oddelku Novega te"; 
nika in Radia Celje na Trgu V. kongresa 3a v Celju. Nagrajeni' 
jih lahko dvignejo osebno v 30 dneh po objavi. 

ŠAHOVSKA NAGRADNA IGRA 105 
Znani argentinski šahist, po rodu poljski Žid, je leta 
1947 odigral simultanko na slepo s 45 nasprotniki. 
Želja mu je bila, da bi vest o novem svetovnem 
rekordu prebrali svojci, vendar nihče ni bil več 
med ž iv imi . . . ! 

Kdo je bil to? 

Miguel Najdorf 
Osccar Panno 
Aleksander Aljehin 

Nagrajuje Cinkarna Celje 



Idlične uvrstitve SŠP 
Z2U plaketami kar 55 na ceUsko območle 

y veliki dvorani Union v Ljubljani je 
U osrednja republiška prireditev, 
^ so podelili priznanja najboljšim 
Ukim športnim društvom in posa-
^nikom za dosežke na tem pomemb-
ni področju v prejšnjem šolskem letu. 

' Sloveniji je trenutno okoli 600 osnov-
! in srednjih šol, od katerih se jih je 
flcrnovanje vključilo 237. Zlate, srebr-
jn bronaste plakete je dobilo 224 ŠŠD, 
tega kar 55 na celjskem območju, kar 
•elik uspeh. 
[Sloveniji so med 224 plaketami po-
jil 85 zlatih (na celjskem 25), 71 srebr-
i(l9) in bronastih 68 (11), ostali pa so 
jjli pisna priznanja. 
(ed tremi kategorijami sta kar dve 
jgi ostali na celjskem območju, poleg 
g pa smo dobili še eno drugo mesto, 
je izjemen uspeh. OŠ Pohorski odred 
jlov. Konjic je bila najboljša med šola-
s prilagojenim' programom (zlati pla-
jsta dobili še šoli L. Mikuš v Žalcu in 
itov Simončič v Rogaški Slatini), OŠ 
?lahovič iz T.Velenja pa med osnov-
li, kjer je za skoraj 500 točk prehitela 
igouvrščeno ŠŠD na OŠ V. Šmuc 
[oli. 
yed srednjirni šolami je 2. mesto v Slo-
iiiji osvojilo ŠŠD Pedagog iz Celja. Po-

leg omenjenih so zlate plakete še osvojili 
srednje šole ŠŠD Tehnik, ŠŠD Kajuh in 
ŠŠD Ekonomik, vsi iz Celja ter osnovne 
šole D. Jereb Slov. Konjice, G. Šilih 
T. Velenje, A. ŠAškerc T. Velenje, 
S.Šlander Prebold, K.Destovnik Kjyuh 
Šoštanj, Bratov Mravljak T.Velenje, 
1. Kovačič Efenka Celje, M. Pintar Toledo 
T.Velenje, F.Roš CELJE, B.Vinter Zre-
če, F.Vrunč Celje, B. Ročk Šoštary, 
E. Kardelj Slov. Konjice, F. Malgaj Šent-
jur, A.Aškerc Rim. Toplice in F.Skok 
Celje. 

Srebrne plakete srednje šole Steklar-
ska šola Rog. Slatma, SŠ B. Kidrič Celje, 
Zdravstvena šola Celje, SKSMŠ Štore, 
osnovne šole B.Kidrič Rog. Slatina, 
P.Trubar Laško, Bratov Letonja Šmart-
no ob iPaki, Štorski železaiji Štore, N. Ci-
lenšek Griže, Šmarje pri Jelšah, V. Ba-
gat Braslovče, I. Celjske čete Celje, Ra-
tanska vas Rog. Slatina, V. Šlander Pol-
zela, Podčetrtek, Bratov Juhart Šempe-
ter v Sav. dolini, Bratje Dobrotinšek Voj-
nik, M.Širca Petrovče, S.Šlander Celje 
in M. Broz Bistrica ob Sotli. 

Bronaste plakete srednje šole ŠŠD 
Gostinec in SŠD Savinja Trgovska šola 
obe iz Celja, osnovne šole Frankolovo, II. 
grupa odredov Mozirje, XIV. divizija Do-
brna, E.Kardelj Rogatec, III. bataljon 

NOV Vitanje, F.Kocbek Gornji grad, 
F. Krajnc Celje in Bračičeva brigada 
Kozje. 

Podelili so tudi zlate značke mentor-
jem v ŠŠD. Letos jih je dobilo pet men-
torjev, med njimi tudi Bogdan Kučer iz 
Žalca. 

Med trinajstimi najboljšimi športnimi 
organizatorji učencev in dijakov pri ŠŠD 
so tudi trije s celjskega območja: Barba-

Bogdan Kučer je že 23 let zaposlen na 
osnovni šoli P. Šprajc Jur v Žalcu, kjer 
prav toliko let tudi skrbi za delo ŠSD 
(letos zlata plaketa), ki je med najboljši-
mi v Sloveniji in seveda tudi občini. 
Kučer pa je aktiven tudi v delu Partiza-
na, smučarskega kluba, ZTKO in TKS, 
deset let vodi občinski aktiv učiteljev 
telesne vzgoje, skratka svoje življenje 
je s poklicem trdno zapisal telesni vzgo-
ji v rednih urah pouka, kot tudi izven 
njih. 

Marija Satler dela kot športni peda-
gog že enaindvajset let, zlasti pa skrbi 
za pester športni utrip v ŠŠD na osnov-
ni šoli Vransko. Aktivna je tudi v Parti-
zanu Žalec in TKS. 

ra Jager iz Prebolda ter Boris Plamber-
ger (Srednja pedagoška šola) in Danilo 
Tratnik (SŠD Tehnik na Tehnični šoli 
Maršal Tito) iz Celja. 

Štirje telesnokulturni delavci so dobili 
priznanje Zveze društev telesnokultur-
nih pedagogov Slovenije, med njimi tudi 
Marija Satler z osnovne šole Vransko. 

TONE VRABL 

Helena Lavrinc iz Rečice 
pri Laškem, odlična strelka, 
članica Si) D.Poženel in več-
kratna državna reprezentant-
ka: »Uspehov naših strelcev 
na OI v Seulu smo se razveseli-
li vsi strelci širom po domovi-
ni. Po tihem smo pričakovali 
kakšno medaljo, ne pa kar tri, 
od tega dve zlati. Našo najbolj-
šo udeleženko olimpijskih iger 
Jasno Šekarič iz Osijeka sama 
osebno zelo dobro poznam, saj 
sva od leta 1985 skupaj z Denis 
Bola z T.Velenja nastopali 
v mladinski državni reprezen-
tanci in osvajali medalje. Tako 
smo pred tremi leti prvič sku-
pgj osvojile ekipno medaljo, 
Jasna pa še med posameznica-
mi. To je odlična strelka, ki zla-
sti v zadnjem času ogromno 
trenira. Zaposlena je v strel-
skem društvu Osijek na streliš-
ču, ki je med najsodobnejšimi 
objekti v Evropi. Štiri ure dela, 
ostalo trenira tako dopoldne 
kot popoldne. Po vseh dosež-
kih od mladinskih do članskih 
pa sem prepričana, da še ni re-
kla vsega in da bo, če bo tako 
vztrajna, dosegala odlične uvr-
stitve tudi v bodoče. Sicer pa 
je Jasna prisrčno, mlado dekle, 

ki ima rada vse, kar ji ponuja 
življenje, na prvem mestu pa je 
trenutno streljanje in zato je 
tudi uspela.« 

Adi Vidmajer, predsednik 
odbora za svobodno menjavo 
dela in objekte pri TKS Žalec: 
»Upam, da smo vprašanje no-
gometnega kluba Partizan 
Hmezad Žalec trenutno rešili. 
Že pred leti smo bili za razvoj 
nogometa pod pogojem, da 
imajo v pogonu vse selekcije 
od pionirjev do članov in da 
igrajo izključno z domačimi 
igralci oziroma iz doline. To 
jim je tudi uspelo in zdaj 
s člansko ekipo nastopajo v re-
publiški ligi. Smo za ureditev 
ograje, kar zahtevajo predpisi, 
vendar z ustreznimi reklamni-
mi panoji. V vodstvu dobro de-
lajo in igro z žogo moramo po-
pularizirati, saj drugega, razen 
uveljavljajočega ženskega ro-
kometa, v Žalcu nimamo. Prav 
je, da se je nogomet uveljavil, 
saj imajo za delo vse osnovne 
pogoje od igrišča do slačilnic 
in zd^ tudi pokrovitelja.« 

T, VRABL 

[anc Pešec na šahovski olimpiadi železničarjev 
)d 16.-24. septembra je 
a na Poljskem 12. olimpi-
I šahistov, ki so zaposle-
oa železnici. 

£tošnje olimpiade se je 
;ležilo kar dvajset evrop-
h držav, Jugoslovani pa 
Dsvojih solidno 9. mesto, 
agala je reprezentanca 
jetske zveze, ki je za dve 
d prehitela Madžarsko, 
lijo pa Poljska, ČSSR, 
itrija, Bolgarija, Francija, 
ska, Jugoslavija, Danska 

itd. Za Jugoslavijo so nasto-
pili: na prvi šahovnici Pešec 
(4 točke iz sedmih partij), ob 
njem pa še Krstič 2, Ožanič 
3,5, Tomič 4, Markovič 5,5 in 
Šantič 4, vsi iz sedmih partij. 

F. Pešec: »Po sili razmer 
sem igral na prvi šahovnici, 
ker sta dva naša najboljša ša-
hista železničarja odpoveda-
la sodelovanje. Z izkupič-
kom sem zadovoljen, saj sem 
se med drugim srečal tudi 
z velemojstrom in dvema 

mednarodnima mojstroma. 
Vrstni red je pravilen, naj-
bolj pa so presenetili Avstrij-
ci s 5. mestom. Domačini so 
kljub neizkušenosti in dru-
gim težavam, ki jih ta trenu-
tek tarejo, olimpiado odlično 
pripravili. Sam sem doslej 
sodeloval že na petih šahov-
skih olimpiadah železničar-
jev in upam, da bom tudi na 
naslednji, ki bo po vsej ver-
jetnosti v ZR Nemčiji.« 

TV 

IVIerx drugi 
v Postojni je bil medna-

rodni košarkarski turnir na 
katerem so sodelovale štiri 
ekipe. 

V prvi tekmi so celjski 
košarkarji Merxa premagali 
Slovan Mineral 82:90 (naj-
boljši strelec Gole 26), v borbi 
za 1. mesto pa so doživeji vi-
sok poraz z domačini Postoj-
no 111:93. Tudi na tej tekmi 
je bil n^bol jš i strele Gole 33, 
ki so ga tudi proglasili za naj-
boljšega igralca turnirja. KK 
Merx je osvojil 2. mesto. 

Šoštanju točka v gosteh 
Rokometaši Šoštanja so po uspešnem startu v 1. kolu 

novega republiškega prvenstva v 2. kolu gostovali pri enem 
izmed favoritov Inles Riku v Ribnici in po trdi borbi iztržili 
dragoceno točko. 

Igrah so neodločeno 23:23. Nek^ minut pred koncem so 
gostje celo vodili s tremi goh razlike, kar pa jim ni uspelo 
obdržati do konca. Najučinkovitejši strelec je bil ponovno novi-
nec Voglar, ki je dal 10 golov. Po uvodnih tekmah kaže, da je 
Šoštanj z njim izredno veUko pridobil. Š o š t ^ je po 2. kolu 
s tremi točkami na 4. mestu, v 3. kolu pa igra znova doma 
v Rdeči dvorani, kjer se bo srečal z močnim nasprotnikom, 
trenutno vodečim ITT Rudaijem iz Trbovelj. 

V 3. kolu II. republiške hge vzhod so mladi rokometaši Aera 
Igrah doma in dosegh tretjo zaporedno zmago, ko so premagali 
Dravo iz Ptuja 24:18. N^boljša strelca sta bila Novak 8 in Vešli-
gaj 6. V 4. kolu rokometaši Aera gostujejo v Ormožu, kar bo 
derbi dveh vodilnih ekip v tej ligi. TV 

Organizatorju medna-
)dnega koncerta že ne-
oliko proslule skupine 
liddle of the road tudi 
)krat v Celju ni uspelo, 
oncert so morali od-
ovedati, kl jub temu, 
a bi z omenjeno skupi-
0 nastopil tudi vedno 
ttualen ansambel Se-
em mladih, kajti 
predprodaji so prodah 
imo 48 vstopnic. Kot 
Ho izvedeli tudi 
Ljubljani obisk ni bil 
Osebno dober, vseeno 
J tako slabega zanima-
la v Celju ni nihče pri-
ikoval • Nekaj se sliši 
'di o kadrovskih spre-
^mbah pri ansamblu 
ikend iz Radeč, ki naj 
bile posledice počit-

^kega igranja na mor-
Tudi počitek ni več 
kar je bil m Vlado 

'^denšek iz Titovega 
•ienja, sicer že vrsto 
f živi in dela v Zvezni 
t>ubliki Nemčiji, vse-
'0 pa njegov ansambel 
'bro dela tudi doma, 
^potrjuje tudi kaseta. 
So jo izdali pred ne-
bnim • Velenjski 
'^k ročk je končno le 
'Snel ves material za 
^^to in ploščo, ki naj 
jfšla... takrat ko bo 
^ izšla, kajti tudi mli-
^aših produkcij me-
jo počasi • Zmago-
''^a skladba Lojtrce 
^ačih za mesec sep-
^bcr je skladba Edi-
'e mama, ki jo izv^a 
^^mbel Toneta Za-
fja m 

Iskre zažareie v Preiski 
v Preiski, majhnem nase-

lju blizu Vinske gore, so se 
mladi fantje, ljubitelji na-
rodnozabavne glasbe, odlo-
čili, da ne bodo raztegovali 
samo meh diatonične har-
monike. 

Tomaž p rev ter Marko in 
Sandi Osetič so sklenili usta-
noviti ansambel, zato se je 
Tomaž odločil za trobento, 
Sandi za kitaro. Marko pa je 
ostal zvest harmoniki. Seve-
da brez ritma ni šlo, zato se 
jim je pridružil bas kitarist 

Ivan Hrastovec, ki pa je mo-
ral iti služiti domovini. Zelo 
uspešno ga je V tej mladi 
skupini nadomestil Dušan 
Polšak iz Celja, ki poleg bas 
kitare dobro obvlada tudi 
bariton. 

Kot pevko so najprej pova-
bili k sodelovanju Darjo Ga-
ber, kateri sta se pridružila 
še Jože Sušeč in Sonja Drev. 
Mladi glasbeniki se niso ho-
teli prepustiti naklučju in so 
na svoje vaje povabili Toneta 
Videča, da bi s svojimi izkuš-
njami pomagal ansamblu na 

začetku njegove glasbene 
poti. 

Prvi uspehi so se že poka-
zali, saj je ansambel Iskre 
uspešno nastopil na priredi-
tvi Pokaži kaj znaš na Dobju 
in še nekaterih drugih. Pova-
bili so jih tudi na revijo na-
rodnozabavnih ansamblov 
v Vinsko goro kjer običajno 
igrajo priznani ansambli in 
to je za mlade glasbenike 
priznanje ter možnost, da se 
še marsikaj naučijo. 

FP - Foto: EE 



Direktor - baron 
žalska predstava Linhartovega dela Ta veseli dan 

ali Mat iček se ženi ima vsaj dve znači lnost i : uspela 
je združi t i občinske kul turnike, v vlogi barona pa 
nastopa sam direktor cel jskega gledališča. 

Zato ne presenečajo dobre ocene njegovega lika 
- saj je navajen vodi lne vloge. 

Ingrad na dnu 
Ingrad se nikakor ne 

more izvleči iz težav in 
njegov sedanji položaj 
je res prav na dnu. 

Beseda ni o gradbin-
cih, ampak nogome-
taših. 

Shod v Celju 
Pa bo le shod v Celju! 

Ali pa morda na Dobrni. 
Protestni shod vsekakor 
bo. 

Vendar ne zaradi polo-
žaja na Kosovem, ampak 
zaradi lokacije o odlaga-
lišču jedrskih odpadkov. 

Odlično za 
preverjanje 
orientacije 

Zvedeli smo, da so 
tekmovalci In vodilni, ki 
so se udeležili tekmova-
nja za evropski pokal 
v podvodni orientaciji, 
zelo pohvalno izrekli 
o pogojih tekmovanja 
na Šmartinskem jezeru. 
Tu je namreč voda do-
volj motna in zato še ka-
ko primerna za taka tek-
movanja. Pa ni čudno, 
če se nam obetajo tu še 
kakšna pomembna tek-
movanja. 

Torej nam enkrat ne-
čiste vode le prinašajo 
nekaj dobrega. 

Opozorilo 
Ne bodite presene-

čeni, če boste te dni po 
cel jskih t rgovinah ali 
gost insk ih obrat ih pri-
jazno postreženi. 

Zdaj namreč teče ak-
ci ja ocenjevanja takih 
lokalov! 

Streznitev 
Podatki iz Zdravil iš-

ča Rogaška Slat ina so 
prav presenetl j ivi za 
naše razmere. Pravijo 
namreč, da je letos 
prodaja vode Donat 
MG manjša kot lani. 

To je čudno zato, ker 
donat MG vendarle po-
maga k Streznitvi! 

Brez 
skakanja 

čeprav tudi v konjiški občini bele-
žijo nekaj rezultatov, kakršnih doslej 
v tej hitro napredujoči občini niso 
bili vajeni, se ob razpravi o gospo-
darjenju na zadnji seji vseh treh ob-
činskih zborov ni oglasil niti en dele-
gat. To so nekateri glasno komenti-
rali, češ da še ni tako hudo, da bi 
morali skakati s stolov. 

Da ne bo tedaj, ko bo to morda 
potrebno, že prepozno! 

Preblisk tedna 
Nekateri se z ozimnico oskrbujejo od 

sorodnikov z vasi, nekateri s tržnice, 
drugi spet iz trgovin. 

Nekateri tudi s sosedovih njiv ali kleti! 

Za vsak slučaj 
Ob novi dvosedežnici Smrekovec na 

Golteh bodo uredili tudi novo smučarsko 
progo. Zvedeli smo, da jo bodo poimeno-
vali »blatnik«. 

Zlobneži pravijo, da verjetno za primer, 
če ne bi bilo snega. 

Prodornejšl 
glas 

Šmarčani so ob jubileju ra-
dijske postaje dobili nov moč-
nejši UKV oddajnik. S tem se 
je njihova slišnost mnogo zve-
čala. 

S tem upajo, da bo tudi nji-
hov glas o nerazvitosti še malo 
bolj slišen. 

Vprašanje je le, če mu bodo 
prisluhnili tisti, ki bi morali. 

V mestu ni svetlobe za nas, mati moja. Zaprta je v viso-
kih zgradbah, mi niti do oken ne moremo doseči. Dvig-
nili se bomo na prste, vzeli si bomo sonce, ji je v svojih 
zgodbah pripovedoval Vid. Povzpeli se bomo na prste, 
vzeli si bomo svetlobo - ponavlja Anin drugi jaz v koloni 
prednikov. Planine so od vseh strani stisnile mesto, kot 
usek je ozka dolina, po kateri stopajo. Tudi obraze jim 
težko prepoznava. Grobi so. Po eni strani zamazani 
s premogovim prahom, po drugi s cementnim. V Anini 
dolini je celo reka črna in dan je v rovih črn. Je potem 
kaj čudnega, da tako dolga kolona išče svetlobo? 

Končno. Prišla je tja, od koder se je napotila. Tu je, 
sredi separacijskega hrupa, ki ga je vsepovsod nosila 
s seboj. Vdihnila je vlažen, čisto poseben vonj premoga. 
Sem sodi, to ji je zdaj jasno, nikoli ne bo odšla, pa če bi 
še toliko odhajala. Sem med te zamazane ljudi, pa kar-
koli bo že oblekla: tovarniško haljo, natakarski predpas-
nik, kraljevo krono... sem sodim, med mrtve in žive 
v tej dolini. Del njih sem - morda roka, prst ali celo 
samo noht - vendar sem del njihovega trajanja. 

»Premakni se! Kam si se zazijala? Si oglušela?« 
Odskoči. Zdrznila seje, kot na hitro prebujena. Tudi 

tukaj vpijejo nanjo in jo kregajo. Naj, zaslužila je. 
Obstala je tik kraj ozkotirne proge, hunti bi jo lahko 
zagrabili. Drugič bo previdnejša. Posebno še zaradi 
dela. Kako naj bo tukaj v službi, če bo preslišala zvone-
nje ali sireno? Premaknile jo bodo psovke kot danes, se 
nasmehne sama pri sebi in se napoti proti zgradbi, 
v kateri je bila uprava premogokopne družbe. 

Potrkala je, negotovo pozdravila ter vljudno in 
ponižno zaprosila za zaposlitev. 

»Na separaciji, na ,lezeponu'.« 
»Ni mesta.« 
»Lahko tudi kaj drugega.« 
»Vse je polno, zasedeno.« 
»Karkoli, samo da dobim delo.« 
»Niii! Slišiš! Družba ima že tako in tako zgubo. Kaj 

sploh mislite vsi skupaj? Vsak dan samo daj, daj, poma-
gaj! To ni socijalna ustanova. To je rudnik. Pojdite 
k župniku, bog deli milost ne pa premogokopna 
družba.« 

Še enkrat so se za njo zaprla vrata, pred njo pa se je 
odprla praznina. Ničesar: ne dela, ne kosila, ne prihod-
nosti. 

Ana predobro pozna ta občutek. Odkar ga je prvič 
spoznala, ga ni več pozabila. Toda zdaj ne bo pohlevno 

spodvila repa. Na svoji zemlji je! Kosti njenih prednikov 
so ostale pod zemljo, njenih - ne tistih belopoltih iz 
pisarn. Od tod Ana ne bo odšla. Kjerkoli drugje, celo 
med prijatelji se počuti sama - toda tukaj je del vseh. 
Ana blodi okrog separacije. Stoji in gleda. Gre dalje, 
sede in spet gleda. Vs je kot nekoč, a vendarle mora 
gledati. Da se nagleda tistega, kar nosi v sebi. Pa še 
nekaj vodi Ano dan za dnem v bližino rudnika. Nikogar 
noče vprašati, vendarle bi želela zvedeti, zato se mota 
povsod, kjer je treba in kjer ni, če ne bi morda le kje 
zagledala njega, Ivana. 

Neskončno si ga želi videti. 
Laže: »Grem iskat delo.« 
Ve, dela ne bo ne danes, ne jutri - a Ivana bo morda 

srečala. Če sploh še dela v rudniku. In če ga najde 
- kako mu bo pogledala v oči? Če jo bo pogledal glo-
boko v oči, bo v njih našel Vida. Že res, da je pobegnila 
od njega, natančneje povedano - od njegove žene - a vse 
dobre besede, vsa ljubkovanja je odnesla s seboj. Niko-
mur ne pusti, da ji to vzame. To je še malo, kadar mora 
nekdo gaziti v celec in se na vse strani razteza enaka 
praznina, da sploh ne veš, v katero smer naj kreneš. 
Proti Ivanu! Zakaj naj bi trepetala. Ni njegovo dekle. 
(Lovi se za slamico, ker ji vest vendarle ni čista.) Nikoli 
ni Ivan govoril z njo o teh stvareh, vendar ga je Ana 
ljubila in želela, da bi se pogovarjala prav o tem. Mogoče 
ne ravno zdaj, ko poleg nje še ves živ sedi Vid in ji 
pripoveduje pravljice o nekem drugačnem svetu, o neki 
drugi svetlobi. Mogoče pa prav zaradi tega, ker je izgu-
bila to svojo najlepšo pravljico, želi imeti poleg sebe 
prijatelja. Če bi takšen človek, kot je Ivan, dal besedo, je 
ne bi nikdar požrl - to Ana čuti. Zato ga prikrito išče. 
Poskuša ga slučajno srečati. Da bo lahko rekla: iščem 
delo, pa sem te srečala. 

Ni dobila dela, tudi Ivana ni srečala. V rudarski dolini 
in v rudarskem življenju so črni dnevi. Za kanček svet-
lobe seje treba dolgo boriti. 

V nedeljo popoldne je prišel na obisk sosed. Ni bilo 
ravno pogosto, skoraj bi lahko prešteli na prste, koliko-
krat je prišel v njihovo hišo ta bogat kmet, kolikokrat je 
izmenjal nekaj besed z njihovimi, vsega željnimi usti. 
Govori, da je šel po polju, gledal, kakšno je žito, počasi 
zlati, postaja kleno, treba bo nabrusiti srpe. Tako je 
pogledal k njim, išče žanjce, ve, da je zdaj tudi Ana 
doma, da ni dobila dela, ah, koliko ljudi ga brezupno 

išče, z rudnikom gre navzdol, njegovo klasje pa je zlato 
in se bo osulo, če ga ne požanjejo. 

»Odkar sem prestopila prag te hiše,« je kasneje mati I 
razlagala Ani, »delam na sosedovih njivah. Nekaj zaslu- [ 
žim, nekaj odslužim. Tudi tebi ne bo to prvič. Sli bou , 
skupaj, domače delo lahko počaka.« i 

To poletje je Ana pozabila na mesto, o katerem tako i 
ali tako ni želela z nikomer govoriti. Kmalu po vrnitvi s( k 
je z mamo ostro sprla zaradi tega. Mati se ni in ni mogls j 
sprijazniti z resnico, da hči noče nazaj v mesto. Hči pa m \ 
mogla razumeti mame. Tudi na Ivana je počasi prene- ^ 
hala misliti. Kako dolgo že ni bila doli pri rudniku! Kako i 
tudi, ko je roke in noge zakopala v sosedovo zemljo, s 
misli in čustva pa ji je izparilo sonce. Od zore do mraks n 
je paslo svoje žarke po njenem tilniku. 

Soseda, slabotna, jetična ženica je bila zadovoljni | 
Sama je komaj zmogla, da postori, kar je treba v hiši in 
je znala ceniti dobrega delavca. Pred Ano je postavljali 
slastnejše kose mesa in večje zagozde kruha. 

»Jej,« ji je govorila, »zemlja zahteva moč, slabotne 
zametava. Ce vodijo plug slabotne roke, postane jalovi 
in ne rodi. Močni se dogovarjajo z močnimi.« 

Le kam šteje sebe, premišljuje Ana, ko jo opazuje-
kako se bolehno obrača. Med močne, kam pa drugam' 
Ona ne prodaja rok. Tudi če jo bo treba voziti v vozičku 
- njej se bodo klanjali. Pravzaprav se bodo klanjah 
njenim njivam, gozdovom in denarju - ona pa bo 
mislila, da pred njo sklanjajo glavo. 

Minila je žetev in začela se je mlačev. Ana ni več 
hodila domov niti spat. Mamo je videla, kadar je tudi 
ona prišla pomagat. Za pogovor ni bilo časa. O čem P^ 
naj bi se sploh pogovarjale? Povedali sta druga drug' 
več kot sta želeli - in zdaj obe stopata po teh beseda^ 
kot po ostrem kamenju. Dekle boli to oddaljevanje, ke^ 
ima mamo zares rada, pa vendar ne more drugače. OdrB-
sla je in hoče živeti svoje življenje. 

Kadar tako nanese, tudi gospodar pomalem doliva 
olja na ta ogenj. Pohvali jo, kako je že odrasla 
pametna in kakšna škoda je, da ni gospodarica na velika 
kmetiji, kakršna je na primer njegova, kajti česarkoli sj 
poprime, ji uspe. Spočetka so take in podobne besede 
nekako drsele mimo njenih ušes, a malo po malo so 
ugnezdile v njej in ji šepetale tudi tedaj, kadar gospo-
darja ni bilo poleg: »Dobro dekle si ti, dobro, pametno 
in odraslo. Takoj se vidi, da imaš rada zemljo in da sO 
tvoje roke kot ustvarjene za moje posestvo. Skoda, veli-
kanska škoda, no, škoda...« Dobro ji je dela hvala (celo 
pseto maha z repom, ko ga pohvališ) in sčasoma so P 
take in podobne besede postale potrebne kot kruh. Cejo 
na ravnanje lastnih staršev je začela gledati nekako 
z drugačnimi očmi. Kot osel sem jim garala vsa leta. Pf 
me nikoli niso pohvalili... Matije ležala bolna, vsa tiis^ 
je bila na meni, kuhanje, pranje in vrt. očeta in brat^ 
pripravljam za na delo. jih pričakujem - a nihče me ^ , 
pohvali niti za šalo. Dobro, dobro, zapomnila si bom ^^ 
Šele zdaj spoznavam, kakšen je pravi človek. Tale sose 
je človek in gospodar kot treba. 





Zajtrk našega šolarja 
Pred začetkom sistematičnega pre-

gleda vprašam: »Kdo danes ni zajtr-
koval?« Roke dvigne vsaj pol razreda 
osnovnošolcev in skoraj vsi srednje-
šolci. Le redki so tešč zaradi pregle-
da, čeprav izrecno naročimo, naj zaj-
trkujejo. Ostali priznajo, da hodijo 
tešč tudi v šolo. Enak odgovor dobim 
pri otrocih, ki jih kličemo na posvet 
zaradi debelosti - petindevedeset od-
stotkov debeluhov ne zajtrkujel 

Kako pomemben obrok je zajtrk, si 
lahko preberete v vsakem zdravstve-
nem priročniku! Poskušala bom odgo-
voriti na vprašanje: ZAKAJ otroci zju-
traj ne jedo? Prvi odgovor (»izgovor«): 
jedo v šoli! 

Toda šolska malica je malica in ne 
zajtrk! V vrtcu dobe otroci zajtrk, takoj 
ko pridejo. To je razumljivo, saj vstaja-
jo bolj zgodaj in si ne morejo vzeti 
hrane sami. Šolarja pa navajamo na 
samostojnost, zato tudi ni smiselno, da 
bi zajtrkoval v šoli, čeprav bi bilo mož-
no. Pridobiti si mora prehrambene na-
vade, ki ga bodo spremljale vse živ-
ljenje! 

Drugi odgovor: zjutraj ne morem je-
sti! Res je! 

Najbolj pogosti vzroki, da otrok zju-
traj ne je so tile: 

1. V družini nihče ne zajtrkuje, 
2. porušen bioritem, 
3. prepozna večerja, 
4. zmanjka mu časa, ^ 
5. ne mara jedi, ki so ponavadi za 

zajtrk. 
1. Zgledi vlečejo! Prav gotovo je te-

že pripraviti otroka, da bi zajtrkoval, 
če tudi starši zjutraj ne jedo. Dragi 
starši, poskusite spremeniti svoje pre-
hrambene navade, koristilo bo tudi 
vam! 

2. Otrokov bioritem je porušen, zla-
sti pri tistih, ki imajo turnusni pouk. 
En teden vstajajo zgodaj, naslednji te-
den pa spe 2-3 ure dlje. Njihova notra-
nja ura za zajtrk je devet in ne pol 
sedmih. 

Predlog: navajajte otroke, da bodo 
vstajali približno ob istem času in se-
veda šli ob istem času spat. Upoštevaj-
te, da rabi šolar od 7-10 leta 10 ur 
počitka, večji pa uro manj. Tudi sred-
nješolec rabi 8 ur spanja! 

3. Večerja je prepozna! Otroci pove-
do, da večerjajo okrog 7. ure ah še 
pozneje. To je primeren čas za očkovo 

večerjo, za otroka je pa prepozno. 
Otrok naj bi jedel prej! Večerja naj ne 
bo obilna in ne težko prebavljiva (klo-
base, fižol, ribe, itd.). Po zgodnji, lahki 
večerji se bo otrok zjutraj zbudil lačen. 

4. Premalo časa; navajajte otroka, 
da bo najprej jedel in se šele potem 
oblekel. Jedel bo v miru in hitel pri 
oblačenju. Opravil bo veliko potrebo 
še doma in vas bo manj strah, če se je 
pošteno umil. 

V pediatričnih učbenikih, ki so pre-
vodi iz zahodne Evrope, pogosto zasle-
dimo navodilo, naj mati nahrani otro-
ka zjutraj še v postelji. To svetujejo 
zlasti pri nemirnih otrocih, ki so veliko 
bolj moteči, če so lačni. Takih mamic, 
ki bi lahko nosile svojim otrokom zaj-
trk v posteljo pri nas ni^in je nasvet 
neuporaben! Zajtrk v pižami in po-
stopno navajanje, da si otrok vzame 
hrano sam, je za naše razmere bolj smi-
selno. 

5. Otrok odklanja mleko! Ponudite 
mu za zajtrk jedi, ki jih ima rad, za 
začetek v majhnih količinah. Katera-
koli jed, ki je primerna za otroka, je 
primerna tudi za zajtrk. Upoštevate 
lahko tudi vse tiste jedi, ki jih zvečer 
odsvetujemo (klobase itd.). Če otrok 
zjutraj ne pije mleka, to nadomestite 
čez dan z mlečnimi jedmi ali mlečnimi 
izdelki (sir, jogurt). 

dr. POLONA KUZMAN 

Jesenska nostalgija 
Pa je tukaj! Jesen - za nekatere najlepši letni čas. 
Poleg zrelega sadja in pobarvanega listja, pa veselih opra-

vil v vinogradu, da bomo ledeno zimo prebili z večjim 
optimizmom, nam jesen seveda prinaša tudi še in še novosti 
na modnem področju. 

Pa pojdimo kar po vrsti, oziroma se vrnimo v romantična 
trideseta, štirideseta leta, ko je bila čipka v ženski garderobi 
na zelo spoštljivem mestu, pa še daleč ne samo pri spodnjem 
perilu. Modna sezona 88/89 je čipko kot dodatek in kot 
osnovni material znova postavila v ospredje. Tokrat se 
pojavlja na bluzah, ovratnikih, večernih oblekah, klobukih, 
torbicah, celo čevljih. 

Svoj triumfalni come-back v letošnjo modo slavijo tudi 
toliko sezon zapostavljene hlače. Supermoderna verzija je 
širok kroj a la Marlene Dietrich ali zelo ozek s »po italijan-
sko« z gumbi zapetimi hlačnicami. Če se odločite zraven 
tako ozkih hlač nositi čevlje z visoko peto, morajo segati 
hlače le do členkov. 

Skoraj do členkov segajo tudi letošnja krila in obleke, kjer 
se zopet pojavlja sončni phse. Seveda se tudi mini nikakor 
ne preda, celo vedno več ga je opaziti v modnih kolekcijah. 

Sicer pa so letošnje kolekcije grupirane, tako da se po 
lastni presoji lahko odločimo za način oblačenja, ki najbolj 
pristaja nam, nenazadnje pa tudi našim denarnicam. 

V naslednjih številkah bom podrobneje predstavila tri 
pomembnejše nove modne trende za jesen-zimo 88/89: retro 
šport, moderni barok in mestni stil ali »cafe - literer«. 

Marmelada iz kisiili Jabolk in 
korenčka 

5 kg jabolk, 2 kg korenčka, sladkor po okusu. 
Očiščeni korenček, narezan na kolobarje, skuhamo 

do dodamo na krhlje narezana jabolka in kuhamo 
do mehkega in prepasiramo. Pasirani zmesi dodamo 
sladkor in še prekuhamo, da se sladkor raztopi. Po želji 
dodamo tudi frutin, ki ga kupimo. Vročo marmelado 
polnimo v kozarce in zapremo, ali pa odprte kozarce 
postavimo v pečico (150° C), da se napravi na vrhu 
skorjica, nato zavežemo s celofanom. 









Našli 
50 kač 

čudno se je zdelo Štorma-
novim iz Podloga pri Šem-
petru, ko so v bližini zidani-
ce opazili več kač, beloušk, 
ki pa ljudem niso nevarne 
in so jih sprva pustili pri 
miru. 

Vendar pa je bil občutek, 
da te na vsakem koraku 
spremlja kača le preveč nela-
goden in so podrobneje po-
gledali v kup zemlje, od ko-
der je prihajalo več plazilcev. 
Ne mestu so našli več kot 50 
kač in prav tohko jajčec. 

Seveda so jih odstranili in 
j im začasno našli nov dom 
na bližnjih njivah, k jer na j bi 
lovile škodljive glodalce. 

EDI MASNEC 

Posnetek kot v dobri ljudski in šegavi igri, je pa s šranganja v Ju vanju. Levo ženi, 
Franci Ugovšek s svati, desno vodja šrangarjev Jurjevčev Edo. Nevesto Ireno Blekač^ 
imeli varno skrito. ^^^ ^^^^^^ 

Milijarde za nevesto 
V večjih naseljih ni več 

pri jetnih l judskih običajev 
imenovanih šranganje, ko so 
se fant je pogajah z ženinom 
in svati, ki so prišli po neve-
sto. J e pa ta pri jeten običaj 
še vedno živ na podeželju in 
predstavlja del l judske fol-

klore, ki nam premnogokra t 
prerada tone v pozabo. V Ju-
vanju pri Okonini v mozirski 
občini ni tako, kajt i poleg 
ohranjanja drugih običajev 
skrbi jo tudi za ohranjanje 
šranganja. Posebnost je 
v tem, da se vsaj v mozirski 
občini ne poročajo v soboto 
dopoldne, ampak popoldne. 
Pred obiskom cerkvenega in 
civilnega obreda opravijo še 
šranganje. 

Na vsako stran ceste po-
stavijo dva mlaja in ju pove-
žejo s šrango, ki je ovita v pi-
sane t rakove in odeta s cvet-
jem. Pr idejo muzikant je in 
vaščani. Na eni strani so va-
ški fant je z nevesto, na drugi 
ženin s svati, ki mu pomaga-
jo pri pogajanju, da bi neve-
sto č imprej in čimceneje do-
bili. Fant je zahtevajo kar mi-

lijarde kot odškodnino, sa 
so nevesto toliko let pazi^ 
bodoči mož pa se otepa, dajo 
niso pazili, saj že sam k nje 
predolgo hodi. Odgovoriti je 
t reba na vrsto vprašanj in ob 
koncu udari jo v roke. Denai 
je izročen, nevesta pa tudi 
s rečnemu ženinu. Pokajo pe. 
tarde, med drevjem odmeva 
pesem in harmonika, čuje se 
t rkanje kozarcev in želja 
vseh, da bi se mlada dva rada 
imela in dolgo skupa j živeli 
Tako je bilo tudi zadnjo sô  
boto v Juvan ju , ko je moral 
Franci Ugovšek krepko seii 
v žep, da je dobil življenskč 
sopotnico Ireno Blekač. Zi 
dovolj ni so bili vsi od svatov 
do ženina in neveste, še pô  
sebej pa šrangarjev, ki bodo 
dobljeni denar koris tno upô  
rabili za svoje veselje. i 

T. VRABL 

Na Danici up stoji! 
Mirtova domačija. Ravne 

nad Senovim. Kup poslopij 
se naslanja na breg, povsem 
zgoraj je slutiti gozdovje pro-
stranega Bohorja. Vročina 
nad brajdami, ki varuje jo 
Slavka Mirta, gospodarja , 
vsega oznojenega, avgustov-
ska vročina, ki pritiska, nez-
nosno pritiska, poganja l judi 
v lenivost, še kure neboglje-
no iščejo senco. 

Gospodar Slavko sedi pod 
brajdami. Mogočno in nepre-
mično (varuje se nepotreb-
nih gibov) in pot m u teče 
s čela. Neobri to lice se skriva 
med rokami, ki oklepajo 
obraz. In s kurami silijo na 
dvorišče še m u h e in vse kar 
je živega na zemlji in pod ne-
bom. Pod obronki Bohorja 
je ta čas mirno, zapeto in so-
parica sili l judi iz ravnotežja. 

Ljudje , ki poznajo ali ki so 
poznah gospodarja na Mirto-
vini nad Senovim, možakar-
ja, kakršnega ni daleč naoko-
li, s svojimi stošestdeset imi 
kilogrami in razbolelim sr-
cem in od d u m d u m k e razpa-
rano ramo, navadno poreko: 

Slave je možakar in pol. 
Tako se u t rne o fantu, ki je 

bil komandi r zaščitne čete 
Kozjanskega odreda. To go-
vore o človeku, ki je mesec 
dni pred svobodo brezskrb-
no jahal vranca po bohor-
skih prostranstvih in naletel 
na Nemce. Pri Škofovem 
križu. Krey nesrečnega ime-
na. Tistikrat je nesel pošto za 
odred - in pošta je morala 
priti, kdo bi dvomil, v prave 
roke. 

Razbesneli so se rafali, za-
presketale puške. Zavrelo je 
tudi v Mirtu. Spodnesl i so 
m u konja, žival se je zgrudila 
pod nj im mrtva. Slavko je 
streljal. Enega je ranil, drugi 
se ga je oprijel, sovražniki so 
se v sekundah prelevih 
v - ljudi. Slavko je streljal. 
Kot brez uma. To je strah. 
Po tem ga je zadelo v levo ra-
mo, topo, silovito, d u m d u m -
ka mu je razmesarila me-
sovje. 

Do mraka, še sam hudič ne 
bi vedel kako, se je privlekel 
do Hafner jeve vile na Bohor-
ju, ves razbolen, in naletel na 

prve partizane. V Zajselah, 
pri Zupančevi Micki, parti-
zanski mamici, so ga previli 
in prenesli v part izansko bol-
nico v bohorskih globačah. 
Španovija z vojaščino je bila 
za Mirta le še daljni sen. 

Pod bra jdami si odpre 
srajco, zmaličena rama je ob 
nasmejanem obrazu (tudi sli-
ke obledijo, ka j šele spomi-
ni), t emno porastlem, nez-
dravo zalitem, še strašnejša, 
sled vojne neizbrisana za vse 
večne čase. Vnuki drsijo 
z drobnimi prsti po brazdah 
in se čudijo. 

»To naredi prekleta dum-
dumka,« reče. 

Tretji rod Mirto v živi na 
domačiji , k jer gospodari 
Slavko, bojevnik, ki zavrača 
hvalo in ne išče avreol za 
svoje početje. 

P reden ga je pahnilo v ne-
smisel klanja, je stari Mirt, 
oče, redil dvanajs t do tr inajst 
repov goveje živine. Za tiste 
čase veliko. Napreden go-
spodar zdravih pogledov, ki 
so bodli v oči (vedno bodejo, 
z nj imi si ne išči hvale). Se-
novški župan, ustanovni ud 
hranilnice in posojilnice. 
Vse za kmeta. Da ga ne .b i 
odirali in odrli. 

Slavko Mirt: »Vse bi še šlo, 
če bi le zdravje služilo!« 

Preden je stari Mirt dodo-
bra odprl oči, se m u je druži-
na razrastla, kar tako, od da-
nes na jutri. Šest otrok, štirje 
hlačmani, dve deklini, se m u 
je narodilo in kajža je postala 
pretesna. Zbal se je, d a j o bo-
do fantje raznesh na vse ve-
trove. Ni še vročičnost odda-
ljenega bobnenja zalezla 
v bohorske duše, ko s e j e sta-
ri Mirt odločil, da kajžo razši-
ri in ni še povsem zastavil 
delo, ko ga je nekdo podrl 
s kolesom. Po petih mesecih 

je gospodar na Mirtovini 
umrl. & d e l o otrok, najsta-
rejši j ih je premogel sedem-
najst , najmlajš i šest let, je 
onemelo, mati je stiskala zo-
be. Na zidovo ni nihče več 
pomislil. 

»Naredilo se je tako,« pra-
vi Slavko in pot m u teče ne-
ugnano po licu,« da sva 
z bratom Jožetom morala 
v nemško vojsko. Dvainštiri-
desetega so naju pobrali in 
poslej se je za naju začelo 
bra tenje s hudobcem. Zakaj 
sva šla? Zakaj so šli drugi? 
Morala sva. Če ne bi odšla, bi 
izsehli mater z vsemi otroci 
vred. V t is tem brezumju si 
moral hitro misliti, senti-
mentalnost je vrag pobral. 
Mati je molčala (večina ma-
ter je takrat molčala, požirala 
solze . . . saj se ve), morda je 
to pomenilo tiho pritrditev, 
morda kaj drugega, ka j vem. 

Brata Jožeta so na fronti 
zajeli, jaz pa sem se aprila 
1944 vrnil in takoj odšel 
v part izansko vojsko.« 

Takšne bra jde so kot na-
lašč za razpletanje zgodb. 
Pridružijo se otroci, Slavko-
vi dekleti, kramljanju , toli-
kokrat s l išanemu in najbrž 
nikoli povsem dorečenemu, 
pr is luhne še žena. 

Po nekaj dneh bivanja 
v batal jonu kozjanskega 
odreda so Slavku dali prilož-
nost, da se izkaže. Izkazal se 
je. Ni neznanka, da so goš-
čarji povratnike skorajda 
brez izjeme cenili. Bili so 
vešči vojevanja, znali so (ka-

ko premlete besede) zreti 
smrti v krvavi gobec. 

»Pri Velikem k a m n u sem 
s soborci razorožil nemško 
izvidnico. Posal sem koman-
dir kur i rske postaje številka 
tri, Anže pri Brestanici, ta-
kra tnem Rajhenburgu . Tam 
sem bil kakšnih pet, šest me; 
secev. Medtem so odpeljali 
mater. Kot talko. Odvlekli so 
jo v Krško, otroci so ostali 
doma sami, s teto. Mati Fran-
čiška je bila zaprta vsega 
skupa j en mesec. 

Mozgali smo in mozgali in 
- p o s r e č i l o s e n a m j e : dobili 
smo nemčur ja Lakneija' 
paznika v senovškem rudni; 
ku, in ga pozneje zamenjali 
za mater in še devet drugil^ 
talcev.« 

Dnevi brez Jožeta in SlaV; 
ka so se materi Frančišl" 
s t rahotno vlekli, ko se Ĵ  
v hiši pojavil n jen brat Mak^ 
Sinkovič. Pepija so aretirali 
skupa j z ženo že enainšt in-
desetega odpel jah v Ausch-
witz, k jer so ju dotolkli, v ne* 
kem kamnolomu, s kartinj-
Franci Sinkovič, Frančiški ' ' 
nečak, se je nekega dne sku-
p a j s s o d e l a v c i preob lek^ 
v gestapovsko uniformo i" 
rešil iz sevniških zaporo^ 
Kvedra. Dvainštiridesetega 
leta so Francija v zagriz^'' 
bitki pri Kunejevem hram^^ 
ko s e j e Brežiška četa upir^'^ 
do zadnjega borca, živega 
jeli in ga naposled v Marib^' 
ru ustrelili. Družinska sUk'' 
v črnem. 

(nadaljevanje pribodnji^^ 


